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November 12, 2012

Witness to Police Brutality on November 10, 2012

I'was present in the metro bus shelter located at 3" & Hennepin Ave, when I witness an extreme
case of police brutality inflicted by policeman John Chamberlain, who arrived on the scene in car
160 at about 5:15 pm, Saturday evening.

I was sitting in the middle section of the bus shelter when I saw the incident unfold. The shelter
has 3 sections, two are enclosed and one is open. Iwas in the open section. The incident
occurred in the east section, the side facing Washington Ave.

There were 7 to 10 young people in this section. It was a mixed group of black & white and male
& female. I could small marijuana coming from this section while I was waiting on my bus.
After a while two of the young people left. They were white and one was male and the other was
female. A moment or two after they had left a police cruiser pulled up in front of shelter
populated by the young people. The cruiser had its headlights and the spot light directed at the
youths. A policewoman was driving and a male officer was the passenger. The policewoman,
Sherry Appledorn, was the first to enter the shelter and the male officer, John Chamberlain, was
behind her. Officer Chamberlain entered with his Taser gun pointed at the youths. He was
hostile and aggressive from the moment he entered the shelter. One of the youths stated that the
lights were blinding him and if the officers would turn off the lights. Officer Chamberlain told
him to shut up. The other youths said they had just arrived in the shelter and they hadn’t done

anything,

The male youth asked the officers again if they would turn off the lights because he couldn’t see.
Officer Chamberlain told that youth he was going to jail. The kid responded he hadn’t done
anything. Officer Chamberlain again told the youth to shut up and get up. The youth kept
saying he hadn’t done anything. The policeman handcuffed him very roughly and began to take
the kid toward the police car. Suddenly the policeman stopped and slammed the kid’s face on
the right window pane of the shelter. The youth screamed when his face hit the window pane
and said he hadn’t done anything. I shouted to Chamberlain that I was taking pictures of what he
was doing. The policeman pulled the youth off the window and turned him around and
proceeded toward the police car. Officer Chamberlain stopped, turned around and forced the
young man toward Hennepin Ave. The young man was complaining that the handcuffs were
hurting him. The policeman then put the kid in a choke hold and took the young man down to
the ground choking him. The kid was gurgling and saying he couldn’t breathe. The officer
continued to choke him very forcefully. I shouted again that I was taking pictures of what he
was doing. The youth could barely speak but he was pleading for help and begged the policeman
to stop. Itold the officer to stop that he was hurting the young man. I shouted to the other ‘
officers present to stop Officer Chamberlain. I told them to stop the brutalization that was
occurring but neither one of them did anything but watch. In fact, they looked very sad at what
was going on. Another policeman was present, (Officer Baskin), and was watching Chamberlain
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choking the kid on the ground. Then Officer Chamberlain pulled the young man up and took
him to the car and put him in the back seat. Then unbelievably, Officer Chamberlain got in the
back seat on top of the kid and starting beating him with his fist. The youth was screaming and
pleading for help. He kept begging for someone to help and stop Chamberlain. The policeman
continued punching the kid in the back seat of the car. I continue to beg the other officers to stop
him. T said this was police brutality and was uncalled for. I told them I was going to report this
to the NAACP, the newspapers, the TV stations, and the police department. I told them
Chamberlain’s behavior was uncalled for and he didn’t deserve to be a policeman. I shouted that
Chamberlain had lost control of himself and was hurting that young man. I continue to plead to
the police officers to stop Officer Chamberlain. Officer Appledorn came toward me and said she
had called her Supervisor and reported the incident. She said the Supervisor was coming to the
scene. [ told Officer Appledorn my bus would be arriving soon and I would have to leave. The
officer told me if I missed my bus she would give me a ride home.

Again I was astounded by Chamberlain’s behavior. He had got off the young man and pulled
him out of the car. He stood the young man up and slammed his face on the roof of the police
car. The kid was handcuffed and screaming. Chamberlain then took the car door and slammed it
against the young man’s body several times. Chamberlain had gone berserk! It was
unbelievable. If one had not witnessed this incident it would be hard for anyone to believe a
policeman would behave this way. Particularly when all these young people were doing was
seating on the bench in the bus shelter when the police arrived. None of them were disrespectful
to the police officers. There wasn’t any bad language, any threatening gestures, no standing and
shouting or anything out of line. They all had remained sitting on the bench. All they had said
was they had not done anything wrong and they had just arrived at the shelter.

Chamberlain had put the youth back in the car and then got into the front seat of the car. Officer
Appledorn was talking to me when Chamberlain shouted to her, “let’s go”. She continued to talk
to me and he shouted, “’let’s go to the jail”. Shortly after he had said this, Sgt. Patricia Nelson
arrived on the scene. She spoke with Officer Appledorn and then she approached me. She
introduced herself as the Supervisor of the Precinct and asked my name. I told her and then I
recounted what had occurred. She said Officer Appledorn had told her I had taken pictures and
would I show them to her. Itold her I had but the pictures were dark and you couldn’t see
anything on them but the lights of the police car and the street lights on Hennepin Ave. I told
Sgt. Nelson that I had friends who were police officers and [ knew that ail policemen didn’t
behave the way Chamberlain had. I told her it was policemen like Chamberlain that gave the
police force a bad name. I stated he had been completely unprofessional and didn’t deserve to be
a policeman. I told her it was situations like this that contributed to why the Black community
did not trust and respect white policemen. I said Officer Chamberlain was a danger to society
and should be removed from the police department because he was unprofessional and he carried
a firearm. He had lost control of himself and went berserk in front of a number of people. She
told me the incident would be investigated and thanked me.
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MINNEAPOLIS POLICE DEPARTMENT
Internal Affairs Unit
Administrative Case #12-250
Sgt. Melissa Chiodo
December 20th, 2012
- CASE BACKGROUND
On November 10, 2012 at 1710 hours, Sgt. Patty Nelson responded toacall at

3rd Stfeet South and Hennepin Avenue to conduct a supervisor’s force review. After
Sgt. Nelson spoke with Officers and witnesses at the scene she had some concerns
regarding the force used by Officer Chamberlajn. Sgt. Nelson called Lt. Glampe, Lf.
Lund {Car 9) and Inspector Frizell and it was decided that Officer Chamberlain
would finish his shift working as the desk Officer at the First Precinct.

Sgt. Nelson later submitted a memo to her Commander, Inspector Frizéll
regarding the force used by Officer Chamberlain. After a review of CAPRS report
CCN 12-351609, and Sgt. Nelson’s memo, Lt. Glampe determined that Internal
Affairs would conduct an investigation to see if the actions of Officer Chamberlain
violated MPD Policy or Procedure.

- Lt. Glampe assigned this. case investigation to me on November 13,2012, On

November 26, 2012, Mr. Woodrow Benford delivered a completed OPCR Complaint

Form to the Internal Affairs Unit. Since I had made significant progress on the case |



continued with my investigation and included his original complaint form in this
case file along with his statement. Lt. Glampe hand delivered a copy of the
complaint to Michael Browne for review.

| - CASE INVESTIGATION

Officer Appledorn has been a patrol officer with the Minneapolis Police
Department since March of 1993; she curfently works in the First Precinctas a
Middle Watch Patrol Officer.

Officer Baskin haé been a patrol officer with the Minneapolis Police
Deparﬁment since January of 1999; he currently works in the First Precinct as a
Middl.e Watch Pat;bl Officer.

Sgt. Patty Nelsbn has been a'.'patrol 6fficer with the Minneapolis Police
Depértment since September 1997; she currently works in the Firét Precinctasa
Middle Watch Sergeant. - |

Officer Chamberlain has been a patrol officer with the Minneapolis Police

Department since November 2006; he currently works in the First Precinctas a

Middle Watch Patrol Officer.
Sgt. P. Nelson’s Memo

Please refer to the case file tab, (Memo from Sgt. P. Nelson) and read her
entire memo that she wrote and submitted to Inspector Frizell on November 13, '
2012 regarding her rés;ﬁonée and the information she gathered regarding the use of
force by Officer Chamberlain. Also see the full police report, CCN 12-351609 in the

case investigation.















eliminating the relevant content. The entire statement and CAPRS supplement are
included in the case file for full review.

Officer Chambérlaih was the passenger Officer and they arrived at the call
location. Officers illuminated the bus shelter with the take down lights and side spot
lights. He exited the car with his ﬂashlight out as well.

When Officer Chamberlain approached the shelter he smelled marijua‘na but

did not see anyone smoking. Officer Chamberlain saw one individual (later Id'd as

. Guar) sitting furthest away from him and he said Guar appeared to be “upset and

enraged” that they had their spotlights focused.on the group in the bus shelter.
When I asked Officer Chamberlain to explain what he meant by enraged he said, “He
appeared very angry upon our arrival, that we were there, and that we had used ollt
lighting”. He further explained that his concern was that Guar was argumentativé
and that he beganrswearing saying, “Get those lights out of my fuckin facé". Officer
Chamberlain said Guar had watery blopdshot eyes when he shined his flashlight
towards him to get a better lbok. [ asked Chamberlaiﬁ when he shined the flashlight .
on Gﬁar if he could see him holding any weapon, narcotics or alcohol. Chamberlain
he said he couldn’t see Guar'’s hands and he couldﬁ’t remember where Guar’s hands
were.

Officer Chamberlain said Guar, “continued to uhh, to badger us aboﬁt being
there, umm, making comments about uhh, something that he was minding his own
business or something along those lines. And it got to the point where uhh, after he

was swearing, or | believed that he was, uhh, it would make the most sense to have

him removed from that group”.



RS

Officer Chamberlain said Guar was “inciting” the group, that they were
“disturbed” by Guar’s conduct so he asked Guar to stand up but Guar didn’t. Officer
Chamberlain said, “I uhh, planted my MPD issued taser CED at him, using it in a red
dot mode, pointing it towards his torso. 1told him to staﬁd up and to keep his hands

- where I could see them and then I told him to come back uhh, towards me outside of
. the shelter and to face away from me. He stood up - He séemed hesitant to do so,
he was slow and lethargic in doing so. When he did stand up, he walked slowly
towards me. Umm...His eyes were very wide, his umm, body language was tense,
and [ told him to ﬁhh, face away from me a second time. He did not cooperate after I
told him a second time to face away. Itlwas my understanding, based on uhh, the
fact that.we were trying to conduct an official investigation while in response to a
911 call, that he was interfering with our ability to do this; based on his language,
based on uhh, the tone and pitch of his voice - which was uhh, boisterous - it was
certainly offensive by his use of words, and uhh, it appeared to be disturbing and
inciting the other group members around there. Uhh...After that second time I had
told him to face away and he didh’t cooperate, it was at that point that I told him
that he was under arrest and to face away. He didn’t cooperate with my instructions
to face away, sol pushed him with my free hand”.

I asked Officer Chamberlain what happened next aﬁd he said, “I still had my
uhh, taser in my hand. Umm...He took a step back and his eyes became uhh, wide
and uhh, his profanities and boisterous tone continued. He was uhh, yelling

indiscernibly - he was very loud, and uhh, I used uhh, verbal orders - which were



professional, but loud, to, “Turn around, face away, you're under arrest.” Uhh...I

- then holstered my taser and I got him handcuffed.”

Officer Chamberlain then tried to walk Guar to the squad car where he said
Guar “violrently" pulled his handcuffed arm away fror_h Officer Chamberlain. Officer
Chamberlain said he tried a wrist manipulation, wrist lock but it was ineffective.
Officer Chamberlain said Guar was loud and. used profane language.

| Officer Chamberlain said he thought Guar woﬁ]d escape cuStody, fight him or
kick‘him so he used a conscious neck restraint to bring hislresistance under control
and bring him down to the ground. He said that Guar used a “loud verbal tirade”
with him so he used his body weight to pin Guar to the ground and check his
waistband for weapons. He considered this a custodial arrest at this point to
prevent further criminal conduct..

Officer Chamberlain said “Officer Appledorn was still standing with other
members of the group. Uhh... was able to get him up on my own, umm, and
with...with his own efforts. I asked him to stand up, not to make matters worse, and
I walked him towards the squad car. Umm...He continued to struggle, I just used my
strength and uhh, a brisk walk in order to walk him towards the car.” '

Officer Chamberlain said once he was at the squad he directed Guar to spread
his feet énd he said that Guar was “indignant” about this. “I uhh, uhh...told him a
second time not to make matters worse, spread your feet apart, you're under arrest,
and uhbh, he didn’t cooperate. Uhh...], uhh,l pinned his body between the squad car
and my own, partially, just to...to maintain control of him while...while uhh,

conducting a search of him”.



Officer Chamberlain said that Officer Appledorn was still dealing with the
rest of the group, “Then |, uhh, I told him to spread his feet apart in order to conduct
a search. He did not uhh, cooperate with spreading his feet apart. 1...I.uhh, used my
thumb directed towards his hypoglossal nerve - It’s a pressure point technique
directed about an inch underneath the jaw” 1asked Officer Chamberlain why he did
this and he said, “That was used to uhh, change his aggressive thought process and
te get him to uhh, separate his feet for the search”. 1 asked what happened next and
he said, “After | had searched him umm, more thoroughly, umm, I then checked his
hands and handcuffs for fit prior to uhh, physically pushing him into the car. He was
resisting as far as not getting into the car - which [ asked him to elo".

Officer Chamberlain said it was a struggle to get Guar in the squad car and
Guar was using his physical strengih the keep from going in the car. Officer
Chamberlain said he bnmped his own head on the cerner of the car. Officer
Chamberlain said he believed Guar was trying to get out of the car, “At that point I
then used a hypoglossal pressure point, uhh, in order to uhh, move his, uhh,
involuntarily move his...his...his head and his body into the c_er and away from the
exit door of the squad car”. Officer Chamberlain said he used one of his legs to pin
Guar into the 'vehiclle, had one hand supporting the back of Guars head and used the
other hand to apply the pressure point and was finally able to get Guar in the car.

Officer Chamberlain said he then spoke with Guar for a while and was
attempting to ID him. Officer Chamberlain then made the decision to remove Guar
from the car to retrieve an ID from Guar’s pocket. Officer Chamberlain saici as soon

as he opened the car door Guar used his body weight to try and get out of the car.
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Officer Chamberlain tried to use his body weight to keep Guar in the car.
Chamberlain said, “I then uhh, When I saw that those lesser attempts at using my
Strength were ineffective, I then used uhh, another conscious neck restraint to bring
his level of resistance under control and to bring him back down to the ground”.
Officer Chamberlain said that Baskin helped him get Guar back in the car and at that
point Officer Appledorn walked up to the car. Officer Chamberlain said he was on
his own for most of the incident. He said Officer Appledorn got in the back seat with
Guar but he doesn’t know what she was doing and that was the end of his deaﬁng
with Guar.

I asked Officer Chamberlain when he first approached the‘bus stop ifthe
other people in the bus stop were compliant and he said, “They didn’t seem to be
a...a threat to officeré or our ihvestigation". I asked Officer Chamberlain how Gliar
was then inciting this group and he said, “My...My word choice of saying “incited”
Was..I.What I'was trying to describe was, they uhh, were..seemed to be responding
to his‘ vefbal level of aggression, which was swearing and loud tone. It appeared to
be more of a like, “Calm down man,” kind of...kind of thing towards the...towards the
AP”

I asked Officer Chamberléin to fufther explain when he decided to arrest
Guar for Obstructing the legal process and the following conversation occurred:

Q=Sgt. Chiodo, A=Officer Chamberlain

Q: Okay. Umm...So you decided to take this individual away from the group, and _

eventually you made the decision umm, to place him under arrest, umm, for
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obstructing the legal process. Umm...What llegal'process of yours was he
obstfucting? I want a little more detail on that because...

A: Sure.

Q:l at this point, he is the only one you're dealing with,

A: Mmm hmm [indicéting yes). |

Q: so is he obstructing you from dealing with him? I'm not clear on |
what...what...what you were doing. You...You said you didn’t see anyone smoking
mariju'ana when you came up,

A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: youknow, everything seemed to be okay. So what was your legal process he was
obstructing? o |

A: That happened a bit.;.the'...The obstructing the legal process was - My ‘
understanding of that was he was intei‘fering with us to do our'officialr duties. But
the disorder...

Q: And how...How was he...what...How was he interfering? Because I'm...I'll tell you
this - Officer Appledorn didn't have a clue that you were arresting this guy or for
what, and he wasn’t }.)reventin‘g her from doing anything. So, what was he
preventing you, Officer Chamberlain, specifically from doing that would violate that
law that he was obstructing the legal process? Your partner didn’t even know Why
you arrested him. So, in your mind you had a reason, and it’s not clear in here, so ‘
that's what I'm asking - What was that reason?

A: Sure. My reason for arresting him was for the disorderly conduct. It was for him

facing his body towards me, his body being tense, him using profane language, the
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tone and pitch of his voice, uhh, the uhh, uhh, the fact that we were there to
investigate people smoking marijuana where he was located. Ifhe didn’t want to be
a part of it, there was a shelter right next door which I believe had no persons inside

of it - if he didn’t want to be part of that group. He had that option, it’s not like it was

| the only shelter. And I believe it was about 60 degrees out, I was wearing short

sleeves.

[ reminded Officer Chamberlain that he listed himself as a Police Victim of
Disorderly Conduct in the CAPRS report and asked him if he was aware that Officers
cannot be victims of this and he said, “In...In cases of...I..I believe that we can't be
the victim of disorderly conduct as far as language. As far as physical aggression, |
believe we...we may be able to be, or even obstruct at that level”

I reminded Officer Chamberlain that he used the words “enraged, verbal
tirade and indignant” to describe Guar but also said he could not understand what
Guar was saying other than to get the lights out ofihis “fuckin face”. 1asked him to

describe Guar’s actions and specific words that caused his arrest for disorderly

-conduct. Officer Chamberlain said Guars words were rude, profane and abusive, 1

asked again what the “angry” words and “enraged” and "badgering” éctions were by
Guar and Officer Chamberlain said he couldn’t remember the words but Guar did
use the word “fuck” and “bullshit” and that delivered the words in an “aggressive”
way.

Earlier Officer Chamberlain said he remained professional with Guar during

this encounter, I asked Chamberlain if he was raising his voice telling Guar to “Shut
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up” or “shut the fuck up”. Officer Chamberlain said he believes he said shut up when
Guar used profanities. He said he yelled at Guar to match his level of aggression.

I'asked Officer Chamberlain if Guar was upset from the onset of the call of
was Guar getting upset at the events progressed. He believed that Guar was upset
from the beginning of the encounter. |

I'asked Officer Chamberlain if at any point he shoved Guar face first into the -
glass but sheltér. He sa.id that he believed he used the bus shelter as a barrier to pin
GuafsEodyagahmtbuthedklnotshovehhnfhceﬁrmjnu)u.

I asked Officer Chamberlain when he first pulled his taser out and red dotted
Guar, what was he attempting to do, was he hoping to gain VEI—‘ba] or physical
cmnmmﬁw?OﬁmﬂChmMmﬂmnsmdhewmﬂmpmgmgandmnmyammhmme
to have Guaf step.out of the shelter so he wouldn’t have to go hands on or pass By o
the other people in the shelter.

I asked Officgr Chamberlain if ever asked his partner for assistance or got on
the aif td ask for assistance dealing with Guar since he describes such a étruggie and
all the force that he had to use. Officer Chamberlain said he did ask his partner for
assistance and looked at her for help and that she never assisted him:

I asked Officer Chamberlain if he ever had his hands around Guar’s throat
when he was in the back of the squad car and he said no. ] asked Officer
Chamberlain if he ever heard Guar scream, “Help! This officer’s trying to kill me!
He’s killing me!”? Officer Chamberlain said he remembers hiﬁ saying something

like that.
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I asked Officer Chamberlain what he was doing when Guar was screaming
this and he said he thought he was shutting the squad door or trying to get him in
the squad. He did not believe he Was usiﬁg force at that time. |

I asked Officer Chamberlain if he ever had a stranéulation hold on Guar and
he said, “absolutely not. That's not what I used”.

I asked Officer Chamberlain why he didn't call a supervisor‘to the scene
immediately to report the force he used. He said that because Guar was so loud and
it was attracting people he was going to go to.a different location to report the force. -
He said he always reports force; he understands the policy and follows it.

I'said to Officer Chamberlain, “your partner, Officer Appledorn, was standing
outside of the squad talking toa witness, Officér Baskin was still there, umm, and
you...Is it cérréct that you got on the PA several times, telling her to get in the car,
jrou’re going to jail?” He said he was saying, “Let’s get out of this area” to her.

Officer Chambetlain said he remained professional and uséd appropriate
force given the circumstances.

I told Officer Chamberlain that a witness described him as the aggressor that
set the tone of the entire encounter and kept ratcheting it up by telling Guar to shut
up, putting a taser red dot on him and that the witness actualiy described him as a
berserk out of control cop. Officer Chamberlain said he was professional and used a
loud tone of voice to take command presence; he didn’t want to lose control.

[ told Officer Chamberlain that the other officers at the scene did not get
involved with the force, that they thought he didn’t need any help yet he describes a

pretty good struggle where he had to use his body strength several times along with
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Officer Appledorn Statement
Officer Appledorn was working with her partner Officer Chamberlain on

November 10, 2012 Officer Appledorn was the driver officer when they'

responded to a disturbance call at 374 Avenue South and Hennepin Avenue. They

were responding to a group smoking in the bus shelter.

Officer Appledorn said the parking lot is not lit up very well so she drove into
the parking lot and positioned her headlights to light up the bus shelter so she could
see the .people inside. She said that Officer Chamberlain turned on his spotlight on
the passenger side and put the squad tg\_ke down lights on as well.

Officer Appledorn said she walked into the shelter first followed by Officer
_Chamberlain who waé standing behind her. She said that Trokon Guar started |
giﬁng them a hard time about the lights, cc‘>mplaining that they didn’t need them on.
Officer Appledorn said she started joking with Guar because she did ﬂot want the
other people in the bus shelter to start comblaining as well. She said the others
started chuckling; she said the next she knew Officer Chamberlain had his taser out
and had the red dot on Guar’s chest. Sh'e said she did not see him take the tasér out
and this caught her off guard.

When I questionéd Officer Appledorn more about the oriéinal encounter with
Guar she said he remained seated and he was just mad about the lights. She said he
was not threatening towards officers. She also did not see him smoking any

marijuana.
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I asked Officer Appledorn if she carried a tas.er and she said “yes”. 1asked her
if she pulled hers out and she said “no”. I asked her if she felt the need to pull her
taser out aﬂd she said “I didn’t, no”.

I asked Officer Appledorn what happened next. She said that Guar got upset
and said thaf he wasn't doing anything wrong. She said Officer Chamberlain then
came into hér view and told Guar to stand up and that he was under arrest.. She said
Guar h.esitated and again said he wasn’t doing anything wrong. Officer Appledorn
said she did not know what he waé under arrest for and Officer Chamberlain did not
communicate why he was arresting Guar.

Officer Appledorn saw Officer Chamberlain handcuff Guar and she thought he
was going to walk him to the squad car so she continued dealing with the other

people in the bus shelter. Officer Appledorn said that either just prior to Guar being

‘handcuffed or during the process she locked over and saw Officer Chamberlain push

Guar up against the glass_ in the bus stop. She also heard Officer Chamberlain yell at
least once to Guar to “Shut up”. She did not hea.r Guar use any type of derogatory
language towards Officer Chamberlain.

Officer Appledorn said, “The next thing I knoyv, 1 kind hear Guar yelling and .I
hear Chamber...Officer Chamberlain kinda yelling, énd Tlook over to my right and
they’'re kiﬁda...they’re kinda past the bus shelter to the..kinda to the right of the |
squad, but you know, kinda in front of it a little bit, and they’re both on tﬁe ground
and Officer Chamberlain is trying to put a, umm a, uhh, neck restraint hold on Guar.”
She is not sure what Guar and Officer Chamberlain were yelling at each other, she

said their loud voices are what drew her attention.
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Officer Appledorn went on to say that Officer Chamberlain had his arm .
around Guar’s neck and used his body weight to pin him into his arm to apply |
pressure. Guar was still in handcuffs when they were lying on the ground side by
side when this was occurring. Officer Appledorﬁ then told the group to just sit there
and she went over to Officer Chamberlain. She said he had not yet put him in a level
three neck restraint tb put Guar out yet. She said “Guar was yelling and you know,
screaming and having a hard timt_a over this, so [ just told him to 1;elax, you know, |
just relax, stop fighting with him”. She said Guar relaxed and she was able to help
get Guar up and walk him to the rear of the squad. Officer Chamberlain was
séarching Guar so she went back to the rest of the group.

Officer Appledorn said the group was now yelling and screaming about what

was going on and they were mad at what Officer Chamberlain did. She said the

group was saying, “He is choking him out”. She said an oldei‘ gent}ema'n (later ID’d

as Woody Benford) approached her and said he was videotaping the event. She said

she was talking to Benford and he was walking up closer to fhe squad at this time.

Officer Appledorn’s attention was drawn back to the squad at this point. She
said since it was niée night she had the back windows of the 'squad down and she
heard Guar yelling from the back seat, “He’s trying to kill me!” She said the rest 6f '
the group began yelling at that point as well. She said, “So I look over, and Officér
Chamberlain is like...uh...uh...in the back seat.” She went on to say, “he was actually
in the back seat on top of Guar, and ﬁhh, he has both his...both his hands around

Guar’s neck, umm, in a strangulation hold.”
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I asked Officer Appledorn if he was using his actual hands an& she said, “Yes”.
I asked Officer Appledorn if she could have been mistaken at what she saw, that
maybe Officer Chamberlain was doing a hypoglossal pressure point. 1 wanted to
know if she was confident in what she saw. Officer Appledorn responded, “I am
positive that he had his hands around his throat”.

I asked Off_ic.er Appledorn what she did at this point and she said she went
over to fche squad and before she got there Officer Chamberlain pulled Guar out of
the squad and was putting him in another neck restraint. The,-same.as he did earlier
when he was on the_ ground with Guar. She said Officer Chamberlain bfoke him
down and then they went down to the ground. She then went over and told Guar to
relax. She said Guar was yelling and streaming. She said Guar and Officer
Chamberlain both siopped aﬁd she helped Guar get back up.

Officer Appledorn said she was trying to talk Guar into the squad car but he did

not want to go. Guar kept yelling that Officer Chamberlain was going to kill him.

~ Officer Appledorn said, “So I go around to the driver’s side, and against my officer’s

safety, as far as...I actually had to crawl into the squad, into the backseat. Umm...I get
his...Guar’s attention by tapping him on the shoulder and I basically tell him, I mean,
like I said, I don’t quote it in the report, S;Jmething in regards to, Honey, you just...you
gotta get in the squad and I"ll get this taken care of. And it was enough that Guar

drew his attention to me and he Sat,' umm, he sat back down. But I know before he sat

" back down, Officer Chamberlain was umm. Trying to close the squad door on him.”

[ asked Officer Appledorn why she went against her 20 years of patrol

experience and Officer Safety and got in the back seat with Guar. She replied, “I
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needed to diffuse the situation. Umm...It...It would have not gotten any better, and

figured it | was able to do that, hopefully he wouldn’t turn on me in there, but I just
wanted to avoid anybody else get...anybody getting h:urt from the officers at this
point”. |

Officer Appledorn then called for a supervisor over the air to respond to their
location and then she went and spoke with‘ the rest of the group.

1 asked Officer Appledorn if at any point during the encounter she felt the.
need to use force on Guar or help _Officef Chalﬁber whén he was using force and she
said, “No [ don’t think I-needed to. No”. Iasked Officer Appled.orn if she should have
called for backlip or other squads to assist and she said, “initially, no. I..1...]t was
justa group supposedly smol;ing pot ih the bus shelter”.

- I asked Officer Appledorn why she called Sgt. Nelson to respond to the scene

and she said, “Force was used and she needed to be called.out to the scene”. [ asked

Officer Appledorn if she was upset when she spoke with Sgt. Nelson and she said,
“Yes”. lasked herwhy she was upset and she respdnded, “In my opinion, umm, I

just thought it went a little too far. I, umm, [ didn’t see from my point, I didn’t see

~ why certain things were done. [ didn’t understand why certain things were done,

and umm, I didn’t think they needed to be done. And then hence, n-ow it puts me
into a situation where I...I'm not happy about.”

 Officer Appledorn said that when she waiting for the supervisor to respond
she was outside of the squad car and was speaking with Mr. Benford. She said Mr.

Benford was upset over Officer Chamberlain’s actions. She advised him that she
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~ called a supervisor and she asked him to wait until she arrived. She offered to give

him a ride home if he missed his bus. While they were standing there Officer
Chamberlain said several times that they were going to jail and on thé PA éystem as
well. She said she still had no idea what Guar was under arrest for.and Officer
Chamberlain never did tell her. I asked Officer Appledorn if Officer Chafnberlain
was aware of the fact that a supervisor was called to the scene and she said, “He
should be, I did it over my...my portable radio. The squad radio was on”. She srai'd
she justignored his demands that they go to the jail.
. On-ce‘ Sgt. Nelson arrived théy got Guar out of the backs seat and she un- |
handcuffed him and she asked him if he was injured or needed an ambulance. She
said Guar had a mark on his eye and a red mark on his neck. Guar said that Officer
Chamberlain put something against his throat. Officer Appledorn was trying to
figure out what Guar was describing and thought it may h_ave beeﬁ, an Asp. She did
not see Officer Chamberlain use an Asp as any point. |
Officer Baskin Statemént

‘Officer Baskin was working Squad 110 alone on November 10, 2012. Officer
Baskin went to assist squad 160 on the disfurbance cali at 3rd Avenue and Hennepin
Avenue. When he arrived he said “I got out on the street and just walked up and, uh,
didn’t exactly seem like mayhem, but by the time I got there Officer Chamberlain
was escorting, uh, Guar to his squad car. I was probably fifteen or twenty feet away
from that, uh, I believe Officer Appledorn was over by the bus shelter so I just kind

of followed Officer Chamberlain towards the car. 1 unlocked the door for him, uh,
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and he got Guar in the back seat of the squad.” He then went over to Officer
Appledorn and asked if she needed anything. |
At some point he said his attention was drawn towalrds the squad car. He
Said, “The whole time throughout this he was screaming, you know, extremely loud.
I couldn’t tell you what he was saying but just constantly screaming. Uh, and I think
I was up by the bus shelter for a pretty good amount of time I might have even made |

contact with a witness — a Vietnam Vet that was up there and had a couple of words

“with him.. Uh, nothing negative just I think he, you know, asked why I'wasn‘t

stopping Officer Chamberlain:. I think he asked that a few times”. 1t was shortly
after this that he saw Officer Chamberlain getting Guar out of the squad car and
there was a short struggle.

. Cfficer Baskin said, “...it ended up being Officer Chamberlain kind of back
peddling with Guar in some kind of neck restraint. They both went to the ground”,
He went over to them and Officer Chamberlaiﬁ got Guar back up. He recalls Officer
Appledorn go to the other side of the squad.

i asked Officer Baskin if he heard Guar screafning that Officer Chamberlain
was trying to kill him and he said, “Yeah I think so, yeah”. I asked if he ever saw
Officer Chamberlain get in the back seat of the squad car when Guar was in the back
seat and he said, “Yeah, | th.ink it was the second time”. [ asked him if he could see
what Officer Chamberlain was doing whén he was in the backseat of the squad and
he said, “No, I left, [ went back towards the bus shelter”.

[ asked Officer Baskin if he knew what they people in the bus shelter were

referencing when they asked him if he was going to do anything or stop Officer
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Chamberlain. He .said, “Well  think théy just thought he was being excessive, you
know”. Isaid to Officer Baskin, ‘;Like in the force he wasusing”? Officer Baskin
responded, Yeah, yeah —‘i mean it's clear that that’s what their objection was”.
I'asked Officer Baskin if at any point he felt like he needed to call for backup
or needed to help restrain Guar. He said, “No, I d;’dn’t even feel like he needed my

help”. Iasked if he heard Guar use any derogatory language or make any threats

 towards officers or séy he was going to hurt them or kill them and he said, “No”. He

said Guar was screaming “bloody murder” the entire time and it was really loud.
Officer Baskin did not hear Officer Chamberlain use any racial or derogatory
language towards Guar.

While Officer Baskin was at the bus shelter waiting for the supervisor to

arrive he said, “I just kind of made sure that the rest of the crowd was cool and they

were and, uh, you know hung out with Sherry for a little while,‘ she was upset and |
remember Chamberlain got on the PA on(;e or twice and got out of his squad once or
twice and just told Sherry let’s go, you know, we're ieaving".
Sgt. Patty Nelson Statement |

On November 10, 2012 Sgt. Nelson was at the First Precinct and was the only
Middle Watch supervisor working. Officer Appledorn asked her over the air to come
to their location so she did.

Sgt. Nelson told me, “When I arrived I pulled up, uh, I Was almost parallel
with 160’s car. [ saw Officer Appledorn walking away from the squad car. Um, [ saw
Officer Baskin was out and Officer Chamberlain was in the s.quad car and then there

was a group of people. Um, Officer Appledorn locked really 'upset so I walked over

24



edhendilionicd

N

to her right away to see if everything was okay cause I didn’'t know exactly why I got
called over there and she just, um, she looked at me and said, ‘he went too far. [ can’t
even talk about it right this moment’. And that’s when I realized she was mad but
not hurt upset”.

| Sgt. Nelson said she asked Officer Appledorn what she meant and Officer. -
Apﬁledorn told her there were a bunch of witnesses and pointed towards the bus
shelter. She let Officer Appledorn walk away and cool off at this point.

Sgt. Ne.lson said she spoke with several witnesses; there were six or seven in
the bus shelter. She said Mr. Benford became the spokesperson for the group
because he had the most detail. Sgt. Nelson relayed the following to me, “Uh, he -
provided quite a bit of details, he said thaf, uh, the squad had pulled up. They - that
there had been a group in the bus shelter, the squad had pulled up and had their
lights on, their take down lights and their spot lights and fhat the female officer, who
was 0ffice1“ Appledorn was talking to the crowd, telling ‘em well hold on I'll take
care of the lights in just a minute, I'm old, | have to see. Uh, and that the male officer
who was Officer Chamberlain, when Guar'., I think that's how we pronounced his last
name, said something about can you get the lights out of my face. Officer
Chamberlain went up to him and had his taser pointed at him and put his flashlight
in his face and started yelling at him. When that happened, um, Officer Chamberlain
still remained engaged with Guar, pushed him up against the bus shelter. He called
it, um, yanking his hands behind his back and handcuffing him and then put a choke

hold and took him to the squad car while he was handcuffed and in a choke hold”.
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After Mrr. Benford told her the story he and two other witnesses
demonstrated the choke hold that Officer Chamberlain used on Guar. Sgt. Nelson
went on to say, “Uh, then they said, uh...Benford said when, um back at the squad car
that there was a point when Chamberlain went back to the back seat to get Guar
after he had already been into that squad car and had him in a choke hold again and
that’s when Officer Appledorn alnd Baskin had to go help”. She said the witnesses
told her at some point Chamberlain had Guar out of the backseat and in a chokehold
again. |

Sgt. Nelson then asked Officer Appledorn to give her a short statement of
what happened to see if it would match up with the witnesses and it did. She did not
ask for too many details but the stories were matching up regarding the force used
by Officer Chamberlain. -She did not ask Officer Baskin for too much detail because
at that point she had determined, “A) I think we have an arrest that was unfounded
and B) that [ knew Officer Chamberlain was not gonna be going back out 0;1 the
street thﬁt night because he was .— for two reasons; because I thought that he, from
. What I had heard, may have used excessive force and second, because if his temper
was this far out of control I didn’t know if ﬁe'd have a chance to bring it back. 1
didn't waﬁt him to get in any other trouble”.

Sgt. Nelson thought this was going to take awhile to straighten out so she had
Officer Baskin take Officer Chamberlain to squad 110 and she went to squad 160 to
speak with (‘}uar. She said Guar cried for over ten minutes about his religious
neckléce that broke and she finally got him calmed down. She photographed the

broken necklace and gave it back to him. She found out Guar did not have a phone
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so she had him sit in the front seat of her squad, turned on the MVR _émd had him tell
his sicie of the event.

This is what Sgt. N elsbn recalled Guar telling her, “He said he had walked up
right béfofe the squad had got there. He was not part of the group that was smoking
marijuana and When he got there the squad car was shining lights at him. He
thought it was at him, so he asked ‘em to move the li_ghts because he didn't have
anywhere else to stzind. He said as soorn as [ said. that the male officer came and had
a flashlight in his face and was yelling at him. Um, he didn’t really remember the
taser. The witnesses did but not Mr.rGuar. He said he got p_ushed up against the bus
shelter and he said at that poi_nt [ put my hands uﬁ and that he had each hand
wrenched behind his back and ha_ndcufféd. Uh, when he asked what he was being
arrested for that’s when Officer Chamberlain put him in a chokehold and basically
drug him ba_ck to the squad cér.” ‘

Sgt. Nelson continued to relay to me what Mr. Guar told her. She said she was

a little confused about the sequence of events but back at the squad car Officer

- Chamberlain was squeezing Guar’s throat possibly with an Asp or some other object.

Guar also told her that Officer Chamberlain came to get his ID when he pulled Guar
out of the squad and had him in a choke hold again.

: ng. Nelson said that Cham.berlainl came up to her and said he needed to éive
her his force review and she said to me, “l knew at this point that A) we were going
to be going back to station and talk about things and B) that I didn’t Want to cross
any Garrity lines asking him specific details. [ knew I was gonné have to do a force

review but [ knew I could also do it off of his report instead of asking specific

- 27



questions. So I'told him to just hold on I had to check some things, we’d talk back at |
the precinct”. |

I asked Sgt. Nelson if anyone at the scene told her what Guar was under
.arrest for. She said, “I knew that Officer Chamberlain wanted him arrested. Uh, |
also knew from Officer Applédorn and .everyone else’s description that there wasn’t
a disorderly conduct because he wasn’t part of the original group nor did he engage
in any disorderly behavior and, um, eventually Officer Charﬁberlain put in his report
that hé wanted obstructing with force, however, it didn’t sound like there waé any

active part on his part to stop the arrest”. From what she heard she did not think

there was enough to arrest him so she released him from the scene.

She has not spoken with Officer Chamberlain about this event. Since Sgt.
Nelson was not having Chamberlain go back out on the sfreet she did call his
Lieutenant. She also called Car 9, Lt. Lund and Lt. Glampe to make sure everything
was in the right order. She also spoke to Inspector Frizell and they decided to put |
Officer Chamberlain on the desk and Officer Appledorn called Lt. Delmonico.

Sgt. Nelson did take photos of scratches that Officer Chamberlain had, she
asked him if he was okay but nothing specific about the incident.

Sgt. Nelson said that Guar came into the station later that night yelling about
the mistreatment but he was gone before she could get downstairs. Last week she
was at Davnni’s picking up food when she saw Guar. He saw her, walked iﬁ and
thanked her, read her a Bible scripture and left. She has not spoken with him since.

Sgt. Nelson concluded her ihterview by saying, “I think what makes this efrent

so significant was the officers reaction and the fact that the officers, the witness
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officers and the witnesses themselves all had pretty much the same story, Uh, and
the fact that the arrest part didn’t worry me so much because I could have figured
out why he thought he was arresting him but it was all the éétions afterwards.
Especially the second pﬁrt of the squad car, the back seat of the squad car, um, I just
couldn’t understand that one completely either and granted I probably should have
talked to Officer Chamberlain, but I really didn’t, [ really felt right away [ couldn’t
cross that line cause it was a serious event”.

Witness Woodrow Benford Statement

Mr.Benford was sitting in the bus shelter at 37 Avenue and Hennepin Avenue

south on his way home. to Fridley from supper at Famous Dav_es. Mr.Benford said in

the other section of the bus shelter there were seven to ten young people. He said
they were quiet but he could smell the odor of marijuana. He said amale and female
left the shelter and then the police pulled up. He said the 'lsquad headlights and
spotlights drew his attention.

Mr. Benford said, “T'wo officers got out of the squad car...car. One was a
female, the other was a male. The female was driving the car. Uhh...The female entered
the shelter first where the young people were and the other officer entered the shelter
with his taser gun pointing towards the young people”.

Mr. Benford said the young people spoke first, “When the officers pulled up,
uhh, the kids were saying, uhh, well one kid said, “I can’t...Well, I can’t see, the lights
are blinding me. Can you turn off the lights?” “Then Officer Chamberlain, the male one,
stated, @h, he said, “Shut up.” And then the other‘ kids said, “Well, we didn’t do

anything.” And they said that sort of in unison. And he said, “Shut up” again — I mean
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really hostile. And then this other kid said, “Can you turn out the lights, you...the lighté
are blinding me” - again. At that point, Officer Chamberlain told him that he...he
pointed to him and said, “You’re going to jail.” |

Mr. Benford said when Officer Chamberlain said that, the kid éaid again, “Well, I
didn’t do anything.” The cop said, “Shut up. I told you to shut up and come here, you’re
- going to jail.” And then he had the kid turn around so he could handcuff him, which hig
forcibly turned him around and put the cuffs on him, which had to be extremely tight
because the kid screamed out and said, “These are really tight!”

Mr. Benford said “the cop exited _thé shelter, then he stopped and turned and
slammed the kid’s face into the windowpane of the sheltér”. When he saw that he yélled
to the cop, “Hey, that’s not right.” |

Mr. Benford explained what he saw next. “T. ﬁe kid hadn’t done anything. And
then the officer just ... he took the kid off...pulled him off, away from the windbw, and then
it looked as if he was taking him to the police car, and for some reason he just stopped,

turned around and took the kid toward Hennepin Ave. And the kid was saying at the
time, "I didn’t do anything.” And the Officer Chamberlain put the kid in a choke hold
and I could hear the kid gurgling, he said, “I can’t breathe. Ican’t breathe. Please
stop.” The officer then took the kid to the ground.‘

At that time, several other police cars pulled up and when they pulled up the kid
was screaming and hollering and said, “I'm choking, I can't breathe!” And I asked the
officers, I said, “Stop them. That’s police brutality! ” And they just observed. They

é’idn 't do anything. They watched him as he continued to choke the kid. And the kid was
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just...The kzd could hardly get any sound out - it was muffled sounds because he was
being choked. |

Then the officer quit choking the kid, got up and was taking him to the police car.
He got to the police car, he put him and sat in the police car. Then the officer got inside
in the back seat with the kid and started punching him. And the kid was screaming and
hollering, he said, “Help me! Help me! Someone please help me!” And I could not
believe it. Iasked the officers again, I said, “Stop it. Please stop what he’s doing \to that
kid. That is brutality, that man is killing that kid!” And it was Officer Appleddm and
Officer Baskin who enter...who came in with another police c...car. And they just stood
there and...while the cop was in the baclk seat beating the kid.

And then he stopped, he pulled the kid out of the car and then he stood the kid up
and slammed the kid's face on the roof of the police car. And the kid was screaming and
hollering and saying, “Help!” And there were uhh, other folks waiting for the bus on 3°
Ave. and they were seeing all this transpire. And then after he slammed the kid’s head on
the police car, the roof of the car, he straightened the kid up and then took the door of the
police car and Stqrted slamming it against the kid’s back — and the kid was handcuffed.

The kid was still screaming and hollering. And I asked Officer Appledorn at that
time, I Scﬁd, “Can you do something? Can yéu stop this?” She said, “Well, I called our
supervisor, she’ll be here shortly.” Isaid, “Well, my bus will be coming any moment
now, I don’t know if Iwould be here.” Officer Appledorn then said, “Well, if you miss
your bus I'will give you a ride home.” A few minutes later, uhh, Chamberlain was in the
ve...he got in the squad car, in the front seat and he told Officer Appledorn, “Let’s go

to...Let’s go to the jail.” And she was standing there waiting for the Precinct capt...ubh,
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- supervisor. And then he said again, “Come on, let’s go to the jail. ” And by that time,

'Sgt. Nelson appeared.

I asked Mr., Benford if the officers spoke over their PA system when they
{irst pulled up and he said no. I asked Mr. Benford had his taser out when he approaChéd |
the bus shelter and he said yes. I asked Mr., Benford if Officer Charﬁbeﬂain put fhe kid
in a choke hold after he was handcuffed and he said yes.

I asked Mr. Benford if the kid had beén physically fighting the officer during the
encounter and he said, “Not at all. In fact, the kids were very respectful, they were not
loud, they did not use any profanity. They only said, you know, “We didn’t do
anything.” That’é all that they said. And the one that.. .the kid... The kid that he had
arrested had not raised his vo%ce to the officer, the only thing he had said, “I have not
done anything.” He just kept.saying, “Ididn’t do anything. Ididn’t do anything.” That’s
the extent of it. Then he started screaming and shouting for his life.

I asked Mr. Benford if he actually saw Officer Chamberlain punching the kid in
the back of the squad car and he said, “Well no, I could actually see him. He was on top
of the kid_an-d I saw his arm going up and down. I just assumed he was punching him.”

Mr. Benford said he was about eight feet away during this entire event. At the

end he was speaking with Officer Appledorn waiting for the supervisor when Officer

* Chamberlain yelled several times, “let’s go”, “let’s go to jail”, he said that Officer

Chamberlain also said this over the PA system
Mr. Benford ended his statement by saying, “Well, I can just say that 1 uhh, did
mention to Officer Appledorn that I felt that Chamberlain should not be on the Police

Force, that I was gonna do everything I could to see that he was removed because he was
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a danger to society. Uhh, he was very unprofessional, he lost control and that was. . .and
that was one of the reasons...And what we witnessed that day was one of the reasons
I...No, I said to Ofﬁc;,er Appledorn, that I know that all policemen were not like
Chamberlain, I have friends that are policemen and they...I know they don’t behave that
way, there are good policemen on the Force — and it’s the bad ones like this guy, that give

the Force a bad name”.

. Witness Justin Kaler Statement

Mr. Kaler works for by Block by Block. The Downtown Improvement District |
contracts through Block by Block for its ambassadors. Mr. Kaler was working the -
night of November 10, 2012. |

At approximately 1700 hours Mr. Kaler was walking in the area of 3td street
and Hennepin Avenue when he smelled marij uana coming from the bus stop. He
observed a group of eight to ten individuals passing some type of narcotic around in
the bus stop for five to ten minutes. He then requested the Fusion Center call 911
and walked to the opposité corner of the block and continued to observe the group
until police arrived. |

Once the police arrived Mr. Kaler approached within about thirty feet of the
bus stop a-nd remained there leaning against a tree. Mr. Kaler said the police ar_rivé_d
and announced their arrival over the loud speaker. He said the pblice had their
headlights and spot lights on the main vestibule of the bus stop.

Mr. Kaler said a few minutes later he saw that an officer had one person in
hand cuffs. He was not able to see into the bus shelter or observe what took place

prior to the handcuffing. Mr. Kaler said the handcuffed person was being “verbally
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- abusive” to the officer and was jumping up and kicking his legs. He said the

handcuffed person was saying, “what did I do, what did I do, let me go, I didn’t do |
anything wrong”. He said that is what he could hear wheﬂ he was across the street.

Mr. Kaler said the suspect was wiggling back and forth, jumping up and
down. He said the suspect wasn’t making actions or threats towards the officer but
he was not being cooperative either.

Mr. Kaler séid that while this was going on the other officers were dealing
with the‘ other people in the bus stop. He‘said one of the guys in the bus stop was
very upset asking why the officer treated the suspect the way he did and that it Was '
not right. |

Mr. Kalgr said that later the officers were trying to get the éuspect in the
squad cal; but he was preventing them from closing the door: He could not hear
what Was being said during this time. He said that they finally got him in the carand
that about five minutes later the majority of the péople in the bus stop were either
citedl or disbursed except for two pedple.

Mr. Kaler said one man that remained was a black male in his mid forties. He
described him as “opinionated and voiceful”. He said the man was saying, “That’s
wrong why do you treat him like this”? Mr. Kaler said he then approached thé
officers and asked if they needed anything from him.

Mr. Kaler said he believed the officers did the best they could and the guy
was verbally abusive towards officers. I asked Mr. Kaler to explain how the suspect

was being verbaily abusive and what he was actually saying. He said the suspect
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was asking, Wﬁat did I do, why am I being detained and was asking what he did
wrong repeatedly.

I asked Mr. Kal_er if he observed and officer put a choke hold or put his hands
around the individual’s neck during the e;lcounter. Mr. Kaler replied, “Standing up,
no. I mean possibly trying to get him under control When the suspect was, you
know, in handcuffs, jumping up and flailing his legs on the sidewalk, trying to being
escorted over to the squad car, um, but nothing intentionail. .You _know nothing like,
you know, I'm gonna put you in a Full Nelson or you know I'm jus’; standing there

and okay there it goes ”. Mr. Kaler stated that he was not close enough to see into

- the squad car. He only knew they were tryiﬁg to get the suspectin the car. Mr. Kaler

said he did not hear the officers use racial or derogatory language.
Witness Johnny Edwards Statement |
I'mailed a certified letter to Mr. Edwards on November 19, 2012 asking him
to contact rﬁe. On December 14, 2012 I spoke with Mr. Edwards on the phone and
he szﬁd he did not wish to give a statement. He explained that he was given a
business card by Sgt. Nelson the ﬁight of the .incident but after what he saw the male
police officer do to the kid that was in the back seat he thought it would be better for
him not to give a statement. |
After a few minutes he finally consented to me recording the remainder of
the phone conversation we had. Mr. Edwards said he did not see the original
incident at the bus stop. He was walking with a female from the bus stop towards

the library just before the police arrived. He heard a kid yelling that he didn’t do

~
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anything wrong. Mr. Edwards said the female he was with and another guy stopped
to watch the police officers at the bus stop so he stopped too. |

Mr. Edwards said he saw that the kid in the backseat of the squad car. Mr.
Edwards some people were talking about how the kid originally was upset over
lights being shined in his face. When Mr. Edwards turned to see what people were
talking about he saw that the kid was now out of the squad car and the cop was
“kicking the shit out of him”. When I asked what thié meant he said he could see the
kid was in handcuffs and was getting choked by the male police officer and possibly
stombed on. He could hear the kid yelling that he didn’t do anything wrong and the
cop was yelling at the kid to shut up. |

Mr., Edwards says he did not see how the kid got out of the car or the initial

" confrontation. Mr. Edwards said the woman he was with realized she left a bag in

the stop and he told her they were not going back where that cop was and get the

“shit kicked out of us” too.

Mr., Edwards said he did not have his glasses on so he could not give a good
description of the police officer other than it was a male. He also said he did not )
know who the kid was that the officer was dealing with.

Mr. Edwards concluded.by sayiﬁg it was his birthday today and he was 55
and that if I needed to speak to him about this again I could call him.

Witness Erica Arceneaux Statement
On November 13, 2012 I called Erica at 612-396-6520 and she agreed to

come in for an interview on November 15, 2012 at 2:00pm. Erica was also going to
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bring her boyfriend Marquel Mitchell with so he could give a statement as well.

Neither of them showed up for the intérview or called to re-schedule,

I mailed a certified letter to Ms. Arceneaux on November 19, 2012 asking her -
to contact me. As of today’s date she has yet to contact rﬁe for a new interview date.

Someone did sign for the certified letter on 12/07/12.

Witness Shawntrel Vaughn Statement

On November 19, 2012 I mailed a certified letter to Mr. Vaughn asking him to

contact me. On November 215t the certified letter was delivered. As of today’s date

he has yet to contact me for an interview.

Witness Marquel Mitchell Statement

I mailed a certified letter to Mr. Mitchell on November 19,2012 requesting he

contact me. His letter was delivered on November 26, 2012 but he has not contacted

me to schedule an interview.
Trokon Guar Statement

There is no listed phone number for Mr. Guar. [ sent him an e-mail on

November 30t, 2012 asking that he contact me.
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SUMMARY OF ALLEGATiONS
Allegation # 1: It is alleged that Off‘i-c.er Chambérlain arrested Trokon Guar for
disorderly conduct and for obstructing thé legal process when Mr. Guar’s actions did
not meet the elements of the crimes he was initially arrested for. If this allegation

were found to be true it would viclate the following:

5-103 USE OF DISCRETION

The police profession is one that requires officers to use considerable judgment and
discretion in the performance of their-daily duties. Officers have a large body of
knowledge from Department policies and procedures, training, their own professional
police experience and the experiences of their fellow officers to guide them in exercising
proper judgment and discretion in situations not specifically addressed by Department
rules and regulations. In addition, officers must always adhere to the following principles
in the course of their employment with the Minneapolis Police Department:

POLICE ACTION - LEGALLY JUSTIFIED: Officers must act within the limits of their
authority .

Investigative Facts

e Officer Chamberlain and Officer Appledorn were responding th) a disturbance
call of a group smoking pot in the bus stop

e Trokon Guar along with approximately 8 other men and women were sitting
in the bus stop when officers arrived

e Officers lit up the bus stop with the headiights, spot lights and take down
lights, Officer Chamberlain also used his flashlight

s Officers could smell the odor of marijuana when they exited the squad

~ & Officers stated Guar was seated in the bus stop when they arrived
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Officers said they did not observe Guar smoking any substance in the bus
stop

Officer Appledorh said that Guar was giving foicers a hard time about all the
lights they had on complaining how bright they were buthe remained seated
Officer Appledorn said Guar was not threatening towards officers

Officer Appledorn was attempting to use humor to explain why they lit up the
people ih the bus shelter

Officer Appledorn did not hear Guar use any derogatory language towards
officers

OffiCer Appledorn said that Officer Chamberlain was standing behind her
when she was iﬁ the bus stop talking to the group

Officgr Appledorn said “the next thing [ know, Officer Chamberlain had taken
out his taser. 1didn’t see him take out the taser, but the laser light, the red |
dot, was umm...Guar, it was on his chest. And so [ was like, okay, I kinda was.
caught..taken off guard a littie bit”

Officer Appledorn said she did not pull her taser out or feel the need to
Officer Appledorn said Guar got upset and said he wasn’t doing anything

Officers Appledorn said that Officer Chamberlain then told Guar he was

~ under arrest and ordered him to stand up and walk towards him

Officer Appledorn stated that she had no idea what Officer Chamberlain was

arresting Guar for .
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Officer Appledorn said that Officer Chamberlain never communicated to herr
during the entire process what he wés arresting Guar for and she never did-
know what it was fdr

Officer Appledorn said that up to the point where Officer Chamberlain told
Guar he was under arrest and hand cuffed him, she had been watching Guar
the entire time

Officer Appledorn said that Officer Chamberlain turned Guar around and
push'ed him face -first into the glass wall of the bus shelter, she was not sure
but she thought it was before Guar was .handcuffed ,

Officer Appledorn said the rest of the group started becéming upset about .
what was taking place between Officer Chamberlain and Guar

Officer Appledorn said that later when she was waiting for the supervisor to
arrive on scene, Officer Chamberlain repeatedly got on the PA and told her
they were leaving and going to jail with Guar

Witness Benford said when Officers first arrived Guar asked several times
for them to turn their lights out and said that they were blinding him
Witness Benford said that he then saw Officer Chamberlain point his taser at
Guar, tell him to “Shut ﬁp’; several times and then Officer Chamberlain _told
Guar he was going to jail

Witness Bénford s\aid that Guar responded By saying “Ididn’t do anything”
and Officer Chamberlain told him to “shut up” and forcibly turned him
around and put the cuffs on him which he believed were extremely tight

because he heard Guar scream out and say “these are really tight”
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Witness Benford said Officer Chamberlain exited the shelter with Guar and
stopped, turned and slammed Guar’s face into the windowpane'of the bus
shelter

Witness Benford said he yelled at Officer Chamberlain, "_Hey, that’s not right”
Witness Benford said he had not witnessed Guar do anything wrong other
than fepeatedly asking officers to get-fhe light out of his eyes and after he
was handcuffed Guar was yelling “I didn’t do anything”

Witness Benford said that later he heard Officer Chamberlain yell over the PA
and in pérson to Officer Appledorn, “‘Let’s go to the jail”, “Come on, let’s go to
the jail"r

When Officer Baskin arrived Guar was already handcuffed and was being
escorted to the squad car

Officer Chamberlain said Guar was sitting in the bﬁs shelter when he arrived
and appeared” upset” and “enraged” and Guar “addressed some concern”
about why the lights were on

When I asked Officer Chamberlain to describe further how Guariwas ﬁpset
and enraged he said that he was "argumentatiVe" saying “Get those light’s out

of my fuckin face”

Officer Chamberlain said that Guar continued to “hadger” officers by making

comments about how he as minding his own business
Officer Chamberlain said at that point his intention was to remove Guar from
the rest of the group to further investigate where the marijuana came from

Officer Chamberlain said that Guar was not smoking marijuana
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Officer Chamberlain said the group was getting incited by Guar’s conduct so

he asked Guar to stand up and when Guar didn’t cooperate Officer

Chamberlain said he pulled out his taser and used it in red dot mode

Officer Chamberlain said that Guar was slow to respond to his commands
and wouldn’t face away, Officer Chamberlain said these actions along with
the fact that he was trying to investigate a 911 call and Guar was interfering
with his ability to do this led him to tell Guar he was under arrest

[ asked Officer Chamberlain what he was arresting Guar for and he said “My
reason for arresting him was for the disorderly conduct.”

Officer Chamberlain listed himself as a Police Victim of DISCON in the CAPRS
report

1 asked Officer Chamberlain if he was aware that Police Officers cannot be the
victim of a Disorderly Conduct and he said, “In cases of...1... believe that we
can’t be the victim of dis_orderly conducf as far as language.” Hewentonto
say, “As far aS pflysical aggression, | believe we...we may be able to be, or
even. obstruct at that level.”

Police Officers cannot be the victim of Disorderly Conduct, even if someone
swears at the Officer

I asked Officer Chafnberlain to explain what physical actions Guar was doing
to be disorderly or obstructing and he said, “His actions were loud...his tone

of voice”
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['asked Officer Chamberlain to specifically talk about Guar’s actions prior to
the arrest. Officer Chamberlain described t}uar as us.ing words that were
abusive, profane and fude. He specifically said that Guar used the Words
“fuck” and “bullshit”

Witness Kaler was on the opposite side of the block when Officers first
approached the bus shelter and he said due to the glare of all thé lights on the
bus shelter he could not see what was going on in the shelter. |
Sgt. Nelson wrote in her CAPRS repbrt “It was my decision to release Guar at
the scene without a citation or being booked because 1 did not believe that
the criminal standards for disorderly conduct or obstruction had been met
when I spoke to Officer Appledorn and the witnesses,

Sgt. Nelson said from what she heard at the scene she didn’t feel like there

was enough to arrest Guar so she released him from the scene.
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Allegation # 2: It is alleged that Officer Chamberlain acted unprofessional with
Trokon Guar during his interactions with him. If this allegation were found fo be

true it would violate the following:

5-105 PROFESSIONAL CODE OF CONDUCT

3. Officers shall use reasonable judgment in carrying out their duties and responsibilities.
They need to weigh the consequences of their actions.

Investigative Facts

. Offic.e\r Chamberlain said that he did not use profanities and he said “I believe
that I remained professional and I used apprépriate force given the
circumstances”

e During all the interviews nobody could recall hearing Officer Chamberlain
using racial or derogatory language during the incident

e Officer Béskin said that Guar was screaming extremely loud

¢  Witness Benford said that after Officer Chamberlain started dealing with
Guar, Guar yelled loudly asking what he did w%ong and eventually for help

o Officer Appledofn was caught off Guard that Officef Chamberlain pulled out
his taser and.red dotted-Guar,‘she did not feel the need to pull out her taser

o . Officer Appledorn said the people in the bus stop were getting upset with
how Officer Chamberlain was interacting with Guar

¢ Officer Appledorn heard Officer Chamberlain yelling at Guar to “shut up”

s Witness Benford said Guar asked the officers to turn the lights off and he
heard Officer Chamberlain tell Guar to “shﬁt up” several times in a really _

hostile voice and then he heard Officer Chamberlain say, “You're going to jail”
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Witness Benford said Guar responde_d by Saying “well, I didn’t do anything”
to Which Officer Chamberlain said, “Shut up, [ told you to shut up and corhe .
here, you're going to jail” -

Witness Benford said that Officer Chamberlain then forcibly turned Guar
around and put the cuffs on extremely tight he assumed because Guar yelled,
“These are tight” |

Witness Benford said that Officer Chamberlain exited the sﬁelter and
stopped, turned and slammed Guar’s face into the windowpane of the shelter
Officer Appledorn said that Officer (‘Jhamberlaidn turned Guar arbund and

pushed him face first into the glass wall of the bus shelter as he was telling

him to get his hands behind his back

When I asked Officer Chamberlain if he shoved Guar face first into the glass -

of the bus shelter he said, “I believe that | puéhed, I used the bus shelter as a

uhh, as a barrier to pin his bddy up against. As far as shoving him face first, I
don’t believe that happened” |

Witness Benford said Officer Chamberlain put Guar in a choke hold several
times after he waé handcuffed and Guar was yelling “Help me, help me,
someone please help me”, “I'm choking and can't breathe” |

Witness Benford said the following at the end of the interview “I think that
that officer was unprofessional, to saylthe least. Uhh...He seemed to be out of
control, totally out of contfol. Also, it appeared he didn’t really care who saw
what he was doing because there were people watching him and he just

continued to be...to take it to brutalize that kid. And then I couldn’t believe it
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myself that I had...could see.this officer do this and not stop it and that there

was witnesses watching what he was doing. It seemed as he had just really

lost..like he was cr...went crazy, was berserk”

Witness Kaler described Guar as loud and verbally upset, repeatedly saying
“what did I do wrong” |

Witness Kaler said the group in the bus shelter was verbally upset with
Officer Chamberlain and they were asking why he treated guar that way and
saying it wasn't right

Officer Appledorn said that Officer Chamberlain and Guar were yelling back
and forth at each other when she was speaking with the grouprin the bus
shelter

foicer Appledorn said the group was mad at Officer Chamberlain and they
were saying things like, “He is choking him b_ut”

Officer Appledorn said, “Well, what drew my attention was I heard Guar

- yelling and screaming, umm, that, “He’s trying to kill me!” Umm...He uhh...I

had...It was a nice night, so I had...the back windows of the squad were down.
And umm, so I could hear him and then...then the group also started yelling
and...and umm...So I look over, and Officer Chamberlain is like...uh...uh...in
the back seat, umm, a;:tually kinda...I don’t know if he had both feet on the
ground, but at least one foot was on the ground, so he was actually in the
back seat on top of Guar, and uhh, he has both his...both his hands around

Guar’s neck, umm, in a strangulation hold”
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I asked Officer Appledorn if she could be mistaken and she said, “I am
positive that he had his hands around his throat”

Officer Appledorn was upset and called a supervisor because of the force

used

I asked Officer Appledorn why she was upset and she said, “In my opinion,
umm, [ just thought it went a little too far. I, umm, I didn’t see, from my point,
I didn’t see why certain things Were done. [ didn’t understaﬁd why certain
things were done, and umm, [ didn’t think they needed to be done. And then
hence, now it puts me into a situation where I...I’fn not happy about.”

Sgt. Nelson said when she allrrive'd at the scene Officer Appledorn looked

upset and said to her, “he went too far, | can’t even talk about it right this

. moment”

Sgt. Nelson did not alloW Officer Chamberlain to return to the street after the
call for two reasons, she sai.d, “I thought that he, from what I had heard, may
have used excessive force and second, because if his temper was this far out
of control I didn’t know if he’d have a chance to bring it back it. I didn’t want
him to gét in any other trouble” |

Sgt. Nelson concluded her interview with me by saying; “I think what makes
this event so significant was the officers reaction and the fact that the
officers, the witness officers and the witnesses themselves all had pretty

much the same exact story”
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Allegation # 3: It is alleged that Officer Chamberlain used excessive force when

dealing with Trokon Guar. Ifthis allegation were found to be true it would violate

the following:

5-303 AUTHORIZED USE OF FORCE

Minn, Stat. §609.06 subd. 1 states, "When authorized...except as otherwise provided in
subdivision 2, reasonable force may be used upon or toward the person of another
without the other s consent when the following mrcurnstances exist or the actor
reasonably believes them to exist:

When used by a pubhc officer or one assisting a public officer under the public officer’s

“direction:

* In effecting a lawful arrest; or

* In the execution of legal process; or

» In enforcing an order of the court; or

* In executing any other duty imposed upon the public officer by law."

In addition to Minn. Stat. §609.06 sub. 1, MPD policies shall utilize the United States
Supreme Court decision in Graham vs Connor as a guideline for reasonable force.

The Graham vs Connor case references that:

Because the test of reasonableness under the Fourth Amendment is not capable of precise

definition or mechanical application, its proper application requires careful attention to
the facts and circumstances of each part1cu1ar case, including:

« The severity of the crime at issue,

» Whether the suspect poses an immediate threat to the safety of the officers or others,
and;

» Whether he is actively resisting arrest or attempting to evade arrest by flight.

The "reasonableness" of a particular use of force must be judged from the perspective of
the reasonable officer

The calculus of reasonableness must embody allowance for the fact that police officers
are often forced to make split-second judgments - in circumstances that are tense,
uncertain, and rapidly evolving - about the amount of force that is necessary in a
particular situation.”

Authorized use of force requires careful attention to the facts and circumstances of each
case. Sworn MPD employees shall write a detailed, comprehensive report for each
instance in which force was used.
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Investigative Facts

Officer Chamberlain wrote these points in his CAPRS supplement:
Officer Chamberlain handcuffed AP1 and tried to walk him to the squad car
when AP1 “violently pul]éd away from me” since AP1 had not been searched
he tried a wrist lock and then put AP1 in a conscious neck restraint to gain
control | |

Officer Chamberlain lowered AP1 to the ground with the neck restraint

‘where he violently struggled, he then checked his waistband

Officer Chamberlain walked AP1 to the squad and pinned AP1’s body to the
squad car to search him

Officer Chamberlain wrote it seem_ed like AP1 was trying to distract him so
he used a hypoglossal Ipressure point to bring his resistance under control
Office'r Chamberlain checked AP1's h.andcuffs for fit ."prior to pushing him in

the squad car” Guar then tried to get out of the squad car so Officer.

“Chamberlain used a hypoglossal pressure point to get him in the squad and

secure the door

Officer Appledorn was still speaking with others in the group when this
occurred |

Officer Chamberlain opened the squad door \'fvhen AP1 forced his body out
and Officer Chémberlain used a conscious neck restraint to lower AP1 to the
ground

Officer Appledorn and Officer Baskin assisted him getting AP1 back into the

squad
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Officer Appledorn wrote the following i)oints in her CAPRS supplement
Officer Appledorn was watching the rest of the group when she saw Officer
Chamberlain shove Guar up against the glass of the shelter face first at the
same time telling him to get his hands behind his back |

Officer Appledorn heard Guar yel]ing he wasn’t doing anything wrong when
she observed Officer Chamberlain take Guar to the ground and apply a neck
restraint on him {Guar was han_dcuffed)

Officer Appledorn said she walked over to Guar and told him to relax and
stop struggling at which point Officer Chamberlain got control and walked
Guar to thé squad where hé put Guar up against the trunk of the squad and
his face on the back windshield and Guar started to yell about Officer
Chamberlain

Officer Appledorn noticed Baskin arrive on scene at this point and he asked

her if she needed any help

- Officer Appledorn said the group she was with was yelling about Officer

Chamberlain’s behavior at this point

Officer Appledorn heard Guar yell and she looked over at the squad and saw

Guar in the backseat. She saw Officer Chamberlain in the backseat leaning

over Guar partially on top of him with his hands around Guar’s neck
Officer Appledorn saw Officer Chamberlain take guar out of the backseat and
put on the ground by Officer Chamberlain who was administering a neck

restraint
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Officer Appledorn walked té the squad and saw that Officer Chamberlain was
trying to get Guar in the backseat but Guar wouldn’t get in and was saying
“he is trying to kill me”

Officer Appledorn walked over to the passenger side and against her officer
safety she got in the back seat and talked to Guar to calm him down so he got
in the backseat

Officer Appledorn then called a supervisor to the scene over her radio
Officer Appledorn said that Officer Chamberlain got on the loud speaker and
yélled “we are leaving get in the squad, he’s going té jail”

Sgt. Neison documented the following points in her CAPRS report

Sgt. Nelson waé told the following by witnesses at the scene, when Guar told
the .officers that their lights were bright, Officer Chamberlain walked up to
Guar with his taser out and started yelling at him that he was under arrest,
then pushed him up against the walls of the bﬁs shelter. Officer Chamberlain
continued to yell at Guar and wrenched his right arm behind his back, while
still pushing him against the shelter. Officer Chamberlain then put Guar in a
choké hold and they went down to the ground where he finally handcuffed
Guar. Witnesses Benford, Arceneaux and Vaugh all demonstrated the choke
hold to Sgt. Nelson and described Officer Chamberlain’s actions

Sgt. Nelson said the witnesses told her that once Guar was up and walking
back to the squad they saw Officer Chamberlain put Guar in a choke hold
again and try to slam Guar into the car door and then shove him in the back

seat
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Sgt. Nelson spoke with Guar and .hé told her he made comments to the police
about the lights being in his face and at that point Officer Chamberlain
walked up to him with his taser out, yelled at him and slammed him up
against the glass of the shelter stating he was under arrest.

Sgt. Nelsén wrote that Guar stated he put his arms up and Officer

Chamberlain wrenched them behind his back, put him in a chokehold and

then handcuffed him. Once back at the squad Officer Chamberlain again put
him in a choke hold and a£ some point ripped the necklace off of Guar

Sgt. Nelson wrote that Guar told her that at some ﬁoint Officer Chamberlain
grabbed him by the front of the throat

Sgt. Nelson wrote thét she spoke with Officer Appledorn and was told that
Officer Chamberlain was out of control and had been choking Guar |
Officer Chamberlain said the following points in his IAU interview
Officer Chamberlain asked Guar to stand up so h.e could remove him from the
groﬁp. When Guar did not cooperate he red dotted him with his taser
Officer Chamberléin éaid Guar was not cooperating his instructions to .face
away so he pushed him with his free hand to spin him around, he re-
holstered his taser and hand cuffed Guar

Officer Chamberlain said he was trying to m,a'neuver Guar around the wood
fence to the squad when Guar “violently” pulled his arm and he thought Guar

might want to escape custody or kick or fight him so he tried a wrist

~ manipulation, wrist lock and when those didn’t work he used a conscious

neck restraint
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Officer Chamberlain used the neck restraint tb bring Guar to the ground then
got him up and Wélked him to the squad car, he said Officer Appledorn was
still with the rest of the group during this

Officer Chamberlain said he told Guar twice not to make matters worse, to
spread his feet and that he was under arrest and Guar would not cooperate
so he pinned Guar’s body between his and the squad car to maintain control
and search him

Officer Chamberlain said Officer Appledorn was still with the group when he
was doing this

Officer Chamberlain said Guar would not spread his feét so he applied a
hypoglossal pressure point to change his aggressive thought process |
Officer Chamberlain said after the search he pﬁshed Guar into the squad car,
he said Guar used his physical strength to resist, he thought Guar was trying
to get out of the squad so he used another hypoglossal pressure point to
move his head and body into the car

Officer Chamberlain said he was convinced by Guar that he settled down so
he opened the Squad door to get an 1D out of Guar’s pocket and Guar kicked
his legs out and got out. of the car

Officer Chamberlaiﬁ said he his lesser attempts at using streﬁgth to get Guar
in the car were not working so he used another conscious neck restraint to
bring Guar to the ground

Officer Chamberlain said Officer Baskin and Appledorn walked up and

secured Guar in the car .
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Iasked Officer Chamberlain if he shoved Guar face first into the glass of the
bus sheiter and he said, “I believe that I pushed, I used the bus shelter as a
uhh, as a barrier to pin his body up against. As far as shoving him face first, I
don’t believe that happened” |

I asked Officer Chamberlain if he asked his partner for assistance or got on
the air and asked for assistance in dealing with Guar and he éaid, “I believe |

asked my partner for assistance, uhh, while she was standing there.

~ bringing him to the sq...to the squad car.”

I restated this to Officer Chamberlain that he asked his partner for assistance
and she never helped him and he said, “I believe that is corréct"

I asked Officer Chamberlain if he had his hands around Guars throat when he
was in the back of the squad and he _said, “No”

[ asked Officer Chamberlain if he ever heard Guar yelling, “Help, This officer
is trying to kill me! He's killing me” and Officer Chamberlain said “I
remember him saying something like that”

I asked if Officer Chamberiain ever had Guar in a strangulation hold and he
saici, “Absolutely not, that's not what I used”

Officer Appledorn said the following points in her IAU interview

She was taken off guard by Officer Chamberlain pulling out his taser and

~ pointing it at Guar, she did not feel the need to pull her taser out

Officer Appledorn saw Officer Chamberlain push Guar face first againstthe

glass of the bus shelter
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_ * Officer Baskin didn’t feel that he needed to call for backup and hfa didn’t think

| Officer Chamberlain even needed his help dealing with Guar

§ ' Civilian Witnesses said the following points in their IAU Interview

_____ e Witness Benford said Officer Chamberlain put Guar in a choke hold several

f | times after he was handcuffed and Guar was yelling “Help rﬁe, help me,
someone please help me”, “I'm choking and can’t breathe”

» Witness Benford said that Officer Chamberlain then forcibly turned Guar

around arid put the cuffs on extremely fight he assumed because Guar yelled,

“These are tight”

e Witness Benford said thatHOfficer Chamberlain exited the shelter and
stoppéd, turned and slammed Guar’s face into the windowpane of the shelter
{ ) _ ¢ Witness Benford said Officer Chamberlain put Guar ina choke hold several
times after he was handcuffed and Guar was yelling “Help me, help me,
someone please help me”, “I'm choking and f:an’t breathe”
e Witness Benford said that the only thing Guar was doing during all of this
was to yell that he didn’t do énything wrong repeatedly
» Witness Edwards said that he could see the officer had Guar on the ground
and was choking him while he was in handcuffs two different times |
» . Witness Edwards would not let his female friend return to the bus stop to get
= _ her back the reason he gave was, “I don’t think you're gonna get that bag, the
way he is whoopin that dud right now”
e Witness Edwards told me he did not want to give a statement to Sgt. Nelson

that night or me out of fear after what he saw Officer Chamberlain do to Guar
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Memo

To: Lt Glampe _
From: Sgt. Pat Nelson, #5040
€©C:  Inspector Frizefl

Date: 11/13/2012

Re: CCN: 12-351609

Invoived Officer: John Chamberlain, Badge 1075
Witness Officers: Sherry Appledorn (Badge 0214), Timothy Baskin (Badge 0332).

On 11/10/2012 at1710 hours, | was called to 3 St S/Hennepin Avenue S by Officer Appledorn. She
was assigned Sguad 160 with her partner, Officer John Chamberlain, and they were out on a
disturbance call (CCN: 12-351608). When | arrived, | was met by Officer Appledorn, who informed me
that Officer Chamberlain had used force against the male (TROKON GUAR) in their back seat. She
then directed me to severai witnesses that were in the bus stop on the Northeast corner of the

intersection. '

The following is a summary 6f what the witnesses told me:

When officers pulled up facing the bus shelter (in the parking lot, facing southwest), they had their
spotlights and takedown lights on. Officer Appledorn was initially making contact with the group when
GUAR told her the lights were bright. Af that peint, Officer Chamberlain walked up to GUAR with his
taser out, started yelling at him that he was under armest, then pushed him up against the walls in the
bus shelter. Officer Chamberlain continued fo yell at GUAR and wrenched his right arm behind his
back, while still pushing him up against the bus shelter. Officer Chamberlain then put GUAR in a choke

. hold and they went down to the ground. Off icer Chamberlain maintained the choke hold and finally

handcuffed GUAR.

Once GUAR was up, and walked back to the squad car, once back at the squad car, the witnesses
saw Officer Chamberlain put GUAR in a choke hold again, and try to slam him into the car door. Officer
Chamberlain finally shoved GUAR into the back seat of the squad car. One of the witnesses
(BENFORD) stated that Officer Chamberlain was using racially derogatory language, but did not want
to repeat the exact phrases for me. BENFORD also has some of the incident captured on the video on
his phone; however, he was having problems playing it back for me at the scene He stated he would
be preserving the video on his Blackberry Phone.

Witnesses:

Woodrow Benford, Phone 952-406-1129
Johnny Edwards; Phone 612-810-4071
Erica Arceneaux: Phone 612-396-6520
Shawntrel Vaughn: Phone 612-578-7648



Marquet Mitchell: Phone 612-396-6520 {He can be reached through Enca Arceneaux)
Justin Kaler {DID}: Phone 612-718-7271

I spoke with the subject of the force, TROKON GUAR,; who gave me an accounting of the incident that |
recorded on my MVR in P#76371. The tape the statement was recorded on, P1-1323, was property
inventoried at the precinct. | reviewed just a short portion of the video, and it appears that the entire
statement was recorded. | did this because GUAR does not have a contact phone number, only a
contact email: T_Man1scn@yahoo.com/

Guar stated that he was standing in the bus shelter, but he was not affiliated with the originai group that
was smoking marijuana. When the officers pulled up, the lights on the squad were shining right at him
and he made a comment about the lights being in his face. At that point, Officer Chamberlain walked up
to him and put his flashlight in Guar's face. Guar also saw that Chamberiain had his taser out.
Chamberlain yelled at him; and used racial slurs according to the victim, then slammed Guar up against
the glass, stating that Guar was under arrest Guar stated that he put his hands up and Officer
Chamberlain wrenched his arms behind his back, pushing his right arm up into the middle of his back.
Officer Chamberlain put him in a chokehold and then handcuffed Guar. Once back at the squad car,
Officer Chamberlain again put Guar in a chokehold, and at some point, ripped Guar's necklace from his
neck. Officer Chamberlain also grabbed Guar by the front of the throat with his hand and pinched, as
well as using his ASP to push on Guar's neck. Guar stated that both technigques were extremely painful.
Officer Chamberlain shoved Guar in the back of the squad car, continuing to yell at him and using racial
slurs.

Guar had a small cut over his left eye, but refused medical treatment when it was offered to him several
times. | took photographs of the small cut, the broken necklace, and Guar's neck area. Guar was -

- released from the scene.

| spoke to Officer Appledorn, who was Chamberlain’s pariner, and she was s0 upset that she had to
walk away from the squad car and could not even be in it with Chamberlain. She told me that he had
been out of control, that he had been choking Guar. | did not have her elaborate further since | needed
to make some phone calls to find out further steps. Officer Baskin was also on scene, but | did not get a
chance to interview him in depth.

Officer Chamberiain offered to brief me on his use of force, but | purposely did discuss it with him. | had
all three officers complete their CAPRS reports.

Squad 160 and Squad 110 did not have their MVR’s recording. Squad 160 was pointed at the incident;
however, Squad 110 was out on Hennepin Avenug, not poinfing at the incident.

| contact SIC to determine if there was any camera footage, there are no cameras at 3/Hennepin,

- however Melissa Bjorklund was checking the other cameras to see if any were pomted in that direction.

| requested that any possible footage be preserved.
Witness Benford stated he will be preserving his footage since he wants to make a formal complaint.

| attempted to contact security at the Minneapolis Central Library fo check on possible footage from
their cameras, but | have not had any success yet.

Officer Chamberlain has been currently assigned to desk duty at the 1" Precinct.

Officers Appledorn and Baskin, along with Officer Chambertain, were directed to complete their reports
as required by policy. .

Lt. Glampe, Lt Lund, and Inspector Frizell were notified via phoné.

® Page 2
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF OFFICER JOHN
CHAMBERLAIN, ON DECEMBER 11TH, 2012, AT APPROXIMATELY 1815
HOURS, IN THE MPD |IAU OFFICE. YOU ARE BEING INTERVIEWED BY
SGT. MELISSA CHIODO; AND ALSO PRESENT AS YOUR UNION
REPRESENTATION, IS LT. JOHN DELMONICO. TRANSCRIBED BY T.
ROSAS.

RE: IAU Case Number #12-250

What is your full name please'?
John.Paui Chamberlain.

And what is your present rank and work a33|gnment’?
1% Precinct, Mid-Watch.

And what is your employee number and approxlmate date of appo:ntment?
001075; November 26", 20086.

YOU ARE BEING ORDERED TO GIVE A COMPLETE AND TRUTHFUL
STATEMENT PERTAINING TO THE SCOPE OF YOUR EMPLOYMENT OR.
FITNESS FOR DUTY. IT IS A COMPELLED STATEMENT PURSUANT TO
MPD POLICY AND PROCEDURE.

UNDER THE GARRITY DECISION, ANY STATEMENT PROVIDED IN THIS
INVESTIGATION CANNOT BE USED IN A CRIMINAL PROCEEDING AGAINST
YOU, EXCEPT IN THE CASE OF ALLEGED PERJURY. HOWEVER, THESE
STATEMENTS MAY BE  USED AGAINST YOU IN RELATION TO
EMPLOYMENT ALLEGATIONS.

Q: Do you understand this warning?
A: | do. :

I AM ADVISING YOU THAT IF YOU REFUSE TO ANSWER, GIVE A FALSE OR
INTENTIONALLY INCOMPLETE STATEMENT, OR INTENTIONALLY OMIT
INFORMATION THAT IS PERTINENT TO THIS INVESTIGATION, YOU WILL
BE SUBJECT TO DISCIPLINARY ACTION UP TO AND INCLUDING
SUSPENSION OR DISCHARGE.

Q: Do you understand this warmng’?
Al do. :

‘Q: Is it correct that you have read, understood, and signed the Data Practices -

Advisory otherwise known as the Tennessen Warnlng’?
A: | have Sergeant.

INT
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Q: Have | informed you that the purpose of this statement relates to an internal
investigation, and specifically an administrative review that is being conducted,
and that you have been accused of the following:

On November 10", 2012, it is alleged that Officer Chamberfain arrested a person
without cause and used...used excessive force on the subject prior to
handcuffing and after the subject was handcuffed. It is further alleged that

Officer Chamberlain used harsh and racist language towards the subject.

And you are being called to explain the mrcumstances regardlng this event today.
Were you notified ahead of time of this?
A lwas.

Q: Okay. Allright. Umm...Is |tcorrectthatyouwereworkmg umm, as an Able
squad on November 10", 20127 .
A: No. lwas...

Or | mean as a two person squad’?
Correct. :

And who was your partner that day?
Officer Sherry Appledorn.

And what was your squad number?
Our squad number was 160.

Q: Okay At some pomt in the evening were you called umm, to a Dlsturbance
Call in the area of 3™ and Hennepin?

A: Yes. We were dispatched to a call in the area of uhh, 3 and Hennepin — it -
was a Disturbance Cali. :

Q: Okay. And why don’t you tell me, umm, what you knew about the call when
you were going to it.

A: Sure. Uhh...While we were responding to the call, the remarks of the call
stated that at the NE corner of this intersection there was -a group of ten smoking

pot.

Q. Okay. Okay. And umm...So you got this call and I'm assuming you
responded to this area. Why don't you tell me umm, what happened when you
responded there — walk me through the cail.

A: Sure. Uhh...I was riding as the passenger officer, Officer Appledorn
was...was driving the squad car. Uhh...She said that uhh, she had located the
group and | looked and | could see that we had both Iocated the group, which
was uhh, at the uhh, NE cormer of 3" and Hennepin.

INT__
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There’s uhh, two bus shelters that were side-by-side or within close proximity to
each other there. Uhh...We puiled into uhh, a surface parking lot from the uhh,
kinda from the north. Uhh...As we pulled our squad car up there, both Officer
Appledorn and | uhh, looked — we could see that there was a group. Uhh... They
appeared to be a larger group, like it could have been around or close to ten
people, that was sitting inside the uhh, uhh, bus shelter that was closest towards
Washington. Uhh... There was another bus shelter that was adjacent to it,
but...but closer towards 3™ St.

Uhh...We |IIum|nated the group with our...our squad I|ght|ng, the take-down

- lights, and the...and the uhh, uhh, side spotlights.

Q: Okay. Okay. And then once you arrived and you |I|um|nated the group, what
did you do next?

A. Uhh...We got out of our squad car. Uhh...| got out on the...on the
passenger’s side obviously, she got out on the driver's side, and we walked

. towards the shelter. Uhh...There is a wooden fence that's located uhh, between

the surface parking lot and the two shelters bus shelters.

Uhh...We walked up there. Uhh...As soon as we got close to the group, | could
smell the odor of uhh, marijuana — smelled like it had been burn...burning
marijuana. Uhh...That led me to believe that there was some uhh, uhh,
consistency with the remarks of the call that had come from, what | read, was a
DID employee.

Q: Okay. So you umm, pull up, umm, and you walk to the shelter and you smell’
the marijuana. Did you see anybody smoklng it at this point?
A: At this point | had not seen anybody smoking it.

Q: Okay. And did you...| mean, you had your take-down lights, your spotlights
on — Did you uhh, have your flashlight out...out at this time?

A: | did uhh, take it out at some point. |...1 believe | did have that out, uhh, as |
was walking up to the...to the uhh, the group.

Q: Okay. So then tell me what happens once you walk 'up to the shelter.

“A: | uhh, keyed up my portable microphone and notified dispatchers that officers

would be out with this group, uhh, at that Iocatlon — that we would be out with a
group of people.

Uhh.. One:efthe-individuals that was sitting in the bus shelter furthest away from

A ot h st Rt AL B by ok casheny

¥ 'ged“ “thatwerhad uhh, uhh ’s‘pdtllghts and hghtmg that was focused
on...on the group. Uhh...He addressed:some-concern-about why:there:were ™
lights-anid-©fficer Appledorn uhh, said that she had tumed the lights on because
she was old and couldn’t see very well. _

INT
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Q: And when...You said he was upset and enraged, umm, in my mind | have an
idea of what enraged is — What... Describe what you mean by he was “enraged.”
A: He appeared...Uhh. chle:appeared veryangry-upon.our arrival, that we were
there, and that we had used our lighting. Uhh...The other individuals in there,
uhh, didn’t seem to respond much to us being there, they didn’'t have muchto
say.

T T e e e e

response to what Officer Appledorn had sald Umm Heethen began“’swearmg,
saying, uhh, and “Get:thidseights out 6f my- /fickin' face.” Uhh...I noticed that-his:,
eyes:were: watery and-bldedshot:in-appearance and umm, | had shined my
flashlight towards him to uhh, get a better look at him and...and to kind of figure

~ out what was going on with the situation.

Q: And when you had your uhh, flashlight shined at him, did you see him uhh, if

~ he was holding any type of weapon or if he was holding any umm, narcotics or

alcohol or anything like that at that point?
A: | couldn’t see his hands and | did ask him, uhh at some pomt to see his
hands.

Q: Okay. Where...Where were his hands that you didn’t see them?
. | don’'t remember the incident.

A
Q: Okay.
A: | don’t know.

Q: Okay. All right. So, umm, he was argumentative and you.. you uhh, shined
your flashlight on him. Tell me what happened next.

A: Uhh..He:continued.to.uhh:te-badgerus-about being: there umm, maklng
comments about uhh, semethmg thathe was mindifg histown business-or-—
somethlng along those Ilnes And it got to the pomt where uhh, after he was

T

ehlm _removed from that gmup ST,
- Umm___At that particular point, it was my...not my intent to arrest. Atithat point'it: T
wWwas:my-intent-toremove:him: from-that-group so-we-could-investigate further and...... |
nere that marijuana.was.coming from. ,

Q: Okay. So what happened when you attempted to remove him from the group
and how did you attempt to re....First, how did-you attempt to remove him and

what happened when you did thls'?

A: Okay. When | noticed that the other group members, uhh, they.appeared to
be-getting-somewhat incited-and-disturbéd by his éoniduct, | asked him uhh;to-v *
stand up...He-did not-cooperate- ‘with-what | told him to do. He was furthest away
from the other group members and:l: hi-planted my MPD.issued taser CED at. '
himy;using:itin-ared:dotmede;: pointing it towards h|s torso. | told him to stand '

4
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up and to keep his hands where | could see them and then | told him to come
back uhh, towards me outside of the shelter and to face away from me..

Q: Okay And what happened then?
A sHestood:up — He seemed hesitant to do so, he was slow and Ietharglc in

‘doing so. When he did stand up, hexw: alkedﬁlowly towards me. Umm...His eyes

were very wide, his umm;:bedy-language.was-iense, and,l told him to uhh, face

a-second time:“Heé did not cooperate after | told hira&6ond

A' Eitrwaamy understa"ﬁdlng“bas‘“e‘“d rtihh; ‘the fact that we Were t trying fo—
conduot anweff mal mvestlgatlan wt}:l_le m response o911 call; that-ehe‘"was

group members'around there. Uhh...Afterthatsecbngd time-Fhad-tsld:hinT to: face
vay-and:he:didn't- ceoperate~ it-was-at-that: pelnt that |-told-him that he was
undérarrest and to face away.

Q Okay And then what happened’?

amyufree hand

Q: And how did you push him?
A: Uhh... Towards...|...It was an open-hand push towards hIS torso.

Q: Okay _
A: Uhh...It was on his shouider to try t0 get his body spun uhh, in an opposnte o
direction from mine. .

Q: Okay. And what happened after that?

A: | still had my uhh, taser in my hand. Umm...He took a step back and his eyes
became uhh, wide and uhh, his profanities and boisterous tone continued. He
was uhh, yelling indiscernibly — he was very loud, and uhh, | used uhh, verbal
orders — WhICh were professional, but loud, to, “Turn around, face away, you're
under arrest.” Uhh...l then holstered my taser and | got him handcuffed.

'Q: And where was he standing when you handcuffed him, was he in the bus

shelter - Where was he?
A: No, he was standing outside of the bus shelter at that pomt

Q: Okay. So after you handcuffed him, what...you...you..‘.What happened after

you handcuffed him?
A: After...

INT
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Q: Or you said you attempted to — What happened?
A: Okay. Uhnh...l did get him handcuffed at that point.

Q: Okay,
A: Umm...| tried to walk him away from the bus shelter and towards the squad
car parked in the surface lot. |5W2

and while | was doing so, d1e: vrolent puiled“ 5" e%handcuffed away
from me. FatE@mpted awristmanipulation-a- Wrist: ~in-order-to:gain-control of
him and walk him towards the squad car - That.was: ineffective. He:wasvery:s
loud,.profane language;-he:was-being: ~he'was- using;-and-that.didn’ twork

Umm...He...When he was pulling away from me, | thought that he'would either
gscape custody-erwanttorfightorkick at me or causefurther-problems; uhh
therefore,--used a-conscious:neck restraint-in-order:to:bring-his-level of —
sresrsta‘n‘ce-undencontrol —Jhh-..]...] took into consideration that Hennepln Ave
was not too far away and he was moving his body in the direction of that.

"5[%1hhze:l:uéed;;a=:-;ne.ck.:restrarin-tétofbringx—hi‘m*down:to:the,ground.- He continued to

use a loud, verbal tirade with me while | was bringing him down to the ground,

" and by using my body weight to keep him pinned to the ground while | checked

his waistband for weapons, to make sure that there was nothing that he had. |
was...Cerainly-at:this pointthat; ubh;:believed that this'was- gonnabea
custedial-arrest.to. prevent further.criminal. conduct.

Q: Okay. And so you used a conscious neck restraint and took him to the
ground. What happened next?

A: Uhh...Officer Appledorn was still standing wrth other members of the group.
Uhh.«kwas-ablete get-Hifup on my own, umm, “and with.. :with-his:own efforts.
! aske hlm to stand up, hotto. make matters:worse;and | walked him towards
e squad car. Umm..:He:continued to struggle; 1 just used my: strength. and uhh,”

“brisk walk:in:order:to-walk- hm‘iwtowards the car.

Q: And then uhh, what happened after you were walking him towards the car?
A: | walked him up, uhh, up to the car, instructed him to spread his feet apart,

" uhh, in order to search him. It was my understanding this was a custodial search

at this point. Uhh...When:ltold-himto...fo‘spread his feet apart, .uhh he...he was

<indignant: about his..;his:actions; his behavior; and everythsng that had
~ transpired:

| uhh, uhh.. teld:hirasecond:tifie notto make ‘matters worse, spread your feet
apart; yoir're Under arrest-and uhh, he dldn’t cooperate Uhh...|,subihy; pinned his -,
body:between.the squad:-car and my own, partlaily, justfo...to malntaln control .of
him:while:=while: uhh conductlng a search of him.

Uhh...Officer Appledorn uhh, was still...seemed to be dealing with the other
group members, though | was dealing with him all along.

6
INT



aillii bl

N

-
QOO ~NNH O AWN =

B b AR RARMOWOWWOWWWWWWNNNNNNMNMMNMNRMES 23 a2 a3
DT PEPON D200 ~NOORARAWN 20O ~~NTOONMBRWON- QOO AWN—=

Q: Okay. And what happened next?

A: Then |, uhh, | told him to spread his feetm@part:in-order-to.conduct-a. search
He did not uhh, cooperate with.spreading-his-feet apart Az uhhyesedthy
thumbrdirecte al.nerve - It's a pressure pornt technrque
drrected about an-inch: undemeat the jaw. oo

Q: And where...Where was...You had...Your.. Would you have used your left
hand or your right hand?

A: | believe it was my right hand. | believe my left hand was controlling his left
arm. .

Q: Okay. So you applied this hypoglossal pressure point ,umm, and that was to
get him in the car, or r;vhatrwas {he-point-of that?.,

A: That was...That was used:o:
torget-himtoruhhy-separate his feet for.the-search.

Q: Okay. Allright. What happened after that?

A: Umm...After | had searched him umm, more thoroughly, umm, | then checked
his hands and handcuffs for fit prior to uhh, physically pushing him into the car.
He was resisting as far as not getting into the car — which | asked him to do.

Q: Okay. So then you get him...Didzyou-get-him:in:the car?—

A: Ubh...Not without-a-struggle. Umm...|tried to get uhh. .| tried to get him into
the car. Umm...| had difficulty gefting-him-in there,"he was'physically using his
body-and-his:strength to:not go:inside: the squad car.

Umm.. Whilezkwas:trying-to:securezhinvinzthere:by- usrng ‘my-physical sfrength,
he ended up moving:his;=meving his'body towards - me; and he wasn't all the
way in the car. | ended.up-bumping-my-head-on:the-corner of the...of the squad

~car. Uhh.. It was-my- Gnderstandrng he'was trying-to-get.out.

Atthat-peint-lthen used a_;,hypoglossal pressure pornt uhh rn order to uhh move

Q: And that would have been the same before, you used your thumb up

underneath...? -
A: No. That was:;

Itwas:simil; 1t was. the:same: conoept but in that, | used
thew=the-digital'tips of iR middiefinger and index finger directed towards
about an'inch below e jawbone.

Q: Okay.

A: Umm...There’s two ways of doing the...the hypoglossal — One is with a...with

a fist to support the thumb, the other one is with the middle and index finger, and
that was what | used in this case.

INT
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Q: Okay. And so you're using your...Uhh...Which hand would you have been
using to do that, do you recall? ' '

A: | believe that was my right hand that | was using on his...it would have been
on his left side. ' .

Q: Okay. And what were you doing with your other hand?

A: | was supporting his...his head with my other hand, with my thumb, and
pushing...Uhh...Supporting his head, and pushing his head back away and into
the squad car. '

Q: Okay. And what uhh, happened next?
A: Then uhh...After | was able to get him uhh, into the...into the squad car...

| should back up. At a point | did use my uhh, my knee to pin his leg
while...while struggling with him to get him in there. And ! did use that
hypoglossal pressure point that | described long enough to get him all the way

into the car, so | could get the, uhh, the door secure.

Q: Okay. So after you had the door secure, what happened?

A: | then got into the front passenger’s seat of the squad car and | asked AP1,
the...Mr. Guar, for his name and he initially told me he wasn’'t gonna give it to me
because he didn't think he did anything wrong. '

Uhh...I then explained to hi'm why we were there. | showed him the squad
computer. Uhh_..1...1, uhh, pulled up the call, | showed him that it said that there

‘were ten people smoking pot. | showed him that we were at Hennepin and 3"

St. | explained to him that he was at the particular corner that we were
investigating, uhh, and that is why we were even there, even having any contact
with him at all. -

| He seemed, after | tried to talk to him and explain this', he seemed to calm down,

he seemed to be uhh, more calm than he was before and to have relaxed
his...his efforts to...to be aggressive.

Q: Okay. So what happened next?
A: He told me that he had...that his |D was...Uhh... That his name was on his 1D,
which was on his person. _

Q: Okay. Sothenwhatdidyoudo? - =~
A kthenruhh;gotoutand opened his squad car door and as soon as | did-that,
he-kickedhig1égs out and got out of the'¢ar:

Q: Okay. So what did you do?
A: | told him that | didn’t want him out of the car and to stay in there. And he
used his strength, which was able to...| tried to use my strength to keep him in

8
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the car. He..'He'used his stréngth’ ‘against miezand-uhh; Twasn’t:able:fo by my
-own:strength; keep-him seciired inside-of the car.

hen-thh-wher t esser attempts at using my strength were
|ﬁeffectlve | then Used uhh, anofhe “eonscious heck restraintite:bring=his-levelof
«resistance-under-control-and-to-bring:-him-back-down-to-the-ground.

Q: Okay. And what happened after that?
; : ”“’"Kf”mysetf and .fflce"’B_ask:n and I bélieve Appledorn:walked:up at

as belng able to control h|m Uhh.. That s because she appeared to be talking to
uhh a male that was uhh, | believe later identified as Benford

Q: Yep.
A. So.

Q: Okay. So you were able to get umm, the AP back in the squad car. What
happened after that?
A: Uhh=:Officer Appledarn gotinto-the squad car-and:sat next to the arrested

party

Q: Okay And then what happened’?
A: <Bhk - She 'was talking to himabout: somethlng | don't:know-what she was

dlscussmg with him.

Q: Okay“Okay. Andwas thatyour the end ofyourdealmg with the.. theAP’?
A Yes

" Q' Okay. Allright. I'm gonna go back to the beginning just to go over a few

things. Umm...Umm...You talked about ...Umm.. .So you decided that you were
going to place this person under arrest, umm, and you said that...that...Well, first .
you were getting him, you were getting him out of the shelter. - Umm...You said

~ that he was causing a disturbance.

Umm...And in your report you describe the other people, you said that, “AP was
causing a disturbance while the other males were sitting in the bus stop.”
Umm..."They were not being boisterous or directing profanities at police and they
were communicating with one another as if acquainted.” That’s what you said
about the other males. So, they s seemed to be compllant or...? .

A <They didn't seémitobe a...a threat to officers or'our mvestlgatloh
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Q: Okay. And in the next sentence you stated, “The others in the group
appeared to be getting incited by AP1’s conduct.” '
A: Mmm hmm (indicating yes).

Q. How were theyrincited-if they .I mean, in one sentence they're

A Mmm hmm (indicating yes).

Q: hanging out talking with their friends, yet at the same time they're incited.
And in my mind, | have “incited” - that they're getting upset, that they’re verbally
aggresswe towards you. What...What was going on there?

; v-word-choicerof saying ‘incited - was:VWhat | was:trying-to:describe

WhiCh
r"ﬁ“é’ﬁ“” kind-of —kind-of:thing: tawards the “towards the AP.

Q: Okay. Umm...So you decided to take this individual away from the group,
and eventually you made the decision umm, to place him under arrest, umm, for
obstructing the legal process. Umm. . .What:legal:process of yours was-he -+

obstiieling? | want a little more detail on that because. ..

A: Sure.

Q: at this point, he is the only one you're dealing with,
A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: so is he obstructing you from dealing with him? I'm not clear on
what...what...what you were doing. You...You said you didn't see anyone
smoking marijuana when you came up,

A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: you know everything seemed to be okay. So what was your legal process
he was obstructing?

A:zThat-happened-a-bit::.the..“The obstructing the legal process was - My
understandlng ‘of that was he'was interfering with-1 usto do.our official-duties. But
thedisorder. ..

Q: And how...How was he...what...How was he interfering? Because I'm...T'll -
tell you this — Officer:Appledorn-didn’t-have-a clue that you were arresting this
guy or fdr"Wﬁ‘a

1:Officer.Chairiberlain; specifically-from doing that would violate
that Iaw that he was obstructing the legal process? Your partner didn’t even
know why you arrested him. So, in your mind you had a reason, and it's not
clear in here, so that's what I'm asklng — What was that reason?

A:=Sure.- My-feason:for.arresting:-him:was:for the disorderly.conduet: -It- was: fer

Rirrfacing his body towards:me;: his-body-being tense-him-using profane

~language; the-tone. and. pitch-of his voice;-uhh; the uhh, uhh - the fact that we -

‘were-there to-investigate people: smokmg marijuana where heswas located-

10
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u eemed-io-be;responding to.his verbal level of aggression, .
“Was swearing and loud tone. It appeared: to'be more of a- llke “Calm:down” "’

d-he wasn't préveriting her from doing anything. :So;what was -
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If he didn’t want to be a part of it, there was a shelter right next door which |
believe had no persons inside of if - if he didn’t want to be part of that group- He
had that option, it's not like it was the only shelter. And 1 befieve it was about 60
degrees out, | was wearing short sleeves.

Q: Okay. You put that you're the police victim, there has fo be someone
that...and you say your intent was to arrest him for disorderly conduct.
A: Okay.

Q: And-you're:aware-that.we.can't.-as-police-officers; we can't bethe victim of a

il SR
disg
A In P Balieve that we can't be the' victim of disorderly conduct -~ *

as faras language.

Q: Okay. e T S S S T T T L e T
A: Umm S AETaras physical aggression, | believe we...we may be able to be, or
even-obstruct:atthat-level: _

Q: Okay. Umm...And you say that he was upset. Umm...You describe him as
“enraged,” umm, “a verbal tirade,” umm, “indignant.” But you don't have
anything specific to say why he was enraged, why he was a verbal tirade, why he
was indignant. You...You said that umm, you couldn’t even understand what he

was saying, umm, other than to get the lights out of his “fuckin’ face.”

So what...! need you to paint a picture for me, other than using the word, “tirade,”

~ “angry,” or “indignant.” You know, what...what made him...What:::What were his

actions? |

A: Okay. cHis:actions'were:his loud:..his-loud:tone-of voice that he was using.

Umm...Let me ask here, are you asking about before or after the arrest?

Q: Umm...Let’s_cover bef...before the...Before the arrest, umm, you describe
him as umm, “enraged.” '
A: Okay. Okay. And you're asking why hez:s

You...Well, I'm ask... ‘
appeared-to-me-to-be enraged?

Yeah. You say he’s enraged, you said he had a verbal tirade,
Mmm hmm (indicating yes).

>R 20

Q: Umm...And the only thing that you said he was saying is, you know, “Get the
fuckin’ lights out of my face,” or “the lights the fuck out of my face,” and you said
you couldn’t understand anything else he said. So, umm, | guess what was
this...What was he saying and doing before you arrested him to make this
disorderly?

11
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A: His...His behavior, uhh, before the arrest was. ..| mean, there was: other=
wordsithat:her. haf he Used were: that were profane ‘and that were rudeuhh;
and’abuswe i

Q: Like what’? That's what I'm looking for, because you don’t...you don't say it in
your report, so. If you don't recall you don’t recall, but you didn't put it in your
report. _

A: Sure.

Q: You only used kind of word...uhh, you know, those couple words — “angry”
and “enraged” to say it, and he badgered you, but how? | need you to paint a
picture of this person’s actions.

A: Okay. Okay. Umm...

Q: And if you don't...If you don’'t remember the specific words, | don’t want you
to, you know...If you don’t remember, you don’t remember, but
A: | remember they were words that included*tRe"Word - fuck;™

Okay.
and:theword;“bulishit:”;

Okay
And the way-that these were “were delivered were "Whiat 1 'observed to: be,
Very: -Aaggressive.

??Q >0

Q: Okay. Umm...You also said that you remained professional with him.
Umm...Did you at any point when he was raising his voice, did you at all, umm,
start yelling at him, telling him to, “Shut up!” or “Shut the fuck upl*? -

A™IBEieve T said; “Shut ‘upTwhen-hetised: profanltles

Q: Okay. ,
A And that was. .cBut:Idid-not .7 '-was-not.using profanities.back at him. -

Q: But you were yelling at him to shut up?

A: tdid-yell-for-himto shut-up-in-a-loudertone;ubh, or...or matchmg “his:his™
level:of:aggression. | didn't think anything else would work. Umm...Officer '
Appledom had...had from what | had seen, had appeared to try to calm him
down, umm, she called him “honey” at one point. It appeared to make him more
upset from what | saw.

Q: Okay. Umm...And was he...Was he upset the minute you got there or was
he getting upset as these events progressed — his inter...interactions with you?
A: He was up. ¢Hewas:upset; from:what | saw, as:soon-as-we got there? Officer
Appledorn was first to...to, from what | saw, to try to calm him down.

12
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Q: Okay. Umm.. At any point when you were dealing with him, umm, didsyou::-
shave*hlm face first into fhe glass of the bus ‘shelter?

. IbelievethatFpished=Ius8d the bus shelteras auhi-as abarrierte-pin-his--
b,e.dyﬁu pragainst:=-As-far-as-shoving-him-face-first--don't-believerthathappeneds::-

Q: Okay. Umm...And you used it as a barrier — Was this umm...Did you attempt
to get him handcuffed earlier, because you said you handcuffed him outside the
shelter and it seemed fo go without any difficulty. Umm...What was the
interaction that led you having to push him into the...or, you know, push his body
or in...into the bus shelter, the glass partition? Because you said you had him
come out of the shelter and that you handcuffed him.

A: That there’s...Uhh...When | had him come of the...out of the shelter and I
had given him orders to face away and he didn’t cooperated with my efforts, all
my efforts to get him out of and away from the situation,

Q: Mmm hmm (indicating yes). R,
A dt-was-at-that-paintthatuht; aft“e"r"he didn't comply with me; that 1 physically
Pushed him,.after-telling hirrtofaceaway from me. Uhh...From that point, while
"was trying fo get.him handcuffed, at that point —sthat-would be the only time that
he would have made contact with:-with-the bus-shelter.

Q: Okay. :
A:-He washot hafideuffed:

- Q: So...
A: while...while | was uhh, while he made any contact with that bus sheiter
Does that make sense”?

Q: Yep, that does.
A: Okay.

Q: That clarifies it. Umm...Another thing you mentioned — You had your taser
out and you had red dotted him. Umm...Did you have your taser out when you
got out of the squad car or did you pull your taser out while you were umm, in the
process of dealing with this group at the bus shelter? .

A: | didn’t take my taser out until after | observed uhh, the arrested party's
actions, his behavior, his tone; and after he did not cooperate with my
instructions to step out of there.

Q: Okay. Andrby-pulling-yourtaser-out-and-red: -dotting-him;>what was umm,
~what:were-yoti-attempting to do with that?

A: | believe that from his behavior, | mean, he did appear fo me to be enraged -
that was hIS app...his appearance when | showed up there.

Q: Okay.

13
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A: Uhh...When | saw that...that | was dealing with that level of what...of
aggression, | thought that 1 didn’t know what direction this would go. It was, uhh,
a tense, uncertain, and rapidly evolving situation, where | didn’'t know what to
expect from his actions. We were also outnumbered, uhh...That's..

Q: So...So:what:weresyou haping by tsing the taser? were you...were you
hoping to gain verbal compliance from him? You didn't answer what you were
actually hoping to gain by...by red dotting that | understand. :

A: Okay. Uhh...My...k was-attemptmg to gain voluntary complianee-te-have- -him--.

stepout of the . out of the bus shelter.

Q: Okay. o P

Nithout havmg to go hands -on and W|thout passmg by other people ‘who were
ginithere.”

Q: Okay. When you uhh, were dealing with Guar, umm, you described first
when he was handcuffed, that he was umm, not compliant and you had to take
him, you had to use a conscious neck restraint on him. Umm...And then you
describe later at the car, again you had to use...you had to use a hypoglossal on
him several times. ‘

Umm. . sAt-any-peint-did-you: either-ask. your.partner-for. asqsi'__s_tamcg_-_on,get,on:'the,_.-; '
air,and;ask for-assistance-dealing with: this individual?
Al | believe-| asked my:-pariner:for: aSS|stance uhh, whlle she was standing

“there. Umm...1...1 looked up at hera couple times and umm, | said that I'd be

- bringing him to the sq...to the squad car.

Q Okay And you-believe: you -asked:her for assistance; but she never assisted

- Q: Okay. When you had uhh, Mr. Guar in the back seat of the squad, did you

ever:physically have your. hands around his throat?
A No:-.

Q: When Mr. Guar was in the back seat bf the squad, was:-he-ever-screaming,
ummsiHelpt:-This officer's trying to:kill.-me! He's klllmg mel"? - e
‘ r-him-saying: something’like that.

Q: What...What were you doing at the time that he was saying that, that he was

screaming that?
A: | don't think that | was...I think | was getting his door shut at that point.

Q: Okay.
A: Or trying to get him inside the squad car. But!don't believe that | was using

force at that point.

14
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Q: Okay. So at no point you had...you did:-not-have in‘a strangulation"hold/
A: Ab... | 7

Q: dnitherback seat?

“A: Absolutely-net. Thatsiot-what-l-used:™

- Q: Okay. When you had...Umm...You described Guar as umm, “enraged,”

“indignant,” that you had quite the struggle with him muitiple times, from the time
you handcuffed him to the time you finally got him in the squad car. Umm...Why
did you, and you'd already decided to book him, you said that it was gonna be a
custodial arrest — Why didn’t you just drive him to jail and get him ID'd there
instead of pulling someone that you described was a physical struggle - Why did
you get him out of the back of the car to get an ID out of his pocket, when you
could take him to the jail and get him ID’d there?

A: Because he had convinced me that he had changed his to...his...his attitude
and his behavior. :

Q: Okay. ‘

A: And if |...If we could have issued a citation under the circumstances, | would
not have a problem issuing a citation. This appeared to me to be a custodial
arrest though, and | didn’t know how long Officer Appledorn was gonna be talking
to this uhh, Mr. Benford.

Q: Okay. After you had Guar in the back seat and you knew you were making
the custodial arrest and you described all the force you used zwhy:didn’t you:call;

;ﬂimr?ﬁ”é’d‘fﬁ’cé“ivf-"é“a‘lIi"ET”—S‘Epr’e‘F’Vi‘“s“forfto'fthe:'-'-sc'ene-:'because:--.af::theffel?e_e;y@,L"l;:;u,sed?;::»:a
A: Because we had...Uhh...There were a number of people around there and

l...Mr. Guar was making, he:was:extremely loud-and.it appeared to be atiracting
mere:people-to:the area.

Uhh...Working as a Defensive Tactics instructor Azalways réport my force =
always, Andialways:reportit; if necessary; as-the:policy requires; to-a-
siipervisor; My intent was to have us go to a different location or away from that

area in order to report that force. | had every intention of reporting the force that |

used. I've used neck restraints before — | always report it — every time. |

* understand how the policy is and | follow it.

Q: Okay Umm...And your partner Officer Appledorn, was standing outside of
the squad talking to a witness, Officer Baskin was still there, umm, and you. st
correct that.you-got on.the PA sevéral times, telling her to get in the car, you'ré’
“going tojail?

A: | thinkthatthere was two dufferent things that were: happemng :One =1 was,
saying;:‘Let's:get-out: of this‘area,” to-her.

15
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And | believed that this male, Mr. Benford, had some relationship with...with the
arrested party. So my response to him was that this male’s going to jail, so if he
wanted to make arrangements or whatever the situation was to pick him up, or
whatever their.. .their relationship was, that he understood. '

Q: What made...What led you to believe that this Mr. Benford, who you could
see was con...you know, one was a young man, one was an old man, they were
both in separate sides of the bus stop — Other than both being black males, what
made you think they were together?

A: He was...He took a par...This Mr. Benford took a particular interest in uhh,
the situation. He was...appeared to be video cameraing, taping, with his cell
phone, uhh, from the moment that | first placed my hands on the arrested party.

Q: Okay. Umm...And it's your statement that you, during all this you remained
professional, you remained calm, you used appropriate force?
- A ghbelievesthat l-remained. professional and |.used:-appropriate-force given the.. ..
17 <eircumstances. ' - I
18 :
19 Q: Okay. Umm...It con...Umm...What's your response to umm, a witness _
20 describing you as, umm, the aggressor, umm, kind of... This is what they say —
21 . that you were the aggressor, that it was you who set the tone of this encounter
22 and you kept ratchetirig it up with your telling this person to shut up -Guar -
23  putting the taser on him. And they actually describe you as an, “out of control,
24 berserk cop.” What's...What is your response to that?
25 A Mysesponsesisithat ! don'tbelieve that I was out of control. “I'don't believe

believe that | was acting professionally, but |- was using a.
27 5ice in-order..:and-uhh, and commands'in order to fake ecommand:
28 . e situation. . | didn’'t want to lose that level of control.

30 Q: Okay. And umm, one last thing. Umm...There was two other officers there

31 - with you, umm, and other than at the end helping you get him in the squad car,

32 umm, they did not get involved with the force you were using. Umm...What is

33  your response to that?

34 A: (No audible answer.)

- 35

36 Q: They actually... They actually stated they didn't feel that the force rose to the

37 level that...that you needed any help with this. Umm...And you have described

38  what...what appears to be a pretty good struggle. You say you had to use your

39 strength, your body force. '

40 A: Mmm hmm (indicating yes).

41

42 Q You used a conscious neck restraint several times, umm, yet other officers

43  did nothing. Umm...What...What's your response to that?

44 A Tbelisve Officer Baskin showed up at'a later time and Officer Appledorn; |-~

45  don't-know why-she-didn't help me. - : AN

46 - N
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- 1 Q: Okay. Okay. Umm...Anything else that you think | should know about?
- 2 A No. o
=3 3
53 4 Q. Has this been a true and accurate statement today?
B 5 A Yes.
= 6 |
7 PER MPD POLICY AND PROCEDURE, SECTION 5-107.8, YOU ARE NOT TO
8 DISCUSS THIS INTERVIEW OR CASE INVESTIGATION WITH ANYONE
9 OTHER THAN YOUR UNION REPRESENTATIVE OR AN ATTORNEY.
10 o _
3 11 Q. Do you understand this? .
12 A ldo.
13
14 '
15 STATEMENT CONCLUDED AT APPROXIMATELY 1906 HOURS
16 -
1 17
18 . _
19  Officer John Chamberlain - . Date
21
22
C 523 Witness
; T 24
: 25
. 26
27
28
. 29
' 30
31
32
33
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DATA PRACTICES ADVISORY

Internal Investigation Warning for Employees under Inifest'igation
(Tennessen Warning)

You are being questioned as part of an official internal investigation into a
complaint of misconduct. The information you provide will be used in a fact- 4
finding process, as part of the total evidence, to determine if misconduct occurred
and for assessing whether disciplinary action should be taken. Any admissions
that you make during the course of questioning may be used against you as
evidence of employee misconduct or as a basis for discipline. The information
you supply may also be used in a grievance hearing, arbitration, or appeal
procedure. The following individuals and entities may have access to the
information you provide: : : '

e The subject of the data, which includes you, but may include someone else.
Employees and officials of the City of Minneapolis whose work assighments
reasonably require access to the information.

« Individuals or entities that have contracts with the City of Minneapolis
reasonably requiring access to the information.

« Attorneys for the City of Minneapolis reasonably requiring access to the
information. _

e If disciplinary action is imposed against you based on the results of this

investigation, the information you provide may be made available to the public

as documentation supporting final disciplinary action. '

Minneapolis City Council Members and the Mayor.

Hearing officers, judges or courts.

Private parties through discovery in civil litigation.

Your union representative.

Other persons or entities authorized by you, by a state or federal law, or by

court order to have access to such information.

Failure to provide the information requested means that the internal investigation
must be concluded based upon all evidence and testimony received by the
investigator(s) without your statement.

| have read the above wam,irng or have had it read to me.

,/A f’ (‘1£J% /2/{(:,/;2012, {2\ o

S@ ture ¥ Date/Time

e e Filoep 7D

_ ( > .
Witness T T [ Date/Time
J




Minneapolis
City of Lakes

Palice Department

Timothy J. Dolan ' December 3, 2012
Chief of Police :

350 South 5th Street — Room 130
Minneapoelis MN 55415-1389
Office 612 673-2853

TTY 612 673-2157 _
Officer John Chamiberlain

First Precinct:
Minneapolis Police Department

RE: 1AU Case Number 12-250
NOTIFICATION LETTER

Officer Chamberlain,

You are being investigated for an alleged violation of the City of Minneapolis Police Department
Policy and Procedures. The specific policy(s) are:

MPD P/P 5-103 Discretion .
MPD P/P 5-303 Authorized Use of Force
MPD P/P 5-105 (3) Professional Code of Conduct

Summary of allegations: It is alleged that: On November 10, 2012 at approximately 1710 hours at
the bus shelter on 3™ Avenue and Hennepin Avenue, Officer Chamberlain arrested a person
without cause, used excessive force on the subject prior to handcuffing and after the subject was
handcuffed. It is further afleged that Officer Chamberlain used harsh language towards the

subject.

Your appointment to provide a statement to the Internal Affairs Unit has been scheduled for
Tuesday December 11, 2012 at 1800 hours. If you have a conflict you must contact me by
December 7™, 2012 to discuss an alternate date. It is your responsibility to arrange for a
Federation representative prior to contacting IAU with your selected interview date. | canbe
contacted by e-mail or phone at 673-2748 between the hours of 16:00 and 02:00, Monday through
Friday. Failure to show for your scheduled interview or fo request an alternate date by the time
directed will result in additional charges. : :

This is an ongoing investigation and you are not to discuss this case or interview with anyone
other than your union/federation representative. You are entitled to be represented at this

interview by a union/federation representative or an attorney.
' : Sincerely,,

" Internal Affairs Unit
Minneapolis Police Department

Call Hll , CC: Inspector Frizell

1AU Case File

Cily Informalion
and Services

www.cl.minneapalis.mn.us

Affirmative Action Employer

7

" Sgt.Melissa Chiodo
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Minneapolis
City of Lakes

Police Department

Timothy J. Dolan

Chief of Police ' November 13, 2012

350 South 5th Strest - Room 130
Minneapolis MN 55415-1388

Office 612 673-2853
TIY 612 673-2157

Officer John Chamberlain
First Precinct
Minneapolis Police Department

Officer Chamberlain,

| am placing you on “Relieved of Enforcement Duty” status effective today. This
status will remain in effect pending a decision on your employment status with
the Minneapolis Police Department.

Effective November 13, 2012 your work assignment will be determined by
Inspector Frizell.

As you are on the City of Minneapolis payroll, the following conditions are
effective immediately, pending a decision on your employment status.

1. All department approved off-duty employment is suspended. No new
contracts for off-duty employment will be agreed upon or initiated from this date

forward.

2. Your duty hours will remain 16:30 to 02:00 hours. You work days and off
days will be determined by shift supervisors as posted in Workforce Director.

During this period you are expected to comply with the Rules and Regulations of
the Minneapolis Police Department as they relate to your employment.

Sincergly,
M\*Lvmuo &} —
Janee Harteau Kristine Arneson
Chief of Police Deputy Chief
% 1 Minneapolis Police Department Minneapolis Police Department
Call

City Information
and Services

www.ci.minneapolis.mn.us

Affirmative Action Employer
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" THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT CF OFF{CER JOHN

CHAMBERLAIN, ON DECEMBER 11TH, 2012, AT APPROXIMATELY 1815 |
HOURS, IN THE MPD IAU OFFICE. YOU ARE BEING INTERVIEWED BY
SGT. MELISSA CHIODO; AND ALSO PRESENT AS YOUR UNION

REPRESENTATION, IS LT, JOHN DELMONICO. - TRANSCRIBED BY T.

ROSAS..
RE: IAU Case Number #12-250

What is your full name please?
John Paul Chamberlain.

And what I8 your present rank and work as&gnment‘?
1% Precinct, Mid-Watch,

And what is your employee number and approxlmate date of appomtment‘?
001075; November 26™, 2008,

YOU ARE BEING ORDERED TO GIVE A COMPLETE AND TRUTHFUL
STATEMENT PERTAINING TO THE SCOPE OF YOUR EMPLOYMENT OR
FITNESS FOR DUTY. IT IS A COMPELLED STATEMENT PURSUANT TO
MPD POLICY AND PROCEDURE

UNDER THE GARRITY DECISION, ANY STATEMENT PROVIDED IN TH[S '
INVESTIGATION CANNOT BE USED IN A CRIMINAL PROCEEDING AGAINST

- YOU, EXCEPT IN THE CASE OF ALLEGED PERJURY. HOWEVER, THESE -

STATEMENTS MAY BE USED AGAINST YOU IN RELATION TO
EMPLOYMENT ALLEGATIONS. :

Q: Do you understand this warning?

~ A ldo.

| AM ADVISING YOU THAT IF YOU REFUSE TO ANSWER, GIVE A FALSE OR
INTENTIONALLY INCOMPLETE STATEMENT, OR INTENTIONALLY OMIT
INFORMATION THAT IS PERTINENT TO THIS INVESTIGATION, YOU WILL
BE SUBJECT TO DISCIPLINARY ACTION UP TO AND INCLUDING
SUSPENSION OR DISCHARGE

“Q: Do you understand this warnmg_?

A: ldo.

"Q: Is it correct that you have read, understood, and signed the Data Practlces

Advisory otherwise known as the Tennessen Wammg?
Al have Sergeant. :
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Q: Have [ informed you that the purpose of this statement relates to an infernal
investigation, and specifically an administrative review that is being conducted
and that you have been accused of the followmg

On November 10‘“,‘2012, it is alleged that Officer Chamberlain arrested a person
without cause and used...used excessive force on the subject prior to
handcuffing and after the subject was handcuffed. It is further altleged that
Officer Chamberlain used harsh and racist language towards the subject.

And you are being called to explain the circumstances regarding this event today.
Were you notified ahead of time of this?
A | was.

Q: Okay. Aliright. Umm...Is it correct that you were working, umm, as an Able
squad on November 10", 20127
A: No. [was...

Or | mean as a two person squad?
Correct

And who was your partner that day?
Officer Sherry Appledom.

And what was your squad_ number?
Our squad number was 160. '

Q: Okay. Atsome pornt in the evening were you called umm, to a Disturbance
Call in the area of 3 and Hennepin?

A: Yes. We were dispatched to a call in the area of s 3" and Hennepin — it
was a Disturbance Call.

Q: Okay. And ‘why don't you tell me, umm, what you knew about the call when
you were going to it.

A: Sure. b While we were responding to the call, the remarks of the call
stated that at the NE corner of this intersection there was a group of ten smoking
pot.

fol Okay. Okay. And umm...So you got this call and I'm assuming you

responded to this area. Why don't you tell me umm, what happened when you
responided there — walk me through the call.
A: Sure. WleER! was riding as the passenger officer, Officer Appledorn

‘waewe was driving the squad car.” B85+, She said that il she had located the

aroup and | looked and | could see that we had both located the group, which
was tﬁ at the Wiz, NE corner of 3" and Hennepin.

N
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There' sustish: two bus shelters that were side-by-side or within close proximity to

- each other there. @5 We pulled into B, a surface parking (of fasamivergite

kinda from the north. WidR.As we pulled our squad car up there, both Officer
Appledorn and | &%, looked — we could see that there was a group. &R, They
appeared to be alarger group, like it could have been around or close to ten
people, tha L sitling inside the @ES=aEE:; bus shelter that was closest towards
Washington. * (vi=—There was another bus shelter that was adjacent toit, -

e but closer towards 3" st. ' ~

s We illuminated the group ‘with sss.our squad Ilghtlng the take-down
lighis, and the M side spotlights.

- Q: Okay. Okay. And then once you arrived and you ||Ium|nated the greup, what

did you do naxt? :

A: L8 . We got out of our squad car. GiEE | got out eweaE=. on the
passenger's side obviously, she got out on the driver's side, and we walked
towards the sheiter. G Therem wooden fence that's located whi, between
the surface parking lot and the two SEERE, bus shelters.

= We walked up there. UEE As soon as we got close to the group, | could
smeil the ador of wtE, marijuana — smelled like it had been e burning
marijuana. W= That led me to believe that there was some bbby
consistency with the remarks of the cali that had come from, what | read, was a
DID employee :

Q: Okay S0 .you umm, pull up, umm and you walk fo the shelter and you smell
the marijuana. Did you see anybody smoking it at this point? '
A: Atdisi.point | had not seen anybody smoking it.

Q: Okay. And did you...l mean, you had your take-down lights, your spotlights
on — Did you uhh, have your flashlight out...out at this time?

A: 1 did @i, take it out at some point. 4221 believe | did have that out; wizk; as |
was walking up to the. -~\S=tREEERER group.

Q: Okay. So then tell me what happens orice you walk up to the shelter.

A: | @ik, keyed up my portable microphone and notified dispatchers that officers

would be out with thig group, X818, at that location — that we would be out with a
group of people.

s One of the individuals that was sitting in the bus shelter furthest away from
me and furthest away from Appledormn, e, facing us, #h, appeared to be very

-upset and enraged that we had k=g, spotlights and lighting that was focused

es="0n the group. @8iE:. He addressed some concern about why there were
lights and Officer Appledomn. qi#; said that she had tumed the lights on because
she was old and couldn't see very well,

"y
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Q: And when.. You said he was upset and enraged, umm, in my mind 1 have an
idea of what enraged is — What Descnbe what you mean by he was "enraged.”
A: He appeared. SN SBFEI very angry upon our arrival, that we were
there, and that we had used our Ilghtmg s The other individuals in there,

whir-didn't seem to respond much to us being there, they didn't have muchto -

say.

2. My concern at this point was g28anthat he was argumentative, g, in
response to what Officer Appledorn had said. Umm...He then began swearing,
saying, ®EE=8Ag, “Get those lights out of my fuckin’ face.” \&E=.! noticed that his
eyes were watery and bloodshot in appearance and.«tem, [ had shined my
flashlight towards him to #B%, get a better look at him a#eh-.and fo kind of figure
out what was going on with the situation.

Q: And when you had your uhh, flashlight shined at him, did you see him uhh, if
he was holding any type of weapan or if he was holding any umm, narcotics or
alcohol or anything like that at that point?

A: | couldn’t see his hands and | did ask him, &&&, at some point to see his
hands.

Q: Okay. Where...Where were his hands that you didn’t sea them?
A: | don't remember $EineEEE® Lhak,

Q: Okay.
A: | don't know

Q: Okay. All right. So umm, he was argumentative and you...you uhh, shlned
your flashlight on him. Tell me what happened next. .

A: &BE% He continued 1o uieste badger us about belng there, umess making
comments about sk, something that he was minding his own business or
something along those lines. And it got to the point where ##%;, after he was
swearing, er+believed-that-re-wes-uhin it would make the most sense to have
him removed from that group.

G At that partlcular pomt it was my...not my mtent to arrest. At that point it
was my intent to remove him from that group so we could investigate further and
see where that marijuana was commg from ‘

Q: Okay. So what happened when you attempted to remove him from the group

" and how did you attempt to re....First, how did you attempt to remove him and

what happened when you did thls'?

A: Okay. When | noticed that the other group members uhh, they appeared to
be getting somewnhat incited and disturbed by his conduct, | asked him uhh, to
stand up. He did not cooperate with what | told hjm to do. He was furthest away
from the other gyoup members and | &M my MPD issued taser CED at
him, using it in s red dof mode, pomtmg it towards his torso | told him to stand

: 4
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up and to keep his hands where | could see them and then | told him to come -
back uhh, towards me outside af the shelter and to f_ace away from me.

Q: -Okay. And what happened then? ‘

A: He stood up — He seemed hesitant to do so, he was slow and letharglc in
doing so. When he did stand up, he walked slowly towards me. &%&#=. His eyes
were very wide, his ggm, body languagé. was tense, and | told him to.skh, face
away from me a second time. He did not cooperate after | told him a second
time io face away. ‘

Q: Okay. What happened then? =~ .

A: 1t was my understanding, based on &8, the fact that we were trying to
conduct an official investigation while in response to a 911 call, that he was
interfering with our ability to do this; based on his language, .based on uhh, the
tone and pitch of his voice - which was ¥, boisterous - it was certainly offensive
by his use of words, and ihk, it appeared to be disturbing and inciting the other
group members around there. 'BBES-. After that second time | had told him fo face

~ away and he didn't cooperate, it was at that pomt that | told him that he was

under arrest and to face away

Q: Okay. And then what happened?
A: He didn’t cooperate with my mstructtens to face away, so | pushed h1m with
my free hand.

Q: And how did you push him?
A EiEtrewmeiets. [t was an open-hand push towards his torso.

Q. Okay.
A: USSs.It was on his shoulder to try to get his body spun uhh in an opposne
direction from mine.

Q: Okay. And what happened after that?

A: |still had my mis taser in my hand. @EB= He took a step back and his eyes
became uhh, wide and iR, his profanities and boisterous tone continued. He
was @y yelling indiscernibly — he was very loud, ancahiF, | used o, verbal
orders — which were professional, but loud, to, “Turn around, face away, you're
under-arrest.-" B | then holstered-'my taser and | got him handcuffed.

Q: And where was he standmg when you handcuffed h|m was he in the bus

shelter - Where was he?
A: No, he was standing outside of the bus shelter at that peint

Q: Okay So after you handcuffed him, what.. -you...you.. What happened after
you handcuffed him?

A After...
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Q: Or you said you attempted to ~ What happened?
A: Okay. (@R did get him handcuffed at that point.

. Q: Okay,

A: Umm...| tried to walk him away from the bus shelter and towards the squad
car parked in the surface lot. | was trying to maneuver around the wooden: fence
and while | was doing so, he violently pulled his arm, while handcuffed, away
from me. | attempted a wrist manipulationy a wrist lock, in order to gain controf of
him an ik him towards the squad car - That was ineffective. He was very

loud &P pro ne language, he-wae-bemg—hewmusmg-and that didn’t work.

IJnm::Hﬁ..When he was pulling away from me, | thought that he would either
escape custody or want to fight or kick at me or cause further problems; ysistm.
therefore, | used a conscious neck restraint in order to bring his level of ,
resistance under control. §EE=EEs { took into consideration that Hennepin Ave.

- was not too far away and he was moving his body in the direction of that. '

GEE- .| used a neck restraint to bring him down to the ground. He continued to
use a loud, verbal tirade with me while 1 was bringing him down to the ground,
and by using my body weight to keep him pinned to the ground while | checked
his waistband for weapons, to make sure that there was nothing that he had. sk
wes=. Certainly at this point iisse# | believed that this was gepra-be-e—
custodlal arrest to prevent further ¢riminal conduct. J‘“S“"' be s
Q: Okay. And so you used a conscious neck restralnt and fook him to the
ground. What happened next? '

A: i Officer Appledorn was still standing with other members of the group.
"B | was able to get him up on my own, yam, and Wi with his own efforts.
| asked him to stand up, not to’make matters worse, and | walked him fowards

- the squad car. JezHe continued to struggle, | just used my strength and e,

a brisk walk in order to walk him towards the car.

Q: And then uhh, what happened after you were walking h|m towards the car?
A: | walked him up, SEEF®. to the car, instructed him to spread his feet apart,
BB%, in order to search him. |t was my understanding this was a custodial search _
at this point. UHEE When | told him #2to spread his feet apart, s he was
indignant about . his actions, his behavior, and everything that had" ‘
transpired.

i m told him a second time not to make matters worse, spread your feet
apart"You're under arrest and uhh, he didn't cooperate. A" pinned his
body between the squad car and my own, partially, justf& to maintain control of
him Sk, while ¥&8; conducting a search of him.

FR. . Officer Appledomn .seemed to be dealing with the other
group members, though | was dealing with him all along.

6
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Q: Okay. And what happened next?

A: Then [, B&&, | told him to spread his feet apart in order to conduct a search
He did not g8, cooperate with spreading his feet apart. 1. 7=, uséd my
thumb directed towards his hypoglossal nerve - It's a pressure point techmque

-directed about an inch underneath the jaw.

Q: And where.. .Where was...You had.. Your.. Would you have used your left
hand or your right hand?

. A | believe it was my right hand. | believe my left hand-was control!rng his left
arm.

Q: Okay So you applied thrs hypoglossal pressure point , umm, and that was to
get him in the car, or what was the point of that?

A: Tembmeme=.That was used {o #5&% change his aggressrve thought process and
to get him to 4k, separate his feet for the search .

Q: Okay All right. What happened after that?-

A: U After | had searched: him umams, more thoroughly, wsn. | then checked
his hands and handcuffs for fit prior to sk, physically pushing hin.into the car.
He was re5|st1ng as far as not getting into the car — which | asked him to do.

Q Okay. So then you get him...Did you get him in the car? B
A: Uhh...Not without a struggle. Umm...1 tried to get uhh...] tried to get him into
the car. Umm...1 had difficuity getting him in there, he was physrcally using his
body and his strength fo not go inside the squad car.

e While | was trymg to secure him in there by using my physrcal strength
he ended up ooingek#Ess. moving his body towards me, and he wasn't all the
way in the car. 1 ended up bumping my head on the corner SE%. of the squad
car. piisis= It was my understanding he was trying to get out.

At that point | then used a hypoglossal pressurée point, Z88; in order fo Eaft-ere
trisshh, involuntarily move tiate. his head and his body into the car and
away from the exit-door of the squad car.

Q: And that would have been the same before you used your thumb up
underneath...?

A No. mlt was the same. concept, but in that, | used
g the digital tips of my uhh, middle finger and index finger directed towards

about an inch below the jawbone.

Q: Okay.

A R There‘&two ways of domgm the hypoglossal — One is wiEE®with

a fist to support the thumb, the other one is with the mlddle and index finger, and
that was what | used in thrs case.

‘IN"_I_" ‘;[,; |
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Q: Okay. And so you're using your.. Uhh .Which hand would you have been -
using to do that, do you recall?

A. | belisve that was my right hand that | was using on his
aE left side.

ARV AN AT St T W T IY AT
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Q: Okay. And what were you doing with your other hand? -

- A: | was supporting BB his head with my other hand, with my thumb -ssaek,

REELIE e Supportmg his head, and pushmg his head back away and into
the squad car.

Q Okay. And what uhh, happened next? . '
A Then-u#h-.-: Aﬁer | was able fo get himm into the squad car..

I should back up. At a point | did use mymmy knee to pin-his leg

e, while struggling with him to get him in there. And 1 did use that .
hypoglossal pressure point that | described long enough to get h|m all the way
mto the car, so | could get them door secure.

Q Okay. So after you had the door secure, what happened’?

A: | then got into the front passenger’s seat of the squad car and | asked AP1,
the...Mr. Guar, for his name and he initially told me he wasn‘t gonna give it to me
because he didn't think. he did anythlng wrong.

=, 1 then explained io h|m why-we were there. I showed him the squad
computer. ulted up the call,:| showed him that it said that there
were ten peopte smoking pot t showed him that we were at Hennepin and 3™

. St. [ explained to him that he was at the particular corner that we were

investigating, g8, and that is why we were even there, £an having any contact
with him at all.

poke, witt expigined
He seemed after | trleel-tgtatk'tu him and this, he seemed to calm down,
he seemed to be &k, more calm than he was before and to have relaxed

== his efforis &=to be aggressive.

Q Okay. So what happened next‘?
A: He told me that
which was on his person.

hris name was on his ID,

Q: Okay. So then what did you do?
A: | then &, got out and opened his squad car door and as soon as | d|d that
he klcked his legs out and got out of the car. . :

Q: Okay So what did you do?

"A: | told him that | didn’t want him out of the car and to stay in there. And he

used his strength, wisatEmataRm=EEs. | tried to use my strength to keep him in
. 8 .
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the car. #&=.He used his strength against me and Z5%, | wasn 't ab[e to by my
own strength, keep hlm secured inside of the car

Afprreedaly, when | saw that those Iesser attempts at using my strength were
ineffective, | then used ¥R, another conacious neck restraint to bring his level of
resistance under control and to bring him back down to the ground.

Q: Okay. And what happened after that?
A: BB It took myself and Officer Baskin, and | believe Appledorn walked up at

- that point, to secure ik, Mr. Guar in the car.

Q Okay. Was that the flrst fime that uhh, Offic;er Applédorn had walked'dp to
“then assist you with this... with this person?
. A +=F8ion’t know for sure. | was-uhw, on my own for most of the incident as far

as being able to control him. b= That's because she appeared to be talking to
ek, a male that was iy, | believe later identified as Benford.

- Q: Yep.
A So.

Q: Okay. So you were able to get umm the AP back in the squad car. What
‘happened after that?
A G- Officer Appledorn got into the squad car and sat next to the arrested

party.

Q. .Okay. And then what happehed‘?
A B She was talking to him about somethmg 1 don’t know what she was
discussing W|th him.

Q Okay. Okay And was that your.. the end of yourdeahng with the...the AP?

A: Yes.

'Q:; Okay. All right. I'm gonna go back to the beginning just to go over a few
things. Umm...Umm. - You talked about ...Umm...Soyou decided that you were
going to place this person under arrest, umm, and you said that...that...Well, first
you were getting him, you were getting him out of the sheiter. Umm.. You said
that he was causmg a dlstu;bance :

Umm...And in your report you describe the other people, you said that, ‘AP was
causing a disturbance while the cthermales were sitting in the bus stop.”
Ummi..."They were not being boisterous or directing profariities at police and they
were communicating with one another as if acquainted.” That's what you said
about the other males. So, they seemed to be compliantor...? |

A: They didn't seem to bewe=a threat to officers or our investigation.

INT;_i;ng_
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Q;' Okay. And in the next sentence you stated, “The others in the group
appeared to be getting incited by AP1's conduct.”
A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: How were they incited if they...I mean, in one sentence they're
A: Mmm hmm (indicating yes). ‘ ;

Q: hanging out talking with their friends, yet at the same time they're incited.
And in my mind, | have “incited” - that they're getting upset, that they’re verbally
aggressive towards you. What...WWhat was going on there?

A; FBESMy word choice of saying “incited” was. .. 2# | was trying to describe

- ms; they- whisrEs., . seemed to be responding fo his verbal level of aggression,

which was swearing and loud tone. 't appeared to be more of a like, “Calm down
man "m kind of thing ‘eEeEs=REs, towards the AP,

Q: Okay. Umm...So you decided to take this individual away from the group,
and eventually you made the decision umm, to place him under arrest, umm, for
obstructing the legal process. Umm...What legai process of yours was he
obstructing? [ want a little more detail on that because...

A Sure. - '

Q at this'point, he is the only one you're dealing with,

A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: so is he obstructing you from dealing with him? I'm not clear on
what...what...what you were doing. You...You said you didn’t see anyone
smoking marijuana when you came up, . -
A: Mmm hmm (indicating yes).

Q: you know, everything seemed to be okay So what was your legal process
he was obstructing?

‘A Thathappened abit--the= The obstructlng the legal process was - My

understanding of that was he was mterfenng with us to do our official duties. But
the disorder...

Q: Andhow...How was he...what...How was he interfering? Because I'm...}'ll
tell you this — Officer Appiedorn didn't have a clue that you were arresting this
guy or for what, and he wasn't preventing her from doing anything. So, what was
he preventing you, Officer Chamberiain, specmcally from doing that would violate

'that law that he was obstructing the legal process? Your pariner didn't even
. know why you arrested him.- So, in your mind you had a reason, and it's not

clear in here, so that's what 'm asking — What was that reason?

A: Sure. My reason for arresting him was for the disorderly conduct, It was for -
him facing his body towards me, his body being tense, him using profane
language, the tone and pitch of his voice, wisiesthe=stF=gnn, the fact that we

~ were there to investigate people smokmg marijuana where he was located.

W fe
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if he didn’t want to be a.part of it, there was a shelter right next door which |
believe had no persons inside of it - if he didn’t want to be part of that group. He
had that option, it's not like it was the only shelter. And ! believe it was about 60
degrees out, | was wearmg short sleeves :

- Q: Okay. You put that you're the police victim, there has to be someone .

that...and you say your intent was to arrest him for drsorderly conduct
A: Okay.

" @ And you're aware that we cant as police offlcers we can't be the victim of a

disorderly conduct, correct?
A frThrrasesefe, | belreve that we cant be the victim of dlsorderly conduct
as far-as Ianguage . , _

Q: Okay. ‘
A: Umm...As far as physmal aggressaon | believe we...we may be able'to be, or
even obstruct at that level

Q: Okay Umm.. And you say that he was upset Umm... You describe him as

“enraged,” umm, “a verbal tirade,” umm, “indignant.” But you don’t have

anything spegcific to say why he was enraged why he was a verbal tirade, why he
was indignant. ‘'You...You said that umm, you couldn’t even understand what he
was saying, umm, ott_aer than to get the lights out of his “fuckin’ face.”

" So what...| need y'ou to paint a picture for me, other than using the word, "tirade,”

“angry,” or “1nd||nant " You know what .what made him,,.What.. What were his
actions?

A: Okay. His actions were his loud... his loud tone of voice that he was usmg
R Let me ask here, are you askmg about before or after the arrest?

Q: Umm...Let's cover bef...before the...Before the arrest, umm, you describe
him as umm, “enraged.”

‘A Okay. Okay. And you're asking why he...

You...Well, 'm ask...
appeared to me to'be enraged?

Yeah. You say he's enraged, you said he had a verbal tirade,
Mmm hmm (indicating yes). '

0 PR

Q: Umm...And the only thing that you said he was saying is, you know, “Get the
fuckin’ lights out of my face,” or “the lights the fuck out of my face,” and you said
you couldn’t understand anything else he said. So, umm, | guess what was
this...What was he saying and doing before you arrested him to make this
disorderly?

11
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- ’-c J 1 A HisrHis behavior, gizls, before the arrest wasg. -I-meaﬁ-thereww;s other
words fEkse that he used.m .that were profane and that were rude, itk
and abusive and. ..

2
3
4 ' o
5 Q Like what? That's what I'm Iooklng for, because you don't...you don't say it in
6  yourreport, gc. If you don’t recall, you don t recall, but you didn’t put |t in your
7  report. _
8 A: Sure. .
9 : _ : . :

10 Q: You only used kind of word...uhh, you know, those couple words -~ “angry”

11 and “enraged” to say it, and he badgered you, but how? | need you to painta
" 12  picture of this person’s actions.

13 - A: Okay. Okay. Umm...

15 Q: Andifyou don't...If you don't remember the specific words, | don’t want you' :
16 to, you know...If you don’t remember, you don’t remember, but...
17 A: | remember they were words that included the word, “fuck,”

18

19 Q: Okay. .

20 A and the word, “buflshlt "
21

2 Q Okay

e 23 A: And the way that these m were delivered were what | observed o be
24  very aggressive. ‘

26 Q: Okay. Umm...You also said that you remained professional with him.

27  Umm...Did you at any point when he was raising his voice, did you at all, umm,
28 start yelling at him, telling him to, “Shut up!” or “Shut the fuck up!"? .

29 A: |believe | said, “Shut up” when he used profamt:es

30
31 Q: Okay. ‘

1¢ 32 A A,nd-that-wae- But | did not.. l-wae-nef-umg profanities back at him.
33

34 Q: Butyou were yelling at him to shut up?
4‘/35 A: | did yell for him to shut up in a louder tone, -uhh-er- or matchlng his..whis—
4 36 level of aggression. |didn’t think anything else would work, W Officer
¢/ 37 Appledorn kg had from what | had seen, had appeared to try to calm him
1 ] 1/ 38 down, ===, she called him “honey” at one pomt It appeared to make him more
upset from what | saw.
40 -
41 @ Okay. Umm...And was he...Was he upset the minute you got there or was
42  he getting upset as these events progressed — his inter. .interactions with you?
¢ V43 A Hewessis. He was upset, from what | saw, as soon as we got there. Officer -
9¢ v44  Appledorn was first &= to, from what | saw, to try to calm him down.
" 45 : -

12
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Q: Okay. lgemmm At any pomt when you were dealing with h|m umm, did you

" shove him face first into the glass of the bus shelter?

A: | believe that | pushed, | used the bus shelter as a plteee barner to pin his
body up against. As far as shoving him face first, | don't believe that happened.

Q: Okay. Umm...And you used it as a barrier — Was this umm...Did you attempt
to get him handcuffed earlier, because you said you handcuffed him outside the
shelter and it seemed to go withiout any difficulty. Umm...What was the
interaction that led you having to push him into the...or, you kfiow, push his body
or in...into the bus shelter, the glass partition? Because you said you had him
come out of the shelter and thaf you handcuffed him.

A: Thatihere'stirrWhen | had him comeefftre=.out of the sheiter and | .
had given him orders to face away and he didn’t cooperated with my efforts all .
my efforts to get him out of and away from the situation,

Q: Mmm hmm (indicating yes).

A: it was at that point that wixh, after he didn’t comply with me, that | physmaliy
pushed him, after telling him to face away from me. == From that point, while
| was trying to get him handcuffed, at that point ~ that would be the only time that

“he would have made contact-ggie .with the bus shelter,

Q:" Okay.
A: He was not handcuffed

Q: So... : '
A: while...while | was uhh, while he made any contact with that bus shelter.
Does that make sense?

" Q: Yep, that doss.
A Okay.

Q: That clarifiesit. Umm...Another thing you mentioned — You had your taser -
out and you had red dotted him. Umm...Did you have your taser out when you
got out of the squad car or did you pull your taser out while you were umm, in the
process of dealing with this group at the bus shelter?

A: | didn't take my taser out until after { observed sk the arrested party's
actions, his behavior, his tone; and after he did not cooperate with my
mstructlons to step out of there. ' .

Q: Okay. And by pulling your taser out and red dotting him, what was umm,
what were you attempting to do with that?
A: | believe that from his behavior; EE=Eg, he did appear to me to be enraged —

- that was bESpER.his appearance when | showed up there.

Q: Okay.

_INT f! 4
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A: Uhh..iWhen | saw that...that 1 was dealing with that level of wizt=xf.
aggression, | thought that | didn’t know what direction this would go. It was; s
a tense, uncertain, and rapidly evolving situation, whers | didn’'t know what to
expect from his actions. We were also outnumbered, uhh... That's. '

Q: So...So what were you hoping by using the taser, were you...were you
hoping to gain verbal compliance from him? You didn’'t answer what you were.
actually hoping to gain by...by red dotting that | understand.

A: Okay. B! was attempting to gain voluntary complrance to have him
step out of the.. m bus shelter.

Q: Okay. ' T
A: Without having to go hands~on and wrthout passing by other people who were

 sitting in there.

Q: Okay When you uhh, vrere dealing with Guar, umm, yol described first

when he was handcuffed, that he was umm, not compliant and you had to take
him, you had to use a conscious neck restraint on him. Umm...And then you
describe later at the car, agarn you had to use...you had to use a hypoglossal on
him several times. ,

Umm...At any point did you either ask your pariner for assistarice or get on the
air and ask for assistance dealing with this individual?

A: 1believe | asked my partner for assistance, uhh, while she was standing
there, disEs=sm | looked up at her a couple times and g, | said that I'd be

bringing him to mthe squad car.

Q: Okay, And you beheve you asked her for assrstance but she never assisted

you?

Al belleve that's correct

Q: Okay. When you had uhh, Mr. Guar in the back seat of the squad, did you
ever physically have your hands around his throat?
A No.

Q: When Mr. Guar was in the back seat of the squad, was he ever screaming,
umm, “Help! This officer's trying to kill me! He's killing me!"? .
Al remember him saying something like that.

Q: What \What were you domg at the time that he was sayrng that, that he was
screaming that?
A: | don't think that | was...1 think | was getting his door shut at that point.

Q: Okay. ‘
A: Or trying to get him inside the squad car. But! don’t believe that 1 was using

force at that pomt

Cwge
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Q: Okay. So at no point you had...you did not have ina strangulation hold
A Ab...

Q: in the back seat?
A! Absolutely not. That's not what I used.

Q: 'Okay. When you had...Umm...You described Guar as umm, “enraged,”
“indignant,” that you had quite the struggle with him multiple times, from the time

~ you handcuffed him to the time you finally got him in the squad car. Umm...Why

did you, and you'd already decided to book him, you said that it was gonna be a
custodial arrest — Why didn't you just drive him to jail and get him ID'd there
instead of puilling someone that you described was a physical struggle - Why did -
you get him out of the back of the car to get an ID out of his pocket, when you
could take him to the jail and get him ID'd there?

A’ Because he had convinced me that he had changed his ta-shig=—his aftitude
and his behavior. ,

Q: Okay. of
A And Helmetb e could have issued a citation under the circumstances, | would

not have a problem issuing a citation. This appeared to me fo be a custodial

arrest though, and | didn’t know how long Officer Appledorn was gonna be talking
tO Hisentinky, Mr. Benford. - . :

Q Okay. After you. had Guar in the back seat and you knew you were making
the custodial arrest and you described all the force you used, why didn't you call,
immediately call a supervisor to the scene because of the force you used?

A: Because weshes=—itizsy=2There were a number of peaple around there and
o= Mr. Guar was weitmawhe-wes extremely loud and it appeared to be attracting
more people to the area.

Wit Working as a Defensive Tactics instructor, | always' report my force —
always And | always report it, if necessary, as the policy requires, to a
superwsor My intent was to have us go fo a different iocation or away from that
area in order to report that force. | had every intention of reporting the force that I
used. I've used neck restraints before — | always report it — every time. . |
understand how the policy is and ! follow-it.

Q 'Okay. Umm...And your partner, Officer Appledorn, was standing outside of
the squad talking to a witness, Officer Baskin was still there, ummi, and you...Is it
correct that you got on the PA several times, telling her to get in the car, you're
going to jail?

A: | think that there was two dlﬁerent things that were happenmg One — | was

~ saying, “Let’s get out of this area, to her.

15
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And | believed that this male, Mr. Benford, had some refationship +ste, with the
arrested party. So my response to him was that this male’s going to jail, so if he
wanted to make arrangements or whatever the situation was to pick him up, or
whatever their...their relationship was, that he understood.

Q: What made...What led you to believe that this Mr. Benford, wha you could

see was con...you know, one was a young man, one wag an old man, they were

_both in separate sides of the bus stop — Other than both being black males, what

made you think they were together? S .
A Hewaewmbie-tesicrpar=Fiis Mr. Benford took a particutar interest in S

. the situation.l He g@8ES . appeared to be video cameraing, taping, with his cel
_phone, e, from the moment that | first placed my hands on the arrested party.

Q: Okay. Umm...And it's yourstatement that you, during all this you remained
professional, you remained calm, you used appropriate force?

A: |believe that | remained professional and | used appropriate force given the
circumstances. , -

Q: Qkay. Umm... It con...Umm...What's your response to umm, a witness
describing you as, umm, the aggressor, umm, kind of...This is what they say —
that you were the aggressor, that it was you who set the tone of this encounter

* and you kept ratcheting it up with your telling this person to-shut up -Guar -

putting the taser on him. And they actually describe you as an, “out of control,
berserk cop.” What's...What is your response to that? ' :
A My response is that 1 don't believe that | was out of control. | don't believe
that | was berserk. | believe that | was acting professionally, but | was using a

loud tone of voice fRSIZRE=SFRIFEMN, and commands in order to take command

presence of the situation. 1didn’t want to lose that level of control.

Q: Okay. And umm, dne last thing. Umm...There was two other officers there

'with you, umm, and other than at the end helping you get him in the squad car,

umm, they did not get involved with the force you were using. Umm...What is
your response to that? -
A: (No audible answer.)

Q: They actually... They actually stated they didn't feel that the force rose to the
levet that...that you needed any help with this. Umm...And you have described
what...what appears to be a pretty good struggle. You say you had t¢ use your
strength, your body force. - .

~A: Mmm hmm (indicating yes}.

Q: You used a conscious neck restraint several times, umm, yet othger officers |
did nothing. Umm...What...What's your response to that?
A: | believe Officer Baskin showed up at a later time and Officer Appledorn; |

* don't know why she didn’t help me. 7 :
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Q: Okay. Okay Umm.. Anything else that you thlnklshould know about‘?

A: No.

‘Q Has thls been a true and accurate statement today?

A: Yes

F’ER MPD POLICY AND pRoc:EDURé, SECTION 5-107.8, YOU ARE NOTTO
DISCUSS THIS INTERVIEW OR CASE INVESTIGATION WITH ANYONE

- OTHER THAN YOUR UNION REPRESENTATIVE OR AN ATTORNEY.

Q. Do you understand this?
Al ido. :

STATEMENT GONGLUDED AT APPROXIMATELY 1906 HOURS .
edited by Te December 14,

At P (’éﬁg:é_ __ . ten

Of\hyr John Chambertain - | Date

Witness |

18
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF OFFICER SHERRY
APPLEDORN, ON NOVEMBER 29TH, 2012, AT APPROXIMATELY 2100
HOURS, IN THE INTERNAL AFFAIRS UNIT. YOU ARE BEING INTERVIEWED
BY SGT. MELISSA CHIODO; ALSO PRESENT AS YOUR UNION
REPRESENTATION IS LT. JOHN DELMONICO. TRANSCRIBED BY T.
ROSAS.

RE: IAU Case Number #12-250

What is your full name for the record please’?
Sherry, S-H-E-R-R-Y, Appledorn, A-P-P-L-E-D-O-R-N.

And what is your present uhh, rank and work assignment?
Umm...Officer with the 1% Precmct uhh, Mld-Watch shift.

And what is your employee number and date of appointment?
Employee numberis 30214; date of appointment is March of ‘93.

YOU ARE BEING ORDERED TO GIVE A COMPLETE AND TRUTHFUL -
STATEMENT PERTAINING TO THE SCOPE OF YOUR EMPLOYMENT OR
FITNESS FOR DUTY. IT IS A COMPELLED STATEMENT PURSUANT TO
MPD POLICY AND PROCEDURE

"UNDER THE GARRITY DECISION ANY STATEMENT PROVIDED IN THIS_
INVESTIGATION CANNOT BE USED IN'A CRIMINAL PROCEEDING AGAINST

YOU, EXCEPT IN THE CASE OF ALLEGED PERJURY. HOWEVER, THESE
STATEMENTS MAY BE USED AGAINST YOU IN RELATION TO
EMPLOYMENT ALLEGATIONS. .

Q: Do you understand this warning?
A: Yes.

| AM ADVISING YOU THAT IF YOU REFUSE TO ANSWER, GIVE A FALSE OR
INTENTIONALLY INCOMPLETE STATEMENT, OR INTENTIONALLY OMIT -
INFORMATION THAT IS PERTINENT TO THIS INVESTIGATION, YOU WILL

-BE SUBJECT TO DISCIPLINARY ACTION UP TO AND INCLUDING

SUSPENSION OR DISCHARGE.

Q: Do you understand this warning?
A Yes. |

Q: Is it correct that you have read, understood, and signed the Data Practices

Advisory otherwise known as the Tennessen Warning?
A: Yes.

INT
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Q: Have | informed you that the purpose of this statement relates to an internal
investigation, and specifically an admlnlstratlve review that is belng conducted

~ regarding the followmg

On November 10", 2012, it is alleged that Officer Chamberlain arrested a person.
without cause and used excessive force on the subject prior to handcuffing and
after the subject was handcuffed. It is further alleged that Officer Chamberlain
used harsh and racist language towards the subject. Have you been notified

| -ahead of time of this?
A: Yes.

Q: And are you ready to answer questions about this?

~A: Yes.

Q: On uhh, November 10", is it correct that you were partners with Officer
Chamberlain that night?

A Yes.

Q: Umm...How...How Iong'have you two worked together?
A: Uhh...Idon't...1.. .Like a year and a half.

Q: Okay. And were you the driver officer or the passenger officer that .when
you responded fo this call at the bus stop? :
A: | was driver.

Q Okay. And what was the call you were respondlng to’?
A 'We had a...got a call o a group smoklng in the bus shelter at umm, 3™ St.
and Hennepin. :

Q: Okay. And when you umm, arrived on this cali, walk me through your arrival
and what you did. ' '
A: Okay. The...The bus shelter is located, it’s...it's a large one. It’s located on

‘the umm, it's gonna be in the NE...NE corner of the intersection. And umm,

there’s.. |t s not really well lit, so when | drove into the parking lot, | drove in...into

- the lot and then | faced the squad kinda facing west so my headlights were

actually into the shelter so | could see the people that were sitting in there. There

-was probably, | don’t know, six...maybe six or so sitting in the shelter. And then

umm, Officer Chamberiain turned on his spotlight, his passenger spotlight, and
then he also put on the umm, the take-down lights .

Q: Okay.

- A: on the squad so we could see, and umm...Do you want me o just...

Q: Yep.
A. ...keep going?
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Q: Yep, just move on. '

A: Umm...We get out and there is a..:it's kind of like a three foot high wooden,
it's like a wooden fence, but actually what it is is it's a barrier so cars don’t run '
in...in...into the shelter, and there’s two openings on...kinda on either end and
umm, | hate to say it but I'm old, so | wasntgonnajump, so | walked in
(Iaughter) | walked down to one of the openings and | believe it was to...to the
right of the squad

Q: Okay.
A: And so | walked in there | walked in first and then Officer Chamberlain was
umm, standing behind me, kinda to my right, behind me. And umm, as we getiin

. there, one of the gentlemen, who we later find out is uhh...what is 1t .Trokon
- Guar?

Q: Mmm hmm (indicating yes). _ _
A. 'm not sure how he spells, pronounces it. hekinda started giving us-a-- -
chardtime about the lights’ Umm...H&Was con ing that they were bright-and

~thatwe diditreally need-them-on. And umm, | was just kind of really joking with

him just to keep everything...Because he was in there kinda chirping away and

- getting mad about the lights and that | didn’t want the other group — five or so that

were in there — to start joining the bandwagon. So | just kind of joked with him
about how 1 was old, it's dark, | need to see, just bear with me for a minute and
we'll explain what's going on. But he kinda kept going, but you know, | again just
said, you know, “Heyzjustrelax.”“And:the other..;the-other-ones that:were in
there-were, they, were okay-about it; they were kmd of chuckllng and..

Andithen:uhh;uhh;:the nextthing I'kKnow, Officer: Chamberiam had- taken out-hjs
ser:l-didnt:see:him take oui-the taser; butthe: (clearing throat) the laserlight,«
the red:dot; was:on.umm::

Q: Guar.
A Guar- |t was on h|s chest And sothen | was like, okay, I'kinda was

Q: Okay. Did...And did you have...Da-you carry ataser Offlcer Appledorn?
AiYes..

Q: And-did- you ‘pull your taser out?
A No. :

Q Did-you feel thé need to pull'your taser out?
A ¢=didn’t, no.

Q Okay. So you noticed the taser, umm, the red dot was on Guar.
What...What happened next?

INT



31
32

CONOO A WN -

this ryourkfic

A: Well, he.. He: g@twupset"umm saml he wasntdomg anytﬁfﬁ;éf""Umm' Thats

he was=under-—arrest and kmd of I@Id hrm 1o walk; walk"toward hlm Umm .«Guar

kifda Hesitated:for-a;second-and-said: that hewash Fdeingzanything -and:thh;

Offlce Chamberlalmagam -ordered:him-to:stand:up;:walk-toward:him:-And-they *
- h othen«a-ndThat?s when-Officer-

i : Tdpuilte .out-of the-bus.shelterand...
L(lnd to my rlght of the shelter on the out3|de of the shelter where there is
a..a%likea.. starts of the'glass partition of the shelter.

Q: Okay: Did-you-have any‘idea Why:Officer Chamberlain was telling him that
he...te Ilng Guar he was under arrest?
A..No..

e

P

Q: Umm...And had you been watching Guar during the same time when Officer
Chamberlain was watchlng him? '
A Yes.

Q: Did-Officer-Chamberiain at all' communicate to you why he'was placlng this, '
uhh=Guar-under-arr&st?’
A: No.

Q: Okay. Umm...So after he took him, he went hands-on, umm, how did...How
did he go hands-on with...with Guar?
A: Well, | kinda...I'm trying to watch Officer Chamberlain,

Q; Mmm hmm (indicating yes).

A to my right, and then I'm also trying to watch the group now, because now
they're - the other five that are in there that | believe that we were originally called
on for the smoking — umm, were:nowkinda getting-a-ittle-upsetabout:what was,
daking:place it as-no néed foryou-know; no:need: for-anyof :;
't do: anythmg sothey were Kinda getting upset. One of
them, | remember, kinda stood up so | just had...had him sit back down.

Umm.. A% faras Officer Chambérlain: I -remember-he kinda turned-him.around:so
hexwasfacing;:C

var: : | »bus:shelter,-and so Officer
Charfiberlain was ‘behind him and he was telllng im to put his hands...hands
behmd his:back:And 'umm, 1 believe Officer Chamberlain got his hands behind
wpa N.he ) ich point umm, he .what | thought he
was JU_St gonna ‘walk him back to the squad. =~

Q: Okay. And what did he do?

A: Umm... The next thing:l:know, | kinda hear Guar kinda yelllng and | hear
Chamber...Officer Chamberiain kinda yelling; and:1-look-over to-my right and .
they're kinda...they're kinda past the bus shelter to the...kinda to the right of the
squad, but you know, kinda in front of it a little bit, andthey're both on the ground:

4
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and:Officer-Chamberlaii:ig trying to-put-a; - unm; a; uhh; neck restraint:hold ofi =
Gaar? . '

Q: And...And can you describe a.little further the type of neck restraint hoId he

“was trying to place on him? Was he using hrs hands or was he doing hlS arm

around his neck?

A: Wellyhe-was-doing the:: “Yeah; he was doing his. I ‘don’t know which arm, -
but he was placing his-arm; timm.:.He did have his arm around-his-neelk; umm,
and-anim: and-then tising-his body welght fo...to pin him

Q: Okay.

A into his arm to apply the pressure.

Q: And was he on top of Guar on the ground when he was doing this, do you |
recall? '

~ A: (Sigh) |...I recall, they were kinda...he was klnda . They were kinda like lying "
- gidetby-side = _ _ i

Q: Okay. And...And for the record, Guar was handcuffed at this point; correct’?
A Yes _

Q: Okay And umm, what happened after that?
A: | go over, | tell the group...Prior to that | just tell the group, “Just sit there.”

Q: Okay.

A: Umm...Because | didn’t want them getting up now and having to step in.
Unfortunately with Downtown, it seems to be the thing to do, is that when officers
go hands-on, there always seems to be some...somebody else that wants to
step in, so I'm kinda telling them, “Just sit there.” | go over and I'm...and I'm not
really yelilng, but-Fm-talking-loud-enough-that Guar:can -hear me.-Umm:.. Officer,
Chamberlain. hasnt totally gone. to what...|. don’t-know- what level = level three —
where they actually, whére he actually puts him out.

Q: Okay. -

A: But, umm, Guar:was-yelling and-you know, screaming and having a hard time,
over-this;:so.l-just.iold:him to-relax-you-know; just relax, stop- fighting.with-him.
And -at:some-point;-Guar-relaxed-and umm;:|-don’t remember it helped get him
up, but we...we...Guar...We were. able to- get Guar up and then-walk him back to

Aherear of the squad.

Q: Okay. And then what happened when you got to the rear of the squad with
him?

A: Umm...[...I'm trylng to...| thought he was being... Officer Chamberlain was
searching him and kinda had him bent over the trunk of the squad and he was on
the passenger’s side, and then, umm, the door, he opened up the door.

INT
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And at that point | just, kwent-back overto-confront the group now because =
they're...they’re yelling and screaming about what’s going on and
they're...they're...they were mad at Officer Chamberlain because they
were...they were quote, saying that, “HE%,ISWCI"IOKIHQ him-out-and-stuff.”: Sot
wanted to go over and talk to them and that's when umm, another party who
wasn't involved in the first initial call,

Q: Mmm hmm (mdlcatlng yes).
A: an older gentleman, umm, stepped in and said, “You know, I'm videotaping all
this. | have all this.” And | was trying to also talk to him at the same time.

Q: Okay.
A: Because he was trying to also kind of walk and get closer to the squad and
stuff, so.

Q: Okay. Okay And then umm, at some point, umm, Officer Chamberlain gets

. Guar in the back seat of the squad correct?

A Yes

Q: And umm, dld you see at some point, umm, Offlcer Chamberlam in‘'the back
seat with Guar? .
A: Yes. '

Q: And what did you observe when you saw Officer Chambertain in the back
seat? '
A. He just...What | just saw, or...

Q: Justtell... _ >
A: heard, or just...

- Q: Tellme...Tellme what you saw and what you heard going on in the back

seat.
A: Umm.. Well-what: drew:my attention-was |-heard Guar-yelling. and screaming;

nmthat; “He's: trying to-kill me!” Umm.-He uhh.:.l had...It was a nice night, so .
had: thesback windows of the-squad were down.

Q: Okay.
A: And-umm;-se-l-could-hear: hlm and-then...then the group also started yelling
and:z;and-umm:::So I'look over; and Ofﬂcer Charviberiain is like...uh..uh...in the

%back seat;

Q: Okay. '

A: umm, actually kinda...| don’t know:if he had both feet on the ground, but at.
least-one foot was on thié ground; so he was actually in-the back seat on top of
Guar;-and-uhh;:he'has both his...both his hands-around Guar's neck, umm; in a

' sirangulatlon hold,

INT
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Okay. \
you know, coming out.

‘With his actual hands?
Yes.

2O 2R

Q: Okay Umm...And how many years do you have on patrol, Officer
Appledorn? .

AL Twenty

Q: And do you think you:ceuldbe mistaken of ‘What you'saw that, umm; he was
maybe doing some kind of like a umm, hypoglossal neck restraint? Do you think
he could have been doing that - you were mistaken, or are you...are you
confident what you saw (inaudible)?

A rl*am“p*osmve*that ‘hé"had his hands-around his‘throat.:

Q: Okay. Umm...And what did you do at that point? :

A bwentl back;aver,to the:squad-and:before:|.could get-over.there; Officer
“Chamberlain now pulls Guar 6ut of the squad and is putting him in another umm,
heckrestraint.

Q: Simila rto-the:neck-restra int he did-earlier?.,

Q: Okay. And is he standing when he’s putting him in this neck restralnt or...that
you recall, or are they on the ground at this point?

- A lwantto say.they-kinda.were. half-way standing;: he kinda...it looked: like he

klnda broke-him-dowsi aittle-bit; like got him, Guar, to bend: and umm, then'was
:applylng it-and-eventually-then they went down

Q: Okay.
. to the ground.

A

Q: Okay.
A: And it was at that point that | went over.

Q: Okay. And what did...What did you do?

A: I told:Guarto:just; to relax;to stop,.umm...and umm, you know, he's yelling
and he’s screaming.’ | just told him, umm, to stop. And at that point, Officer
Chamberlain,stopped, Guar stopped kinda, you know, struggling with this and we
got...we help...| heiped him back up, and umm, just...Do you want me to keep
going?

Q: Yep, keep going.

INT




A: | go around...I'm trying to talk him in...on the passengers side of the back of
the squad to S|_t down. Wbut he’s not...Guar is not going to. He’s yelling about how

erring to Officer Chamberlain,ghat-he’s-;
|n!' .

as...l actually had to crawl mto the squad into the back seat. Umm...| get

his.. .Guars-attsntion by tapping him on the'shoulder-and |-basically tel him, |

mean, like | said, | don't quote |i it in the report, something in regards to, éHoney, »

youjust-yourgotta get'in the squad and 1lI'getthis:taken:care of And- it was™

enough that Guar drew his attention to me and he sat, umm, he sat back down

12 But | know before he sat back down, Officer Chamberlain was umm, trying to
13 . close the squad door on him.
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15  Q: Okay. Wheri...When he...
16 A Getting him in, trying to get him in.

18 Q: When he was trymg to close the squad car, did it appear to you that...that
19  Guar was fighting him, trying to use his body to throw it back open, or umm,
20 couldn't you tell?

21 A ...l really couldn’t tell.

22
. 23 Q Okay. ‘ '
/24 : | mean, Guar was just...He was standing there between the open door and

25 the back seat. so he was kind of right in the middle between the door and the
26 open part and then the back seat.

27

28 Q: Okay.

29 A: Soljust wanted him to sit in there.
= 30

31 Q: Okay. Why, Sherry, did...You've.  got twenty years-of patrol on -:you say thIS
32 goes against all your officer's safety Why were you willing to- go againstyour
33 officer's safetyto:go in.the back seat and do this?
34 A skneededrtordiffusetheSituation. Umm.. 1t It would not-have-gotten-any-,
35 better,_andaso | just...l...I just needed to getin there diffuse it, and get him in
36 there. And | figured if | was able to do that, hopefully he wouldn't turn on me in
- 37 ‘ust wanted:to avoid anybody else get..-anybody:getting-hurt: fromf’the
38 o
: 39 ' : ‘
-~ . 40 Q: Okay. And then after he was in the squad car, what did you do? Did you
41 notify a supervisor, did you...?
= . 42 A =YesrOkayronce herwas in‘the'squad; 1. Tealled fora supervisor. | went
= 43  back over to talk to the group, umm, trying to make sure...Umm...| wanted to talk
' 44 o the gentleman who said he had it on camera — to get his information for it, and
45 umm, | just uhh....We waited for a super\nsor to show up

48
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~ everybody was sitting there, umm, you mentioned thatGL

Q: Okay. Okay. I'm gonna go back and just ask you a few questions about a
few things. Umm...When...When you umm, first got to the bus...bus stop and
lving-you guys

adittle-bit-ofrazhard-time,
A 'Mmm hmm (indicating yes).

Q: mverbali% WVas he siill seated at this point?

Q: And umm, how was...How was he giving you a hard time? Was he

threatening harm or threatening to run or umm, kind of verbal, just some verbal

banter with you?

A: Yeah. He was just.ghleswasssitting.. He"W“”és justmadthatthe-lights-were-on- .
that-he-didnit-think: rieeded to have thé lights on, which 1 explained earlier

vwaS*'you know I heed to sée. :

A: didn't take it 257 ;

Q: Okay. And did you...
A @St

Q: Did you see him...Did you see him uhh, smoking rharijuana when you came
to the bus stop — was he smoking marijuana when you got there? .
A: No. No one was.

Q: Okay. Umm...And then umm, after you guys had been talking with him and
umm, Officer Chamberiain tells him that he’s under arrest, umm, did you see at

©oany: pomt Officer Chamberlain umm;:push:Guar facé-firstinto the glass ofthe bus

shelter?
A XYes -

. Okay.

. I'm sorry.

Q

A

Q:. Okay. At..At...

A: I missed that point. Yes.
Q

: Okay. And at what point was that — Was that...Do you recall if that was
before he was handcuffed or after?
A: | think it was...l thought it was...

Q: If you need to refer to...
A: the uhh...

Q: the report, that’s fine too.

INT
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A: Okay. Yeah, according fo the report here, umm, flsnoticed:him-push-him up,
shove him up against the.glass,-umm; prler to him. gettmg him-handcuffed or:in
~theprocess of trying-to.get -him: handcuffed:

Q: Okay. Umm...And is it correct while you...you guys were talking with this
group, umm, and:: -z:it»:f-co‘rrécfr“?thé’t‘ydii-"ﬁééFdf-ftifh'ﬁ}'—f?Officer:Ghamberlain_tQ_I'?II
Buarto: “Shut up ¥ ‘ S
ArYes::

fR

" Q: And umm, did you hear him say that several times.?

A: | know | heard it the one time, | don't know if he said it...

Q: Okay Umm...Did you hear Offlcer Chamberlaln use any ramal or derogatory
language at all during this encounter?

A: No, | did not.

Q: Okay " Did you hear umm, Guar useany-uhh, derogatory language towards
you or Officér Chamberlain dunng this encounter? ‘

A He used: nothlng ‘toward me.

©Q: Okay.

A Irdign’thear.. o |

Q: Okay. .
A toward- Offlcer Chamberlaln

Q: Okay. Umm...Now we're at the point where Guar is arres...umm,
handcuffed, and you said you heard both of them yelling, uhh, which was Guar =
and umm, Officer Chamberlain, and you looked over and that's when they were
umm, on the ground and Officer Chamberlain uhh, was applying the neck
restraint. What did you hear the parties yelling? What could you hear the...the
officer and Guar yelling? You said you heard them yelimg, it drew your attentlon
over there. ‘

A: The first...the...

Q: The very first time. .

A: The first, the very first time?
Q

A

. Yep. : '

. | don’t know...| don’t know what they were saying exactly, but you know, |
could tell that they were yelling, you know, back and forth at each other in
regards to what was taking place.

Q: Okay.
A: And it was just the...the...the raise in the voice and stuff that caught my
attention to what was going on.
10
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Q: Okay. Umm...At ar int-did: you feel- the need to.umm, get involved with
1Chamberia|n and f&éel the need to use force on Guar? D|d you feel ™
to'useforce?"

. Did |,

Q: Yeah.
* think that | should have used force on Guar

OO~ WN =
po

Q
A
10 Q: Yeah.
11 A or anythlng’?@i\i@wwi don’t thsnkl needed to. No
12 -
13 Q: Okay. Did you...Do.you think that:you-shotild-Have called... That this was a

14 vhere you should have called for: baick-up, for other squads'?

15 A Initially: ookl lbwas jUSt agroup’ ‘stipposedly smoking pot in the bus
16 ex-shelter.

17

18 Q:"_Okay. Umm...When you called umm, the sergeant, Sgt. Nelson,
19 A: Mmm hmm (indicating yes). _ )

20 '

21 Q: umm, why-were: you calllng“"ﬁ”ér’?

22 AForcewas used™

23

24 Q: Okay.

25 A: And she needed to be called out to the scene.

26 '
27 Q Okay Umm.. Were you upset:when- you talkedto her?
28 A 7"‘”‘““ :
29 : . .

30 Q@ Umm...Umm.SWhy were you upset?

31 A ln:my:e plnion, Am 15l just: theught it wentallttie oo far-;; I umm;; ididnisee
32 t | thir .

33

34

35

36 Q: And...Andthis is...Your opinions are based on y'our twenty year's worth of
37  experience, correct?

38 A Yes.

39-

40 'Q: Okay. When.. After...umm...When you were waiting for Sgt. Nelson to
41  arrive, umm, is it correct that the one witness, the 64-year-old male, umm, uhh,
42  Woodrow Benford, that had been alone in the...the bus stop, he came up and
43 talked fo you in the squad car, is that correct? .
44 A: He came...He didn't talk to me while | was...l...| wasn't in the squad car
45 . :

46 Q: Or...Oryou by the

11
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at no point.

squad car, waiting for the supervisor, when he talked to you?
Yeah, | was kinda stepped away from the squad car.

Okay.
Ye.s.

P 2O 2O 2

: Umm...And while you were talklng to him, umm, did Sgt Cham...did Officer
Chamberlaln severaltimiestell you, “Let's-go. "We're: gomg to:jail.”?
A: Yesz:Overthe PAsystem;yes:

Q: Okay. Umm...And at that point did...did Ofﬂcer Chamberlam .Was he aware
that you had called-asupervisorto "éTSCéne’? '
A: Hesshotld'be, T did it overmy..::my portabte tadio.” The squad radio was on.

Q: Okay Umm...And did you have any response to him when he uhh talk to

* Chamberlain when he was telling you “‘Let's go. We're gomg to jail.”?
- A: lignored him.

Q: Okay. Umm...And did you in fact speak fo umm, Woody Benford or
Woodrow. Benford at the scene?
A Yes.

Q: And what did he...What did he relate to you at the scene?

A: Uhh...He was...He was upset over umm, Officer Chamberlain’s actions. And
umm, he wanted to make sure something’s would be taken care of.- And that’s
when | just told him, | said, ‘I called the supervisor out.” | said, “On my end, I'm
doing what | need to do here.” And | said, | just asked him if he would wait — |
know he was worried about missing his bus | said | would give him a ride to
wherever he needed to go.

Q: Okay. . _

A: Umm...l did ask him if | could view the video on his phone and he said, “No.”
And | said, you know, “That's fine.” | said, “Just show my sergeant when she
gets here.” And then he...he was happy with that.

Q: Okay. Umm...And during all this, is it correct that umm, Guar was still in the
back seat of the squad car, handcuffed?
A: Yes.

Q: And:at:-Atthat pomt did.you still have any |dea what he was under arrest

12
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Ay pointever; did:Officer Chamberlain tell. you what he was under-

~Q: Okay. Did umm...You mentioﬁéd in your supplement about umm, uhh, some

kind of police tool, u...umm, was used on this individual. Umm...And it sounds

like it could have been the...an asp, umm, but not completely sure.

Umm...Did...Did Guar say that the off...that Officer Chamberlain used some
kind of too}, a pohce tool, on him or eqmpment’? .
A Yes.

Q: What did he say? o '
A; Umm...After Sgt. Nelson got there, umm, she had uhh, Officer Chamberlain
go sit in another squad and then umm, we got Guar out of the sq...Right.
Umm...We got Guar out of the squad and then she asked me to un-handcuff
him. We got him un-handcuffed and uhh, we were both asking him if he was
injured, if he needed an ambulance. Umm...He had a mark, mark on his eye or

- something. Umm...She went back, grabbed her camera to take pictures of that,

and then in the course of when we were asking him if he was injured, he brought
up that Officer Chamberlain put something to his throat and he kinda...kinda
looked at my belt and he uhh, made motions with his hands — he kinda held his
hands out a certain distance, umm, at first kind of parallel, describing the...the
item.

Q: anm hmm (indicating yes).

-~ A: And then umm, with his right hand, he kinda did a...a striking motion, for him
~ trying to-describe. Well, at that point I...1..:| figured it was my asp.

Q: Okay.
A: So | took my asp out and showed it to him and said, “Could this be it?” And
that’s when he said, “Yes.”

Q: Okay. Allright. So...But you didn’'t see Officer Chamberlain.;.

A: Useit?

Q: use it?
A: No.

Q: Okay. Did you see umm...Officer Chamberlain had mentioned that he
had...did have his flashlight out in his hand. Did you notice that at all during
when Officer Chamberlain was dealing with him in the back...dealing with him at
all? :

A: No, | did not notice..

13
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Q: Okay. Umm...Did Officer Chamberléin ever tell you why he...why he was
getting Guar out of the back seat after he initially was in the back seat of the
squad car? : '

"A: No.

Q: Okay. |think that’s all | have right now for you Officer Appledorn. Umm...Is
there anything about this incident that | haven't asked you about that you think |
should know about?

A: No. You...lt's...It's good.

Q. Okay. Has this been a true and accurate statement by you today?
A Yes.

PER MPD POLICY AND PROCEDURE, SECTION 5-107.8, YOU ARE NOT TO
DISCUSS THIS INTERVIEW OR CASE INVESTIGATION WITH ANYONE
OTHER THAN YOUR UNION REPRESENTATIVE OR AN ATTORNEY.

Q. Do you understand this?

A Yes.

STATEMENT CONCLUDED AT APPROXIMATELY 2132 HOURS

Officer Sherry Appledorn Date

G
N

Witness

14
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'DATA PRACTICES ADVISORY

Internal Investigation Warning for Employees under Investigation
(Tennessen Warning)

You are being questioned as part of an official internal investigation into a
complaint of misconduct. The information you provide will be used in a fact-
finding process, as part of the total evidence, to determine if misconduct occurred
and for assessing whether disciplinary action should be taken. Any admissions
that you make during the course of questioning may be used against you as
evidence of employee misconduct or as a basis for discipline. The information
you supply may also be used in a grievance hearing, arbitration, or appeal

| procedure. The following lnd|V|duaIs and entities may have access fo the

information you provide:

¢ The subject of the data, WhICh includes you, but may include someone else
+ Employees and officials of the City of Minneapolis whose work assignments
reasonably require access to the information. -

| » Individuals or entities that have contracts with the City of Mlnneapolls _

reasonably requiring access to the information.
o Attorneys for the City of Minneapolis reasonably requmng access to the
information.
« If disciplinary action is.imposed agamst you based on the results of this
investigation, the information you provide may be made available to the public
as documentation supporting final disciplinary action.
Minneapolis City Council Members and the Mayor.
Hearing officers, judges or courts.
Private parties through discovery in civil litigation.
Your union representative.
Other persons or entities authorized by you, by a state or federal law, or by
court order to have access to such information.

Failure to provide the information requested means that the internal investigation
must be concluded based upon all evidence and testimony received by the
investigator(s) without your statement.

| have read the above warning or have had it read to me.

//évé

Sig aturg’ B - : | D t/e'fpﬁ e
M 20—
\Witness Date/Tikne
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Minneapolis
City of Lakes

‘Police Departmént

. Timothy J. Dolan
Chief of Police

350 South 5th Street - Room 130
Minneapalis MN 55415-1388

Office 612 673-2853 ' ’ '
TTY 812673-2157 - November 19, 2012
Officer Sherry Appledom ' _
Minneapolis Police Department

First Precinct

RE: 1AU Case Number 12:250

Off. Appledom,

You are being called as a witness in the above complaint.

MPD Policy and Procedure alleged to have been violated:

5.103 Discretion, 5-105 Professional Code of C,onduc“c, 5.303 Authorized Use of Force

gations: Itis alleged that Officer Chamberlain arrested a person without cause

S_umméry of alle
and used excessive force during the incident. Itis further alleged that he used harsh and racist

language towards the subject.

Your appointment to provide a statement to the Internal Affairs Unit has been scheduled for

" Thursday November 29, 2042 in the 1AU office, Room 112, City Hall at 2100 hours. if for
some reason you have a conflict with this date/time you may call me and we will try to work out an
alternative date/time for your interview. It is your responsibility to arrange for a Federation
representative prior to coming to your inferview if you choose to have Faderation representation. |
can be contacted by e-mail or phone at 673-2748 between the hours of 1600 and 0200, Monday
through Friday. Failure to show for your scheduled.interview may result in charges against you.

This is an ongoing investigation and you are not to discuss this case or inferview with anyone

" pther than your union/federation representative. You are entitied to be represented at this

interview by a union/federation representative or an attorney.

Sincerely,
y

Sgt.Melissa Chiodo
Internal Affairs Unit
Minneapolis Police Department

Cail Hll _ ~ GC: Inspector Frizell

Cily Information
and Servicas

www,ci.minneapolis.mn.us

Affirmative Action Employer
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF OFFICER BASKIN ON
NOVEMBER 29, 2012, AT APPROXIMATELY 2145 HOURS, IN THE MPD IAU
OFFICE, YOU ARE BEING INTERVIEWED BY SGT. MELISSA CHIODO, AND
ALSO PRESENT AS YOUR UNION REPRESENTATION 1S LT. DELMONICO.
JONI COOK TRANSCRIBING.

RE: IAU Case Number #12-250

What is youf full name for the record please?
‘Timothy Sean Baskin.

And what is your present rank and work assignment?
Uh, officer, uh downtown patrol, Mid-Watch.

And what is your employee number and date of appomtment‘?
- Uh 00332, date of appointment is January g of '99 — give or take.

o 20 0

YOU ARE BEING ORDERED TO GIVE A COMPLETE AND TRUTHFUL
STATEMENT PERTAINING TO THE SCOPE OF YOUR EMPLOYMENT, OR -
FITNESS FOR DUTY. IT IS A COMPELLED STATEMENT PURSUANT TO
MPD POLICY AND PROCEDURE. UNDER THE GARRITY DECISION ANY
STATEMENT PROVIDED IN THIS INVESTIGATION CANNOT BE USED IN
CRIMINAL PROCEEDRINGS AGAINST YOU EXCEPT IN THE CASE OF

'ALLEGED PERJURY. HOWEVER, THESE STATEMENTS MAY BE USED

AGAINST YOU IN RELATION TO EMPLOYMENT ALLEGATIONS.

Q. Do you understand this warning?
A. Yes.

I'M ADVISING YOU THAT IF YOU REFUSE TO ANSWER, GIVE A FALSE OR
INTENTIONALLY INCOMPLETE STATEMENT OR INTENTIONALLY OMIT

" INFORMATION THAT IS PERTINENT TO THIS INVESTIGATION YOU WILL

SUBJECT TO DISCIPLINARY ACTION UP TO AND INCLUDING SUSPENSION
OR DISCHARGE.

Q Do you understand this warnlng’?
A. Yes.

Q. Is it correct that you have read, understood and signed the Data Practlces
Advisory otherwise known as the Tennessen Warning?
A. Yes.

Q. Have | informed you that the purpose of this statement relates to an internal
investigation and specifically an administrative review that is being conducted
regarding the following: :

On November 10th 2012 it is alleged that Officer Chamberlain arrested a person

without cause and used excessive force on the subject prior to handcuffing and

INT 1
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after the subject was handcuffed. It is further alleged that Officer Chamberlain
'used harsh and racist language towards the subject. Have you been informed of
this-ahead of time?

A. Yes. .

Q. And are you ready to answer some questions regardmg this incident?
A Yes.

Q. Uh,.what squad were you working on November 10 20127

A: Uh 110, uh...was |, um, 110.

Q: Okay and you were Able squad correct?

A: Correct.

Q: Okay, um, and dld you know that this was a disturbance call that, um, you
were responding to with Officer Chambertain and, uh, Appledorn on. :
A Yes. .

Q: Okay. Tell me when you arrived on scene at the bus stop, what did you
witness? _ o
A: Uh, | pulled up on the corner of the street. There was a sidewalk as a buffer
and they were already in the surface lot and kind of in between them was a bus
shelter so | got-out in the street and just walked up and, uh, didn’t exactly seem
like mayhem, but:by:the-time:l-got-there Officer-Ghamberlain-was-escorting;:uh,

uar to.his.squad:car. J-was.probably about fifteen or twenty feet-away from

: ;tt{atﬂmﬂh I believe Officer Appledori was ‘over by the bus shelter so | just kind of

followed Officer Chamberlain towards the car. “Itmlocked-his car door for him,
Mhizand he got Guar.in the back seat of the. squad

- Q: Okay, what did you do after Officer Chamberlain got Guar in the back seat of
the squad?

A: | went back towards Officer Appledorn and just asked if she needed anything,
uhhh...you know, is there anyone |, that she wanted to grab or anybody’s |
clothing, or | didn’t know if he had property or anything like that and she said, you
know, no. _

Q: Okay, at éome point was your a_tténtion drawn back to the squad car that
Guar was in?
A: uhyes.

Q: And what:drewyour-attention- back to-the squad?

A: Uhhh...well:the-whole:time throughout: this' he-was-séréaming: you know,
extiemely:loud: -1 couldn't tell you what he was saying but just constantly
screaming. Uh, and | think | was'up by the bus shelter for a pretty good amount
of time | might have even made contact with a witness — a Vietnam Vet that was
up there and had a couple words with him. Uh, nothing negative just | think he,
you know, asked why [ wasn't stopping Officer Chamberiain. | think he asked me
that a few times and, but yeah at some point | believe | noticed that, uh, Officer

INT__- 2
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Chamberlain or Guar was out of the squad car agaln or@fficerChamberlain-was: =

dcar. An oked-=maybé thére was a short

Weeh the doorand the ‘squad car but'itended up being Officér
ﬂGha-mberIaln__‘rmd”of back peddling With Guiarin‘someKind-of a-neck- restraint:—
khey-both went o the ground When they both went to the ground | just kind of
“went over and knelt down by ‘em and Ghamberlain-pretty-much-did-everything= "
and got him up and got him back in the squad and once he was back in the
squad, you know, | don't — | think Sherry was around, | just don't remember like
seeing what she was doing. Actually | think, | can’t be sure, but | think she
actually got on the other side of the squad and pulled him in or, |, | can't, you .
know what | don’t know if that's frue. | think that’s what | remember but. '

Q: Okay. Um you said that you heard Guar scream but you weren't qmte sure '
what he was screaming. At@Ry-point did you hear him screammg that uh,”
Offieer-Chamberldin was-trying-to-killthim?

¥Yeah I think:so;-yeah. :

o im Vil

Q:..Okay.-DBid- -you-at any. pemL see:Officer Chamberlam getting in the back seat
of the-squad garwhen Guar was |n_ﬂtl;|e‘_l;ack seat?

As=Yaan, Tthink it was ﬁe second time.

Q: Okay.

A: After he got him in | think — again | don’t know, | feel like Officer Appledorn
was on the other side but | don’t, | don’t think she was actually. | don’t know if
she got out right away or once Guar got in if she just got away from that, uh, but
yeah lzremember:like. Chamberlam having-| like;-he was like-half-in the squad.or
something-in:the: back:"

Q: And-eould-you-see.what- Qfﬁeer Chamberlain was- delng when- he was-back-in
theisquad?- : '
A. No:l:left;:-went back towards the.bus:shelter. .

Q: Okay, um, did any of — did you hear any of the people in the bus shelter...well
you mentioned that they were asking you if you were gonna do anything or stop -
Officer Chamberlain. Do:you-know:whatthey were referencing or why they were
gayingthatté you?

A: eWell:lthink: they just: though fhat he was belng excesswe “you-know.

Q: Like in the force that he was using?

A ”Yeah”‘yeah ZFiiean it's clear that that's what their objection was. -

Q: Okay.

A: And;.uh;:you know: there was fouror five people back here kind of yelling-but
the one guy up front that | was dealing with the most that | wish | knew his hame
- but some Vietnam Vet guy that actually said that he had the incident on tape you
know, that's who | was kind of talking to a little bit.

CINT 3



Q: Okay. And, um, do you recall anything that the guy, the Vietnam Vet, do you

recall any of the things that he was telling you when you were talking to him?

A: [, | don't think he told me anythingszl-thinkzherealfy just wanted-to-know:— why
..dide’t you-stop-him; why-didn’t you do-something...,

Q: Okay.
A: You know.

GO~ Wk -

Q: Um, and at any point did you see, um, Officer Chamberlain put his hands
10  around Guar's neck or throat when he was in the back of the squad car?
11 A: I didn't see that, no.

13. Q:«Okay: At any point did you ‘feel that you needed to cali for um, backup to
14 help-réstrain ordeal With Guar?’
15  A: N&=I'didi't even faellike he needed my help.

«,_,".

19 A ,No
21 Q Oli_(ay, did-you-hear Guar tse- anythmg derogatory towards the police-officers -
22  onithe'scene?
. 23 Al | I couldnt teltyouone: thmg that he'said." 'mean.. baswally screammg
24 bloody murder-the whole time.

25

26 Q: Okay.

27 A dtwas.loud, it was really loud.
28

29 Q Okay,rd|d you.hear-Officer Chamberlain.use any racial or. derogatory, uh
30 remarks whlle you were around him?
31 A: Noz: -

33 Q:.Okay. Um, and then, uh, after, after Guar was in the back seat of his squad,
34 um, and you had walked away, um, were talking to this other guy, um, what did
35 you do after that?

36 A: Went back over to the bus shelter, that’s kind of where | hung out | learned
37 atthat point, uh, that a supervisor was on the way, so | just kind of made sure

38 that the rest of the crowd was. cool and they were and, uh, you know hung out

39 . with Sherry for a little while, she was, she was upset and lremember..,

40  Chamberiain got.on the PA once or twice-and-got out-of-his ‘squad: once or twice -

1d-just told. Shérry let's.go,-you.-know, we're leavmg Uh, | don't know if he was
42 aware thata Sup. was on the way or not.

44 Q: Alright, is there anything about th|s incident that | haven't asked you that you
45  think | should know about?
46 A: No.

INT | 4



(N

Lell s op |

OCO~DHOHOWN =

Q: Okay. Has this been a true and accurate statement today?
A Yes.

PER MPD POLICY AND PROCEDURE, SECTION 5-107.8, YOU ARE NOT TO
DISCUSS THIS INTERVIEW OR CASE INVESTIGATION WITH ANYONE

- OTHER THAN YOUR UNION REPRESENTATIVE OR AN ATTORNEY.

Q. Do you understand this?
A. Yes.

THIS STATEMENT WILL CONCLUDE AT 2155 HOURS

Officer Timothy Baskin ' | | Date

| have received a copy of this statement.

Officer Timothy Baskin

INT 5
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DATA PRACTICES ADVISORY

Internal Investigatibn-Warning for Employees under Investigation
(Tennessen Warning)

You are being questioned as part of an official internal investigation into a
complaint of misconduct. The information you provide will be used in a fact-
finding process, as part of the total evidence, to determine if misconduct occurred
and for assessing whether disciplinary action should be taken. Any admissions
that you make during the course of questioning may be used against you as
evidence of employee misconduct or as a basis for discipline. The information .

| you supply may also be used in a grievance hearing, arbitration, or appeal

procedure. The following individuals and entities may. have access to the
information you provide:

The subject of the data, which includes you, but may include someone else
Employees and officials of the City of Minneapolis whose work assignments
reasonably require access to the information.

¢ Individuals or entities that have contracts with the City of Minneapolis

reasonably requiring access to the information.

e Attorneys for the City of Mlnneapolls reasonably requiring access to the

information.

o If disciplinary action is |mposed against you based on the results of this
investigation, the information you provide may be made available to the public
as documentation supporting final disciplinary action.

Minneapolis City Council Members and the Mayor.

Hearing officers, judges or courts.

Private parties through discovery in civil litigation.

Your union representative.

Other persons or entities authorized by you, by a state or federal law, or by

- court order fo have access to such information. _

Failure to provide the information requested means that the internal investigation
must be concluded based upon all evidence and testimony received by the
investigator(s) without your statement.

| have read the above warning or have had it read to me.
e . .

/%’* J)-29-12 Z)¥5

Signature — - ~ Date/Time

e 4 -29- a{c\g/“

(Witnesy, ~ Date/Time
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Minneapolis
Cily of Lakes

Police Department

Timothy J. Delan
Chief of Polica

350 Scuth 5th Street — Room 130
Minnzapolis MN 55415-1389

Oifice 612 673-2853

TTY 6126.73—2157
Officer Tim Baskin

Minneapolis Police Depariment
First Precinct ‘

November 19, 2012

RE: AU Case Number 12-250

Off Baskin,

You are being called as a witness in the above compiaint.

MPD Policy and Procedure alleged to have been violated: .
5-103 Discretion, 5-105 Professional Code of Conduct, 5-303 Authorized Use of Force

Summary of allegations: It is alleged that Officer Chamberlain arrested a person without cause
and used excessive force during the incident. 1tis further afleged that he used harsh and racist

language towards the subject. '

Your appointment to provide a statement to the Internal Affairs Unit has been scheduled for
Thursday Novemnber 29, 2012 in the IAU office, Room 112, City Hall at 2145 hours. If for
" some reason you have a conflict with this date/time you may call me and we will try to work out an
- alternative date/time for your interview. Itis your responsibility to arrange for a Federation
representative prior to coming to your interview if you choose to have Federation representation. |
can be contacted by e-mail or phone at 673-2748 between the hours of 1600 and 0200, Monday
through Friday. Failure to show for your scheduled interview may result in charges against you.

This is an ongoing investigation and you are not to discuss this case or interview with anyone
other than your union/federation representative. You are entitied'to be represented at this
interview by a union/federation representative or an attorney. :

Sinceral

Sad-r13(
Sgi.Melissa Chicdo
Internal Affairs Unit

Minneapolis Police Department .

.") - ' i
Cal! _ _ CC: Inspector Frizell

o Minneapolis

City Infarmation
and Services

www.ci.minneapalis.mn.us

Adfirmative Action Employer
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF SGT. NELSON ON :
NOVEMBER 29, 2012, AT APPROXIMATELY 2205 HOURS, IN THE MPD IAU
OFFICE, YOU ARE BEING INTERVIEWED BY SGT. MELISSA CHIODO. JONI

- COOK TRANSCRIBING,

RE: IAU Case Number #12-250

- What is your full name please'?
Patricia Nelson.

And what is your present rank and work assignment?
Sergeant, First Precinct Mid-Watch.

What is your employee number and approximate date of appointment?
Uh my employee number is 5040, my date of hire was 9/8/97 — 9/8/1987.

>0 PO »P

YOU ARE BEING ORDERED TO GIVE A COMPLETE AND TRUTHFUL
STATEMENT PERTAINING TO THE SCOPE OF YOUR EMPLOYMENT, OR
FITNESS FOR DUTY. IT IS A COMPELLED STATEMENT PURSUANT TO
MPD POLICY AND PROCEDURE. UNDER THE GARRITY DECISION ANY
STATEMENT PROVIDED IN THIS INVESTIGATION CANNOT BE USED IN A
CRIMINAL PROCEEDING AGAINST YOU EXCEPT IN THE CASE OF
ALLEGED PERJURY. HOWEVER, THESE STATEMENTS MAY BE USED
AGAINST YOU IN RELATION TO EMPLOYMENT ALLEGATIONS.

Q. Do you understand this warning?
A. Yes | do.

'M ADVISING YOU THAT IF YOU REF-.USE TO ANSWER, GIVE A FALSE OR

INTENTIONALLY INCOMPLETE STATEMENT OR INTENTIONALLY OMIT

INFORMATION THAT IS PERTINENT TO THIS INVESTIGATION YOU WILL
SUBJECT TO DISCIPLINARY ACTION UP TO AND INCLUDING SUSPENSION
OR DISCHARGE.

Q: Do you understand this wéming?
A. Yes |l do.

Q. Is it true that you have read, understood and signed the Data Practices
warning, otherwise known as the Tennessen Warning? -
A. Yes | have.

Q. Have | informed you that the purpose of this statement relates to an internal

. investigation, specifically an admlnlstratlve review that is being conducted on the

following:

On November 10", 2012, it is alleged that Officer Chamberlain arrested a person
without cause and used excessive force on the subject prior to handcuffing and
after the subject was handcuffed. It is further alleged that Officer Chamberlain
INT 1 | |

[P —
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used harsh and racist language towards the subject. And you are being called
here to answer questions today, have you been informed of this ahead of time?
A. Yes | have.

Q.. Are you ready to answer questlons about thls‘? '
A Yes | am.

Q. Um, the night of this incident that Officer Appledorn and Officer Chamber]aln ‘
responded to, um, you responded to the scene of their call. Why did you
10 respond?
11  A: | was working squad 1086. | was the only Mid-Watch supervisor on, um, [ was
12  actually at the station when squad 160, uh, Offlcer Appledorn asked for me to
13 come to the scene on the air.
14
15 Q: Okay and when you arrived on the scene um, who did you speak to?
16 A: When | arrived | pulled up, uh, | was almost parallel with 160's car. | saw

17  Officer Appledorn walking away from the squad car. Um, { saw Officer Baskin
18  was out and Officer Chamberlain was in the squad car and then there was a
19 group of people. Um, @fficerAppledorn:| looked really.upset.so | walked over to
20 . her right away to see if everything was okay cause | didn’f know exactly why | got
21 - called over there and she just, um, she-looked-atme and-said; “he went-toofar’.
22 akeani-even-talkeabout” |tTrght thise mcment”“"And~that s-wher|-realized she was
23 wmad:but-not-hurbupset:= -
25 Q: Okay and what did you do after that, after she told you that?
26 A: Um, | asked her, uh, | asked her what she meant and she goes there’'s a
27 - bunch of witnesses over there and pointed towards the bus shelter and | let her
28 walk away and cool off and | went to talk to the witnesses to see what was going
29  on. o
30 .
31 Q: Okay and after talking to the witnesses what did you, um, learn about this
32  situation?
33 A Welll talked to several witnesses. There were six or seven in the bus shelter.
‘34  There was a main, um, older male, um, Mr. Benford, who became the
35 spokesperson because he actually had the most detail. Uh, he provided quite a
36  bit of details, he said that, uh, the squad had pulled up. They - that there had
37 been a group in the bus shelter, the squad had pulled up and had their lights on,
38 their take down lights and their spot lights and that the female officer, who was
39 Officer Appledorn, was talking to the crowd, telling ‘em well hold on I'l take care
40 of the lights in just a minute, I'm old, | have to see.
41 '
42  Q: Um-hum (positive response).
43 A: Uh, and that the male officer, who was Officer Chamberlain, when Mr. Guar, |
44  think that s how we pronounced his last name, said something aboutgan-you-get:
45 lights=out:6f myface. @fficer Chamberia nt-up te-him: and “‘had:his taser
46 at-him-and-put:his:-flaghlightin-his L : im. When
47 that happened, um, ©fficer:Chamberiain still temained engaged ‘with-Guat, -
48  pushedhim-up- against the-bus:sheltersaklescalled-it; Um; yanking his"ands
INT__~ 2
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1 _t=behind-histback-and’ handeuffing-him-and. then put him.in.a.choke-hold-and-took

“Rifn to the 'squiad car while he was handcuffed-in-a-choke hald

Q: Okay. And what else did they tell you about that incident?

A: Um, well botheBenford:and:twa otherwithesses:demonstrated:the choke hold ’
Dby-puttingtheir own-arms-around-theirnetk and then Mr. Benford said that
Officer Chamberlaln was saying some racially derogatory statements. | asked
him if he would clarify what those were for me and he said that he wouldn’t
repeat them.

Q: Okay.
A: So | did not get any speciﬁcs.- He just said it was racially derogatory.

Q: Okay.
A: Uh, then they said, uh. =Benford=said when, um, back at the squad car that

~‘there was a point when Ghafriberlain-went:back:inte:the batk seat to" get Guar
afterhehad already beer-into that squad carand had him-in-a-choke-hold-again
-=andthatswhen.Officer-Appledorn.and. Baskin had:to-go-help-hith and get him

back in the squad car. I wasn't — that part was a Ilttle fuzzy listening to the
witnesses.:

Q: Okay '

A: Um, that got clarified later after | read the statements but, um, there was a
point that the witnesses-said-that-he-was:at-the:back door, that-he: had taken hirm
gaut of-the back seat.and had.him.in.a choke.hold_again.

- Q: Okay. Okay and after you, um heard all of this what did you do?

- A: Uh, well first thing | did while Guar was still in the back seat yelling, um, | then
went back to Officer Appledorn because Officer Baskin was kind of help;ng
manage the crowd. | went back to Officer Appledorn and asked her to give me a
short statement of what happened just to see if it would match up with the
witnesses and she, she-

once he was in the squad c:ar Guar was, Chamberlam had gotten in the front
seat and for some reason while Appledorn and Baskin were still out with the
crowd trying to calm them back down, hergotiout of the:squad-car-again.and-took
him-out.of.the.back seat-and that's when-they-started struggling-and-she-had-to
ge:help-him=put:-him-back'in. So that was, that was, | didn't ask for too many

- details | wanted to see if it kind of matched up to the witnesses and it did. At that
point it was matching up to the same kind of story.

Q Okay S

A: | didn’t actually ask Officer Baskin for too much detail out there cause at that
point | had determined that A) | think that we have an arrest that was unfounded
and B) that | knew that Officer Chamberlain was not gonna be going back out on
INT . 3
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the street that night because he was — for two reasons; becauseslzthought-that->

had.heard::may:have-used-excessive force-and-second;ybecause -z

if-Hig temper was thisfarout:of control--didn't kKnow-if hie'd-have aehanceto

A: Andl kne\}v that this was going to take a while to straighten out. So then [ had
Officer Baskin take Officer Chamberlain and go sit in 110 because Mr. Guar was

A: Well after we finally got him.calmed down he, he was <he-hadcried for almosf !

hesd ard;:

=bringzitbackst:~-didn’t want-him to get in any other trouble.
Q: Okay.
in 160 and that's when | took Mr. Guar out and talked to him.
Q: Okay and what did Mr. Guar tell you?

oG FETHTTT

&S HVE T‘I’r’fs"““’ﬁ“”e”‘cﬁlace that-wasBroken and um when | found out he didn’t

have a phone number | actually put him in my squad car in the front seat and hit
my MVR to record our conversation just in case we couldn’t get a hold of him
again, and he said he had walked up right before the squad had got there. He
was not part of the group that was smoking marijuana and when he got there the
squad car was shining lights at him. He thought it was at him,*se"he-asked-em
tozmovetthe: Iights because he didnt have anywhere else to stand He'said as

£ rm\" Um he dldn t reaIIy remember the taser The wﬂnesses drd but
__Eg_et pushed up agarnst the bus shelter- and he7sa|d at

tthe:squad car:-

Q: .Okay.

A: Back at the squad car, um, and this is also a little confusing. | don't know if
he was pressing on his throat with his hand like squeezing and using the asp the
first time he was put in the back seat of the squad car, but he said after he had
gotten in the squad car @fficer:=Chamberlain-asked him for his 1D ‘and he said it~

~-Was:in-his:pocket. At:thiatpsin

~Officer Ghamberlain-came-and ‘got-him out.of the. ;

ﬂ,-§gﬂuea,d,.:car:andzawas:pu‘sh‘i‘n’g ~and-had-him in a choke hold again." .

Q: Okay

A: So the sequence of when he got pressed in the neck with a hand and an asp,
| don’t know if that was the first time or the second time.

Q Okay. Um, after you spoke to Guar, um, did you speak to Officer

Chamberlain?

A Officer Chamberlain came up to me and said well | need to, he needed to

give me his force review and | knew at that point that A) we were going to be

going back to the station and talk about things and B) that | didn't want to cross
. any Garrity lines asking him specific details. | knew | was gonna have to do a

force review but | knew | could

also do it off of his report instead of asking

specific questions. So | told him to just hold on | had to check on some things,

we'd talk back at the preeinct.
INT

4



-

Lk

1 Q: Okay.
2 A: So, | did not take any report from him on the scene.
3
4 Q: Okay, did anyone at the scene specifically tell you what they were placing
5  Guar under arrest for? . '
6  A: No, uh, | did not know that...| knew that Officer Chamberlain ' wanted him
-7 arrested. Uh, kalsosknew OfficerAp d everyone. glise’s description,
g tHatthere wasn'ta'diso dii asn't part of-theoriginal®
9f—-*f—"-"fi‘g'Féu'ﬁ'f%"ﬁéliidid:s:h_e::._(_amgage::ini.:any-;.di‘s‘o‘rdenly;-:*eh"évi@‘rﬁfa"ﬁd, um, eventually Officer
10  Ghamberlain:putirrhis:report:he:wa bstructing with force, however, itdidnt.:
12
13 Q: Okay.
14 Axdustiiomwhat:had:-heard out-there | didn't feel there- was.enough to arrest
15 fim:for.so.l.actually released him-from-the-seene. S
17 Q: Okay. Um, has Officer Chamberlain spoke to you about this since the
18 incident? ‘
19 = A: No, um, I've, | immediately started calling lieutenant's because this is not
20 something we usually have happen. o
21 '
22  Q: Um-hum (positive response). |
23 A | knew | wasn’t gonna let him go back out on enforcement duties that night so
24 | needed to make sure I took the right steps, uh, after | talked to Car 9, which was
25 Lt Lund and Lt. Glampe to make sure everything was in the right order and |
26 talked to Inspector Frizell, we put him on the desk. Um, Lt. Delmonico had
27 already.been called by Officer Appledorn because she had some questions
28  about statements, which worked out really well cause | didn’t know for sure if
29  they should all be doing statements including Officer Chamberlain at that point
30 and he came and...and | purposely did not ask him anything specific about it. 1
31  told Officer Chamberlain | would just review his report for the force review, um,
32  and | did take pictures when he showed me that he had some scraiches on his
93 arm and | asked him if he was okay but | didn't ask him anything specifically
34  about what he did. ‘ ;
35 '
36 Q: Okay. Uh, have you had any further contact with, um, either Guar or any of
37 the witnesses since this incident? S
38 A: Guar did come into the station later that night. | really got the impression he
39  didn't think | was doing anything because he had saw Officer Chamberlain leave
40  with Officer Baskin in 110, in a squad car, and Officer Appledorn leave in a squad
41 car. Uh, he came into the station about an hour later yelling about, um, being
42  mistreated and nobody was doing anything and | had heard him. | was upstairs
43  in my office and by the time | came downstairs he had already left.
44 '
45 Q: Okay. _
46 A: |did see him last week when | was at Davanni’s picking up some food and he ..
47 walked in and he said thank you and read me a bible scripture and left. -
48 : ' :

INT__. 5
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Q: Okay, um.
A: As for the rest of the W|tnesses not that | have noticed.

Q: Okay. Okay, um, is there anythlng else that you did that night?

A: | took photographs. Guar did have a cut over his either left or right eye; it's
whichever ones in my report. | did take a picture of the, his necklace, which was
very precious to him. It was a religious symbol that got broken and he took that
back with him so | don’t have the broken necklace. Um, | did my reports
obviously. | talked to Inspector Frizell and a couple lieutenants and then | told,
um, Officer Chamberlain was told both by me and by Lt. Delmonico that he would
be on the desk during the duration of this investigation. Um, or until somebody
higher than me made the decision that he wasn’t.

Q: Okay. :
A: And he was also informed that night that he couldn't work part -time because
he had been put on desk duty, for right now.

Q: Okay. Is there anything about this event, um, that you, that you think | should
know about that maybe isn't in the reports or that | didn't ask you about? -
A:elthink-what-makes this event so significant was, the officers.reaction.and the
fact.that fig S, ‘_ ,
cpretty. mu_chlthg,sameﬁxact-:storyt Uh, and the fact that the arrest part didn't
worry me so much because kgould:have figured-why:he:-thought he was-arresting
chim.but-itwas-all-the.actions-afterwards, Especially the second part of the squad
car “the back seat of the squad car, um, | just couldn’t understand that one
completely either and granted | probably should have talked to Officer
Chamberlain, but | really didn’t, | really felt right away | couldn't cross that line
cause it was a serious event.

Q Okay. s there: anythlng else that you think | should know about?

A: Um, no | don’t think so; I think | either covered it here or in my statement, $0.

Q: Okay. Has this been a true and accurate statement today?
A: Yes it has. '

PER MPD POLICY AND PROCEDURE, SECTION 5-107.8, YOU ARE NOTTO
DISCUSS THIS INTERVIEW OR CASE INVESTIGATION WITH ANYONE

"~ OTHER THAN YOUR UNION REPRESENTATIVE OR AN ATTORNEY.

Q. Do you understand this?
A. Yesldo.

INT - 6
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T‘HIS STATEMENT WILL BE CONCLUDED AT 2220 HOURS

Sgt. Patricia Nelson Date

| have received a copy of this statement.

Sgt. Patricia Nelson

INT 7



DATA PRACTICES ADVISORY

Internal Investigation Warning for Employees under Investigation
L (Tennessen Warning)

You are being questioned as part of an official internal investigation into a
complaint of misconduct. The information you provide will be used in a fact-
finding process, as part of the total evidence, to determine if misconduct occurred
and for assessing whether disciplinary action should be taken. Any admissions
that you make during the course of questioning may be used against you as
evidence of employee misconduct or as a basis for discipline. The.information
you supply may also be used in a grievance hearing, arbitration, or appeal
procedure. The following individuals and entities may have access to the
information you provide:

e The subject of the data, which includes you, but may include someone else.

o Employees and officials of the City of Minneapolis whose work a33|gnments '
reasonably require access to the information.

e Individuals or entities that have contracts with the City of Minneapolis
reasonably requiring access to the information.

s Attorneys for the City of Minneapolis reasonably requiring access to the

. information.

« - If disciplinary action is imposed against you based on the results of this

investigation, the information you provide may be made available to the public

as documentation.supporting final disciplinary action.

Minneapolis City Council Members and the Mayor.

Hearing officers, judges or courts.

Private parties through discovery in civil litigation.

Your union representative.

Other persons or entities authorized by you, by a state or federal law, or by

court order to have access to such information.

Failure to provide the information requested means that the internal lnvestlgatlon
must be concluded based upon all evidence and testimony received by the
investigator(s) without your statement.

| have read the above warning or have had it read to me.

‘SP Tl uksy—— \[24ko12. 2200z

Signature DatefTime

e - f Hializ 2200

Witnkss , Date/Time
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5?11 . : , CC: Inspector Frizell

City information
and Sarvices

‘Minneapolis
City of Lakes

Police Department

Timothy .J. Dotan
Chief of Palice

350 South &th Strest — Room 130
Minneapotis MN 55415-1389

Office 612 673-2853 '
TTY 612673-2157 November 19, 2012

Sgt. Pat Nelson
- Minneapolis Police Department
First Pracinct '

RE: IAUVCase Number 12-250

Sgt. Nelson,
You are being called as a witness in the above complaint.

MPD Pglicy and Procedure alleged to have been violated: _ .
5-103 Discretion, 5-105 Professional Code of Conduct, 5-303 Authorized Use of Force

Summary of allegations: It is alleged that Officer Chamberlain arrested a person without cause
and used excessive force during the incident. It is further alleged that he used harsh and racist
language towards the subject. :

Your appointment to provide a statement to the Internal Affairs Unit has been scheduled for

Thursday November 29, 2012 in the IAU office, Room 112, City Hall at 2215 hours. If for
some reason you have a conflict with this date/time you may call me and we will try to work out an
alternative dateftime for your interview. It is your responsibility to arrange for a Federation
representative prior to coming to your interview if you choose to have Federation representation. |
can be contacted by e-mail or phone at 673-2748 between the hours of 1600 and 0200, Monday
through Friday. Failure to show for your scheduled interview may result in charges against you.

This is an ongoing investigation and you are not to discuss this case or interview with anyong

- other than your union/federation representative. You are entitled to be represented at this

interview by a union/federation representative or an attorney.

Sincerely,

SsA 71

Sgt.Melissa Chiodo -
Internal Affairs Unit

Minneapolis Police Department

www.cl.minneapolis.mn,us

- Affirmative Action Employer



Chiodo, Melissa

Chiodo, Melissa
Friday, November 30, 2012 10:26 AM
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E To: : ‘T_Man1son@yahco.com'
E Subject: November 10, 2012 Incident
Importance: High
Mr. Guar,

] | am an Investigator with the Minneapolis Police Department’s internal Affairs Unit. lam conducting an investigation
— regarding an incident involving possible police misconduct that happened.near the bus shelter on 3" Street South and
] Hennepin Avenue on November 10, 2012. It has come to my attention that you may have information that would be
beneficial to this investigation and | woulid like to meet with you to talk about it. Please contact me when you receive
this e-mail so we can set up a meeting. If | do not hear from you by December 4™ 2012 this investigation will proceed
> without your information. ' -

- ~ Thank you for your time.

T Gt Meblssa Gl
Mineqpobis Fotive Department |
Lt Affare e
A g ST 112
Minmegpolls, MV 55475

(612)673-2748

| Thix electronic message may contain inwestigative datw whick iy non-public pursuant to-
Minnesoto Statutey section 13.82 subdivision 7, ov personnel data which vy non-public pursuant
to- Minnesotow Statutey section 13.43 subdivision 4. ‘

If yow awe not the intended, recipient of thiy e-mail: (1) do-not read the content of the:

o message; (2) immediately notify the sender that yow incorrectly received the message; and (3)
) do-not disseminate; distribute, ov copy thiy e-mail.” :
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF MR. WOODROW BENFORD,
TAKEN AT THE MPD INTERNAL AFFAIRS UNIT, ON NOVEMBER 19TH, 2012, -
AT APPROXIMATELY 1554 HOURS. YOU ARE BEING INTERVIEWED BY SGT.
MELISSA CHIODO. TRANSCRIBED BY T. ROSAS

RE: IAU Investigation #12-250

- Q: Could you give your full name and date of birth for the record please? |

A: Uhh...Woodrow Benford. November 14%, *48.

Q: And what is a mailing address and telephone number that I can reach you at?
A: 6540 E. River Rd., Apt. 337, Fridley, 55432. My phone number is (952) 406-1129,
Let me sign on my phone (inaudible)...

YOU ARE BEING QUESTIONED AS PART OF AN OFFI_CIAL INTERNAL
INVESTIGATION INTO AN ALLEGATION OF POSSIBLE POLICE MISCONDUCT.,
THE INFORMATION YOU PROVIDE WILL BE USED IN A FACT-FINDING
PROCESS, AS PART OF THE TOTAL EVIDENCE, TO DETERMINE IF
MISCONDUCT OCCURRED AND FOR ASSESSING WHETHER DISCIPLINARY

.ACTION SHOULD BE TAKEN. '

-

- THE INFORMATION YOU SUPPLY TODAY MAY BE USED IN A GRIEVANCE

HEARING, ARBITRATION, OR OTHER APPEAL PROCEDURE. OTHER PARTIES
QUTSIDE THE MINNEAPOLIS INTERNAL AFFAIRS UNIT MAY HAVE ACCESS
TO THE INFORMATION YOU PROVIDE AS PART OF THIS INTERNAL
INVESTIGATION.

Q: Do you understand this?
A: Yes, Ido.

Q: Okay. I’m gonna take you to the night of November 10", 2012, at approximately
uhh, 5:15 that night. Umm...Can you tell me where you were that night?

- A: 1 was sitting in the bus shelter at 3 and Hennepin. I was in the open area, there’s
. three sections to the shelter — two of them are-enclosed and one is kind of open — I was

sitting in the open area.

Q: And were you by yours... Were you there by yourself or were you with any
acquaintances? :

A: Twas by myself, reading the newspaper, waiting for my bus.

Q: Allright. And while you were sitting there did you observe any other people in the -
bus stop? '

A: Well, there were people at the bus stop, but also there were uhh, young people in the
section of the shelter behind me. It was 7-10 young people of mixed races and such -
male and female. |

INT
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Q: Okay. And were the umm, the young people that were in the bus shelter, were they

doing anything that uhh, drew your attention over to them?

A: Not really They were quiet, they were sitting on the bench, but I did notice the smell
of marijuana.

Q: Okay. Umm...And at any time while you wete sitting there, umm, did the police —
Minneapolis police officers respond? _
A: Yes. After | had been sitting there for a while, and then a couple of the young people
left, there was a male dand a female — they were white; and then I saw a squad car pull up
with the headlights on and the spotlights, and that drew my attention.

Q: Okay. And umm, why don’t you describe to me umm, once the police officers
arrived and they lit up the bus shelter with their spothghts tell me what you saw. Walk
me through it.

A: Well, two officers got out of the squad car...car. One was a female, the other was a
male. The female was driving the car, Uhh...The female entered the shelter first where
the young people were and the other officer entered the shelter with his taser gun pointing

towards the young people.

Q: Okay. Umm...And did you hear them say anythlng to the young people that were in
the bus shelier, did you hear the officers speak?
A: Well, the young people spoke first. '

Q Okay.
A: Uhh...When the officers pulled up, uhh, the kids were saying, uhh, well one kid said,
“T can’t...Well, I can’t see, the lights are blinding me. Can you turn off the lights?”

Q: Okay.

“A: Uhh...Then Ofﬁcer Chamberlain, the male one, stated, uhh, he said, “Shutup:¥ And

then the other kids said, “Well, we didn’t do anything.” And they said that sort of in
unison. And he said, #8hut-up} again —I'fic4ii really hostile. And then this other kid
said, “Can you turn out the lights, you...the lights are blinding me” - again. At that point,
Officer Chamberlain told him that he...he pointed to him and said, “You’re géing tojail:”

Q: Okay.

A: When he sdid that, the kid said again, “Wéll, I'didn’t do anything.¥ The cops said,
¢Shut-upe;I told-youto shut up-and come here; you'te goitig'to jail” And then he had the
kid turn around so he could handcuff him, which:hisforcibly-turned him-around and put:
thecuffs on-him, which-had to be extremely: tlght because-the kid- screamed out.and said,
“Theseare really tight!” . ‘

Then the officer proceeded to take the kid to the squad car. He:exited the shelter, then he

istopped-and-turned-and’slammed the kid’s face into the windowpane of the shelter, the

left side — if you’re on this side of the shelter it would be on the left side.

Q: Okay.
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A: Slammed his face into the shelter. When I saw that, I said, “Hey, that’s not right.”

Q: Mmm hmm (indicating yes).

A: The kid hadn’t done anything. And then the officer just...he took the kid off...pulled
him off, away from the window, and then it looked as if he was taking him to the police
car, and for some reason he just stopped, turned around and took the kid toward
Hennepin Ave.

Q: Okay.

A: And the kid was saying at the time, “I didn’t do anything.” And the:©fficer=”
Ghamberlain-put-the kid.in -a-choke:hold-and:T-cotild-hear thHe kid gurgling, he-said, *T -~
can’t'breathe- :I-can’t breathe:Please:top " Fheofficer-then-took-the kid to:the ground. -~

At that time, several other police cars pulled up and when they pulled up the kid was
screaming and hollering and said, “I2m-choking;¥-can’t-breathe!’*-And T'asked-the
officers;T-said; “Stop:then.” That’s.police brutality!?. And theyjust observed. They :

di thing. . They . watched-hi d-to-choke the kid: - And-the'kid was
juiste. The kid:could-hardly get atiy 'sound out - it was muffled sounds because he was * '
being-choked.

Then the GTAcar it chokirig the kid, got tup and was taking him o the police¢ar. He got
to the police car, he put him and sat in the police car. Then the officer got inside in the
back seat with the kid and started punching him. And:thé’kid was screaming-and
hollering; he'said; “Help me!:Help:met=Someone-please help me!” And I could not
believe it. 1 asked the officers again, I said, “Stop it. Please stop what he’s doing to that
kid. That is brutality, that man is killing that kid!” And it was Officer Appledorn and
Officer Baskin who enter...who came in with another police c...car. And they just stood
there and...while the cop was in the back seat beating the kid. '

And-then he-stopped;he prilled thie kid out of the car.and then he stood the kid-up and
sglammed-the kid*s-face on-the roof of the police car.

Q: Okay.

A: And the kid was screaming and hollering and saying, “Help!” And there were uhh,
other folks waiting for the bus on 3" Ave. and they were seeing all this transpire. And
then after he slammed the kid’s head on the police car, the roof of the car, he straightened
the kid up and then took the door of the police car and started slamming it against the
kid’s back — and the kid was handcuffed.

Q: Okay. :

A: The kid was still screaming and hollering. And I asked Officer Appledorn at that
time, I said, “Can you do something? Can you stop this?” She said, “Well, I called our
supervisor, she’ll be here shortly.”

Q: Okay.
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A: No, she said, “I called the uhh, Precinct supervisor and she’s a woman, she’ll be here
shortly.” I said, “Well, my bus will be coming any moment now, T don’t know if T would
be here.” Officer Appledorn then said, “Well, if you miss your bus I will give you a ride
home.” A few minutes later, uhh, «GhamiberiainwagitEtie egotitrthe squad-caryin:»
the front seat and he told Officer Appledorn, “Iee¥ go-ioT 156t ¢ 5o to thiedaml:” And she
was standing there waiting for the Precinct capt...uhh, supervisor. And then hesaid="
again, “Come-on:tét’s g6 1o tHejail™ And by that time, Sgt. Nelson appeared.

Q: Okay.

A: She came over. Well, she spoke with Officer Appledorn and then she came over and
spoke with me and they asked, because she...she said, “I’ve been told that you took
pictures of the incident.” [ said, “Yes, I did.” And then [ tried, I showed her the camera,
well my cell phone — pulled up the pictures, but they were dark and you couldn’t see
anything except the lights from the squad car and the street lights on the street.

Q: Okay.

A: And then she told me, uhh, she asked what had happened and 1 explamed to her what
I had saw and she took that information down. She asked did I...could I...would I give
her my name and number and I said, “Yes.” I gave her my name.

At that time, some other...the other witnesses came over and I think she talked to them at
that time and she asked if they would be...would they give their name and addresses,
well, names and phone numbers — I think several of them said yes. At that time I left
because my bus had arrived.

Q: Okay. Okay. Umm...When the officers first pulled up in their squad car, do you
recall if you heard them speaking over the PA system or loudspeaker at all?

A: No. They just pulled up and exited from the car, came...it’s a little fence there in
front of the shelters that separate the shelter from the parking lot. They came over to the
shelter and they didn’t say anything to the kids.

Q Okay. Okay. Umm...And then you said, umm, Officer Chamberlain — Did he have
his taser out as he was approaching the shelter already“?
A: Yes. The ta...Fhestaser wasdrawn,

(Q: Okay. And did...
A: as he entered the shelter.

Q: And could you ses if the, I'm not sure if you’re familiar how a taser works, but they
can umm, pull the umm, trigger partway or press a button and a red light shows up on
someone — they call it “red dotting.” Could you see if there was a red light, like a...a
light point coming from it on anyone in the shelter or not?

A: T could not see that because the kids were actually behind me.

Q: Okay.
A: And [ was just uhh, watching the officers, the police officers.

4
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Okay. Did you hear umm, Officer Chamberlain at all threaten to tase anybody?
No.

Verbally say he was going to?
No.

Okay. '
He just had it pointed at the young people.

PO PO PR

Q: Okay. Umm...And then you talk about umm, you mentioned that Ofﬁcer

Chamberlain-had-uhh;thisindividual-in-a-choke-hold-and it Was dfter” "Ha ;

AsAfterhe-wasshandeuffed;-afierhe-had-slammed-thekid s face thio the shelter, one of
CthHe-witidows:in-the bus:shelter,

Q: Okay.
A: then he took him around the shelter. I thought he was taking him to the police car
around the shelter, and then he put the kid in a choke hold. -

Q: Okay. And for the record you're showing a choke hold with his umm, arm around his
neck and not his hands, his...?
A: No, it was his arm. And I...And then he took the kid down to the ground,

: Okay.
A: choking him.

Q
A
Q: Okay. And he took him to the ground as he had him in the choke hold?
A: Yes.

Q

: Okay. Dids f"t"appear toyou that: the kid was physically fighting,” umm, or -attacking
Kwiot atall: In fact the kids Wei'e very respectful they were niot loud; they did not-use
any. profanlty ~They: only sald you'know,*“We didn’t do anything.”

LLLLL

Q: Mmm hmm (indicating yes).
A: And a couple of ‘em said, “We had just arrlved here at the shelter.”

Q: Okay.

A: That’s all that they said. And the one that...the kid...The kid that he had arrested had

not raised his voice to the officer, the only thing he had said, I have not done anything.”

He just kept saying, “I-didmt-do-atiything. T didn’t'do-anything.” That’s the extent of'it.
“Therrhe Started scredtiitg and shouting for is life.

Q: Okay. Umm...And then when the officer umm, got the individual in the squad car,
_you mentioned he was punching him. Did you see if he was punching him with his hands
or did he have any of his tools that an officer uses in his hands, or was he...?

3
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Q: Okay.
A: With his fists. 1have no 1dea if he had anything in his hand.

Q: Okay. ‘Did you see the officer at any point puil out umm, his asp, his...like a black,
collapsible baton that we use — Did you ever see him pull that out and use.. use that on
the individual or have that out?

A: (Inaudible) No, I didn’t see that.

Q: Okay. Did you ever hear the officer, umm, Officer Chamberlain, use profanity or any
umm, derogatory or racial terms towards any of the...the people at the bus shelter?

A: The officer did not...The only... When he slammed the kid’s face into the shelter, he
did not say a word, :

Q: Okay. o o _
A: rallsthrouglrtheentite incident after-that.-Tt-wasjustthe Screams and the pleading™*
and-begging.of the-kid that youheard: - .

Q: Okay. Umm...And then you said that he pulled the .he pulled the kid out of the
squad car again. Could you see why he pulled him out or...What did it appear to you
was going on at that point?

A: Well, the kid...I mean, you could hear his...The people on the street, on 3% Ave. in
front of the li...across-the-street-from:the-library-to-us; turned arounid Tooking at-it'cliz
the,..the: kld;was screammg S0: loud You could hear 1t I guess a block or.two-away,

A

Q: Oh just wondering what it appeared to you when he pulled the...when he pulled this
ukbh, kid out of the car, what was going on?

A: Well... Well, he backed out of the car. He got off of the kid and he backed out of the
back seat and then he pulled the kid out of the back seat.

Q: Okay.
A: ‘Stood him up and then slammed his face on the roof of the squad car.

Q: Okay. Okay. Umm..

A: -And during all this t1me that young man was screaming and begging for someone to
help him.

Q: Okay.
A: He never stopped begging for help.




L.

itk

Q: Uhh...And approximately how far away fr...were you from Officer Chamberlain and
this umm, squad car when...when this was going on with the individual, if you had to
say? ' .

A: Well, I would say, umm, boy, no 'more than ten feet.

Q: Okay. e
A wI‘Wo‘ald“’say abou’f “not even that

would say faaybe about: . Yeah; about terr foet,:

| Q: Oh, okay. So your view wasn’t obstructed by...?

A: Not at all. Because I was sitting right in front of the kids on the bench, Well, they
were in the other shelter, but I was sitting right in front of them and the doorway, where
he came into the doorway, that was about ten feet from where the kids were sitting,
maybe eight to ten feet from where they were sitting.

Okay.
And I saw it all. I mean I was right there, right on the scene. -

Okay.
And it was unbehevable

e 2R 2O

: And you mentioned you saw Officer Appledorn, the female officer, and Officer
Baskm :
A: Yes.

Q: What did you observe umm, about Officer Appledorn during this interaction? Like,
umm, did she do anything, did she say anything? How did...Describe what...what she
seemed like to you during this incident with Officer Chamberlain.

A: Well, Officer Appledorn seemed concerned. -She didn’t say anything, and she
seemed...she appeared to be sad, very sad. I could...her eyes just, you could see the
sadness in her eyes. [also saw it in Officer Baskin’s eyes as well. And I kept asking,
“Do something. Please do something because he’s hurting that kid — probably killing
him.” And they just stood there and Watched

Q: Okay.
A: But Appledorn did come over and tell me she had called the supervisor of her
Precinct and she would be there shortly and if I would remain

Q: Okay:
A: and speak with her

Q: Okay. Did you see umm, the...The young man that was handecuffed — Did you wmm,
ever see if at the end of this, if he had any injuries, any visible injuries to his face or
anything? Were you able to notice?

A: You couldn’t notice cuz by then it was around five, almost 5:30, and it was dark.
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Q: Okay.

A: Because once he...after he choked it... Well, after he slammed his face into the
shelter, he took him over to the east side of the shelter and took him to the ground and I
was never that close to where 1 could see the kid’s face.

Q: Okay.
A: Because the kid’s face was faced toward the ground and you...you really couldn’t see
his face and then he took him to the car. Uhh...He took him very rapidly and you '
couldn’t really see the kid’s face and then he pushed him in the car.

Okay. -
The back seat and then he got in with the kid.

All right. Did you ever see an ambulance arrive during any of this or after?
No. '

Okay.
1 didn’t see them, cuz I had left.

Okay.
Cuz they were still there when I left. -

Okay. .
: The police car, Chamberlam and Apple...and Appledorn, and the sergeant from the
Precmct Sgt. Nelson. And I think Officer Baskin was still there.

EO OBO PO 2R 2R

Q: Okay. And you said there was another squad, aside from Ap...Officer Appledorn and
Baskin — there was another squad car...?

" A: Yes. There...I think...Well, there was Baskin’s squad car, another squad pulled up,

but he did not get out of the car.

Okay.
And then after a whlle he just took off.

Okay.
Or she, I couldn’t tell whether it was a male or female

Okay.
in the second squad that pulled up.

2o 2R 2O

Q: Okay. Umm...Oh, you also mentloned towards of the end of the incident that umm,
Officer...you...Did you hear Officer Chamberlain tell you, “Let’s go,” and Ap...and
Officer Appledorn was telling him that a supervisor was coming, or did Officer

~ Appledorn relay this to you later?

A? No. He did...Officer Appledorn did not respond to Chamberlain.

INT
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Q: Uh huh (indicating yes).

. A: She told me that she...that the supervisor would be there and I said, “Well, I’ve got to

go. I mean, my bus will be here shortly and it runs once an hour, no once every hour and
a half on Saturdays.” And that’s when she said, “T’l] give you a ride if you would please
remain, but the supervisor should be here very shortly.”

Okay. Could you hear Officer Chamberlain saying, “Let’s go.””?
Yes. He said, “letisuzket’s gorto-the jail.” .

Okay.
And then he said it again, before Officer...Sgt. Nelson arrived.

>R 2R

O

Okay
AL -He-hollered out, “Let’s get Let s gol” .

Q: Okay. Okay. And did you personally know umm, any of the other people in the bus
shelter with...?
A: No.

Q: Okay. And umm, had you been drinking or 'doing any kinds of umm, narcotics that
night?
A: Not atall. Idon’t drink.

| Q: Okay.

A: In fact, that’s my birthday. In fact, I received a uhh, from Famous Dave’s - My
birthday was a few days later, and I"'m on their email list, and they sent me a gift for a
free entrée, so I was re...coming back from Famous Dave’s with my food and I was
heading home.

Q: Okay. Okay. Umm...Is there anything else about this incident umm, that I have not
asked you about that you think I should know about today sir?

A: Well, only that [ think that that officer was unprofessional, to say the least. Uhh...He
seemed to be out of control, totally out of control. Also, it appeared he didn’t really care
who saw what he was doing because there were people watching him and he just
continued to be...to take it to brutalize that kid.

Q: Okay.
A: And then I couldn’t believe it myself that I had...could see this officer do this and not

- stop it and that there was witnesses watching what he was doing. <t seemed asthe had just--,
really tosti like he was cr..; went crazy, was berserk.

Q: Okay. Okay.
A: That’s the best way to describe it.

Q: Allright. Well, I can’t think of anything else. Anything else that you think I should
know about?
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A: Well, I can just say that I uhh, did mention to Officer Appledorn that I felt that
Chamberlain should not be on the Police Force, that I was gonna do everything I could to
see that he was removed because he was a danger to society. Uhh, hemwas-very- i

D |

unprofessional;he 165t controlafd that was -, and that was one of the reasons...And what
we witnessed that day was one of the reasons I...No, I said to Officer Appledorn, that I

know that all policemen w
they. .. Fktiswithiey"don

iP5 the bad oneslikethiseuy that give the Force abad-name.

- Q: Mmm hmm (indicating yes).

ike Chamberlain, I have friends that are policemen and

there-are-good-policemen:on-the-Force—and

A: Falsoinformed-her-thisis one ot the reasons; when-yowsee:something like this; that

c7blagk pecple it the-community do.not trust white.polieemen. And again, Officer

Appledorn said... Well, she didn’t say anythmg, Just sald that, “The sergeant would be

here shortly, if you would still, if you would remain.”

Q: Okay. Okay. Umm..

A: WellyPd-like 16 Say tﬁough "Td6 Tesl that Both of the oTticers=
—didn’t-approve-of that;of-that-behavior-of Chamberlain.

Q: Mmm hmm (indicating yes).
A;E_;,:Ii;;gpp_earedfl.ifkettheywa"s‘jﬁé"c‘*h"é-lpl-éés

Q: Okay.
A: to do anything.

“Bagkin and ‘Appledorh

Q: Okay. Umm...If I come up with any more questions during the course of this
investigation, would you be willing to uhh, give another statement or answer questions by

phone if I think of anything else?
‘A: Yesma’am. [wouldbe. -

Q. Okay. Has this been a true and accurate statement today?
A: Yes.

STATEMENT CONCLUDED AT 1615 HOURS.

Woodrow Benford Date . Witness
I have received a copjr of this statement.
Woodrow Benford
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November 12, 2012

Witness to Police Brutality on November 10, 2012

I was present in the metro bus shelter located at 3™ & Hennepin Ave, when I witness an extreme
case of police brutality inflicted by policeman John Chamberlain, who arrived on the scene in car
160 at about 5:15 pm, Saturday evening.

I was sitting in the middle section of the bus shelter when I saw the incident unfold. The shelter
has 3 sections, two are enclosed and one is open. I was in the open section. The incident
occurred in the east section, the side facing Washington Ave.

There were 7 to 10 young people in this section. It was a mixed group of black & white and male
& female. I could small marijuana coming from this section while I was waiting on my bus.
After a while two of the young people left. They were white and one was male and the other was
female. A moment or two after they had left a police cruiser pulled up in front of shelter
populated by the young people. The cruiser had its headlights and the spot fight directed at the
youths. A policewoman was driving and a male officer was the passenger. The policewoman,
Sherry Appledorn, was the first to enter the shelter and the male officer, John Chamberlain, was
behind her. Officer Chamberiain entered with his Taser gun pointed at the youths. He was
hostile and aggressive from the moment he entered the shelter. One of the youths stated that the
lights were blinding him and if the officers would turn off the lights. Officer Chamberlain told
him to shut up. The other youths said they had just arrived in the shelter and they hadn’t done

anything,

The male youth asked the officers again if they would turn off the lights because he couldn’t see.
Officer Chamberlain told that youth he was going to jail. The kid responded he hadn’t done
anything. Officer Chamberlain again told the youth to shut up and get up. The youth kept
saying he hadn’t done anything. The policeman handcuffed him very roughly and began to take
the kid toward the police car. Suddenly the policeman stopped and slammed the kid’s face on
the right window pane of the shelter. The youth screamed when his face hit the window pane
and said he hadn’t done anything. I shouted to Chamberlain that I was taking pictures of what he
was doing. The policeman pulled the youth off the window and turned him around and
proceeded toward the police car. Officer Chamberlain stopped, tured around and forced the
young man toward Hennepin Ave. The young man was complaining that the handcuffs were
hurting him. The policeman then put the kid in a choke hold and took the young man down to
the ground choking him. The kid was gurgling and saying he couldn’t breathe. The officer
continued to choke him very forcefully. Ishouted again that [ was taking pictures of what he
was doing. The youth could barely speak but he was pleading for help and begged the policeman
to stop. I told the officer to stop that he was hurting the young man. Ishouted to the other
officers present to stop Officer Chamberlain. I told them to stop the brutalization that was
occuiring but neither one of them did anything but watch. In fact, they looked very sad at what
was going on. Another policeman was present, (Officer Baskin), and was watching Chamberlain
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choking the kid on the ground. Then Officer Chamberlain pulled the young man up and took
him to the car and put him in the back seat. Then unbelievably, Officer Chamberlain got in the
back seat on top of the kid and starting beating him with his fist. The youth was screaming and
pleading for help. He kept begging for someone to help and stop Chamberlain. The policeman
continued punching the kid in the back seat of the car. I continue to beg the other officers to stop
him. Isaid this was police brutality and was uncalled for. I told them I was going to report this
to the NAACP, the newspapers, the TV stations, and the police department. Itold them
Chamberlain’s behavior was uncalled for and he didn’t deserve to be a policeman. I shouted that
Chamberlain had lost control of himself and was hurting that young man. I continue to plead to
the police officers to stop Officer Chamberlain. Officer Appledorn came toward me and said she
had called her Supervisor and reported the incident. She said the Supervisor was coming to the
scene. I told Officer Appledorn my bus would be arriving soon and I would have to leave. The
officer told me if I missed my bus she would give me a ride home.

Again ] was astounded by Chamberlain’s behavior. He had got off the young man and pulled
him out of the car. He stood the young man up and slammed his face on the roof of the police
car. The kid was handcuffed and screaming. Chamberlain then took the car door and slammed it
against the young man’s body several times. Chamberlain had gone berserk! It was
unbelievable. If one had not witnessed this incident it would be hard for anyone to believe a
policeman would behave this way. Particularly when all these young people were doing was
seating on the bench in the bus shelter when the police arrived. None of them were disrespectful
to the police officers. There wasn’t any bad language, any threatening gestures, no standing and
shouting or anything out of line. They all had remained sitting on the bench. All they had said
was they had not done anything wrong and they had just arrived at the shelter.

Chamberlain had put the youth back in the car and then got into the front seat of the car. Officer
Appledorn was talking to me when Chamberlain shouted to her, “let’s go”. She continued to talk
to me and he shouted, “’let’s go to the jail”. Shortly after he had said this, Sgt. Patricia Nelson
arrived on the scene. She spoke with Officer Appledom and then she approached me. She
introduced herself as the Supervisor of the Precinct and asked my name. Itold her and then I
recounted what had occurred. She said Officer Appledorn had told her I had taken pictures and
would I show them to her, Itold her I had but the pictures were dark and you couldn’t see
anything on them but the lights of the police car and the street lights on Hennepin Ave. 1told
Sgt. Nelson that I had friends who were police officers and I knew that ail policemen didn’t
behave the way Chamberlain had. I told her it was policemen like Chamberlain that gave the
police force a bad name. I stated he had been completely unprofessional and didn’t deserve to be
apoliceman, Itold her it was situations like this that contributed to why the Black community
did not trust and respect white policemen. I said Officer Chamberlain was a danger to society
and should be removed from the police department because he was unprofessional and he carried
a firearm. He had lost control of himself and went berserk in front of a number of people. She
told me the incident would be investigated and thanked me.

Aaodly Berford’
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THIS IS A TAPE-RECORDED TELEPHONE CONVERSATION BETWEEN
JOHNNY EDWARDS AND SGT. MELISSA CHIODO, ON DECEMBER 14th,
2012, AT APPROXIMATELY 0959 HOURS. TRANSCRIBED BY T. ROSAS.

RE: IAU Investigation #12-250

Q: That 'night at the bus stop, umm, umm...Can you tell me what you recall from -
when two police officers responded to the bus stop that night?
A: Well, | don’t know. | was walking up to the bus stop.

Q: Mmm hmm (indicating yes). :
A: And the three...The three young guys, there were three young guys and
a...and a young lady, and they was standin’ there and can hear somebody
hollering about uhh, he didn’t do nothin’. He didn’t do nothin’.

Q: Okay

A: And I'm like, “What’s goin’ on?” And they was like, “Well, they got him locked
up in the car and they just got through beatin’ the shit out of him.” ‘And | was like,
“Okay, he in the car?” And so the young lady say, “Yeah.” So, three guys walk
off and | was walking back towards the uhh, library.

Q: Okay.

A: So, when | got to the...to the red light right there, the young lady looked back

and | was like, “What's goin’ on now?” you know. | said, “He’s got him in the car,”

and she said, “No, they don't.” She said, “Dude, they got him out of the car agaln
and they re beatln his ass right on the (inaudible).”

Q:. Okay _

A: And I'm like, “Damn! Wish he would have been in the car and locked up.”
But when we walked _we a block away, then | looked back again, he had him
out the car again — whoopin’ his ass again. So.

Q: Okay. And...And when he was doing that, what...what could you see the
officer doing at that time?

A: | seen him have him on the ground and he was choking and (inaudible) him,
which he was in handcuffs. But | know that at the time I'm standing there talking
with them about the incident, it...it had happened before | came up.

Q: Okay.

A: The dude was in the car, because | couid hear him,in the car, hollerlng about,
“! ain't done nothin’! | didn’t do nothin?” So 1 asked them what was goin’ on, they
was like, “Well, he just had the flashlight in the dude’s face, the dude told him to
take it out of...out of his face.” And the young people was like, “Well, he wasn’t
smoking no weed or nothin’.” And | was like, “Well, why he beatin’ him like that

then?”

Q: Uh huh (indicating yes)
A: So.
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Q: Okay.
A: That's all | wit... That's all | witnessed, you know.

Q: Okay.
A: So, | was...l was walking away, but | did look back and uhh, he had pulled

‘him out the car again. Now, how he got out that car, | don’t know, but... -

Q: Okay.
A: All I know is he had him in the back of the...back on the ground choklng him
and beatin’ him and shit.

Q: Okay.
A: And I'm like, “What’s goin’ on?” And by that tlme you pulled up as we walked
back and the young lady was like, “I need to go get my bag.” | said, “I don't think
you’re gonna get that bag, the way he whoopin’ that dude right now.”

Q: Okay.
A: (Laughter.)

Q: Okay. All right. And could you hear the guy that was umm, in handcuffs,
could you...What could you hear him yelling?
A: | heard him yelling that, “l ain't done nothin’! | didn’t do nothin™”

Q: Okay.
A: That's the whole history, is I m hearing why the dude said he (inaudible) anrd
internet and I'm like, “Shit, he need to leave him alone, he in handcuffs now.” .

Q: Okay. And...And umm...You didn’t know the...personally know the...the kid
that was in the handcuffs, did you?
A: No, | didn't.

Q: Okay. Okay. And umm, can you...From what you remember, can you
describe the officer, uhh, male, female, white, uhh black, Natlve American —

- What...What did the officer look like?

A: Uhh...l can't...can’t really tell how he lookin’ like, because I'was far off and
hadn’t had my glasses on. ' :

Q: Okay. But could you tell if it was a...a male officer or a female officer?
A: It was a male...| know it was a male officer.

Q: Okay. Okay. Aliright. So you didn’t see the first incident, but you saw...You
saw that the kid was in the back of the squad car, and then if I'm correct, you saw
all of a sudden the officer had him out of the squad car, umm, on the ground.

The kid was still handcuffed and he was choking him, you said?

A. Yeah.
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Q: Okay. Okay. Umm...Anything else that you can think of from that night

‘that...from that incident that you remember?

A: Hmm...That... That's about it. And I...1...Like the three young people, they
was walkin’ back and she was wantin’ to get her bag. And | was kinda a little

~nervous, | was like, “You don’t need to go get your bag right now.” Then they
was like, “Well, | don’t think we want {o make a little statement, cuz they gonna

come afier us.” And | was like, “Yeah, ya'all gotta make a statement too.”
(Laughter.)

Q: Okay. Okay.
A: (Laughter.)

Q: Okay. All right Mr. Edwards, umm, and is that...1s that umm, to the best of
your recollection, a true and honest refiection of what you remember that day?
A: Yes ma'am. : -

Q: Allright. And if...If | have any more questio'ns, can | call you' in the future
about this, Mr. Edwards?
A: Yes, you can.

Q: Allright. And I left you, you've got my letter with my...with my umm, phone
number and my name. Again, it's (inaudible). | '

A: Yeah, and | got your card, | got the card that you first gave me, because
I'm...I'm kinda glad you showed up, because | don’t know what woulda
happened to that guy that night. - '

Oh... w
So I'm kinda glad you showed up.

Yeah. So, well,
Okay?

Yeah, oh, Sgt. Nelson’s car as well, she was the...the female sergeant, so.
Yeah. Yeah, she was...

Okay. _
She was the sarge or whatever that pulled up. But,

Q: Yep. .Yep. So. Well, if you have any questions or concerns, don’t be afraid
to give me a call. '
A: Yep.

Q: And if | have anything else, 1 will umm, certainly call you, but I think this will
probably be it. ‘
A: Well then, you can say "Happy Birthday,” cuz you called me on my birthday.

Q: Well happy birthday sir.
A: (Laughter) '
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Q: You enjoy your day.
A: Yeah, okay. Thank you.

Q. Allright. Take care. Thank you.
A: Mmm hmm (indicating yes). Bye bye.

Johnny Edwards Date

| have received a copy of this statement.

Withess

Johnny Edwards
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Minneapolis
City of Lakes

Police Department .

Timethy J. Dolan .
Chief of Police November 19, 2012

350 South 5th Street — Room 130
Minneapolis MN 55415-1389

Office 612 673-2853

TTY 612 673-2157
Johnny Edwards

173 Glenwood Avenue Apt 316
Minneapolis, MN 55405

RE: IAU Case Number 12-250

Johnny:

The MPD Internal Affairs Unit is currently investigating an allegation made against an
“employee of the Police Department regarding an incident that happened at the bus stop on
Hennepin Avenue and 3™ Street on November 10", 2012, It has come to our attention that

you may have information of investigative value.

Please contact Sgt. Melissa Chiodo, at 612-673-2748, within five days of receipt of this
notification to schedule an appointment for an interview. Your anticipated cooperation in
this matter will be greatly appreciated. Failure to respond will result in this investigation
proceeding without the benefit of your important information.

U.S. Postal Service _ ‘ Sincerely,

CERTIFIED MAIL., RECEIPT |

{Domestic Mail Only; No Insurance Coverage Provided) | W | .

For delivery information visit aur website at WWW.USPS.CoMg . S-(;Z{ )

OFFICIAL USE | sgt Melissa Chiodo :
Postage | $ Internal Affairs Unit
Cortified Feg
Return Raceipt Fes Postmark
(Endorsement Required) Here

Restricted Delivery Fee
{Endorsement Requirad)

Total Postage & Feas $

Ssnr,'rg_”
J C Aand
s e Edamard g

or PO Box No. _
i 103 G 4
iy Siate, er+14 A.Glenuand AVE T Sl

?011 0110 0002 1530 9944

City Information
and Services

PS5 Form 3800, August 2006

See Reverse for lastructions
www.ci.:minneapolis.mn_us

Affirmative Action Employer
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Minneapolis
Cily of Lakes

Police Department

= Timothy J. Bolan

Chief of Potice ' _ November 19, 2012

350 South 5th Strest ~ Roomn 130
Minneapofis MN 55415-1388

Office 612 673-2853

TIY 612 6732157
. Erica Arceneaux

1041 County Road D. E. Apt # 303
Vadnais Heights, MN 55109

RE: TAU Case Number 12-250

FErica:

The MPD Internal Affairs Unit is currently investigating an allegation made against an |
o employee of the Police Department regarding an incident that happened at the bus stop on

you may have information of investigative value.

Please contact Sgt. Melissa Chiodo, at 612-673-2748, within five days of receipt of this
notification to schedule an appointment for an interview. Your anticipated cooperation in
this matter will be greatly appreciated. Failure to respond will result in this investigation
proceeding without the benefit of your important information. You did not show up for
your scheduled interview on Thursday November 15th, 2012, Please call me to re-

sche U.S. Postal Servicew
CERTIFIED MAIL. RECEIPT
(Domestic Mail Only; No insurance Coverage Provided} :
Sincerely,
Postage | $ e j ( ,
_ SeA e i;”
- Ceriled Fee — Sgt. Melissa Chiodo
(End e o o Here Internal Affairs Unit

Restricted Delivary Fee
{Endorsement Required)

Totel Postage & Fees $
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Shasi, Apt it L
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Hennepin Avenue and 3 Sireet on November 10", 2012. It has come to our attention that
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Minneapolis
City of Lakes

Police Department

Timothy J. Dolan : 7
Chief of Police November 19, 2012

350 South 5th Street - Room 130
" Minneapolis MN 55415-1389

Office 612 673-2853

TTY 612 673-2157
Shawntrel Vaughn

2723 Knox AvN
Minn¢ap01is, MN 55411

RE: IAU Case Number 12-250

Shawntrel:

The MPD Internal Affairs Unit is currently investigating an allegation made against an
employee of the Police Department regarding an incident that happened at the bus stop on
Hennepin Avenue and 3% Street on November 10™, 2012. It has come to our attention that
you may have information of investigative value, ' '

Please contact Sgt. Melissa Chiodo, at 612-673-2748, within five days of receipt of this
notification to schedule an appointment for an interview. Your anticipated cooperation in
this matter will be greatly appreciated. Failure to respond will result in this investigation
proceeding without the benefit of your important information.

U.S. Postal Service | B Sincercly,
CERTIFIED MAIL., RECEIPT {
(Domestic Mail Only; No Insurance Coverage Provided) .
For delivery information visit our website at www.usps.co . M . B
OFFICIAL US R "‘Z-H
- Sgt. Melissa Chiodo-
Pastage | $ Internal Affairs Unit
Gertified Fae
Postmark
Return Recelpt Fee Here

(Endorsement Required)

Restricted Delivery Fae
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Total Postage & Fees $

Sent To
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Minneapolis
City of Lakes

Police Department

Timothy J. Dolan
Chief of Police

November 19, 2012

350 South 5th Street - Room 130
Minneapolis MN 55415-1389

Office 812 673-2853
TTY 612673-215

arquei Mitchell
3307 Russell Av N
Minneapolis, MN 55412

RE: TAU Case Number 12-250

Marquel:

The MPD Internal Affairs Unit is currently investigating an allegation made against an
employee of the Police Department regarding an incident that happened at the bus stop on
Hennepin Avenue and 3™ Street on November 10™, 2012. It has come to our attention that
you may have information of investigative value.

Please contact Sgt. Melissa Chiodo, at 612-673-2748, within five days of receipt of this
notification to schedule an appointment for an interview. Your anticipated cooperation in
this matter will be greatly appreciated. Failure to respond will result in this investigation
proceeding without the benefit of your important information.

- U.S. Postal Service

CERTIFIED MAIL.. RECEIPT ;

(Domeshc Mail Only, No Insurance Coverage Provided) " Sincerely,

OFFICIAL USE SSﬂWJL

Postage | $ Sgt. Melissa Chiodo

Postmark Internal Affairs Unit

Return Recelpt Fee Here
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THIS IS A TAPE-RECORDED STATEMENT OF JUSTIN KALER, TAKEN AT

THE MINNEAPOLIS POLICE DEPARTMENT'S INTERNAL AFFAIRS UNIT, ON
NOVEMBER 15, 2012, AT APPROXIMATELY 1245 HOURS, YOU ARE BEING
INTERVIEWED BY SGT. MELISSA CHIODO, TRANSCRIBED BY JONI COOK.

" RE: IAU Investigation #12-250

Q. Can you give me yoUr full hamé and date of birth please?
A: Yep, uh, Justin Arthur Kaler, 12/20/1977.

Q: And what is a mailing address and a telephone number to reach you at?
A: Uh, 517 or sorry 917 5" Avenue South, uh, Minneapolis, Minnesota 55404;
good phone number, uh, area code 612 718-7271.

Q: And where are you employed?

-A: I'm employed with Block by Block, which is a contractor that the Minneapolis

Downtown Improvement District, uh, contracted out to do our ambassador
service for downtown.

Q: Okay and what is your job title with Block by Block.
A: Operation Supervisor. '

Q: And can you give me a brief description of what your job duties entail?

A: Uh, basically coordinate with, uh, DID, um, voted parties or city council as
well and run the ambassador program, overseeing the deployment of all
ambassadors on the streets. Uh, scheduling, um, maintenance repair,

purchasing issues, pretty much anything...management and whatever (laughs).

Q: Okay, and on the night of, uh, November 10™ 2012 were you working?
A: | was.

Q: And where were you at — there was an incident at 3" Street and Hennepin,
um, were you out in that area at approximately 1700 - 1705 hours?
A lwas. :

Q: And what were you doing in that area?

A: Just walking, um, usually it's — one of my job duties is to, since we do have a
hundred and twenty square blocks, is to be able to go out on the streets and
make sure our ambassadors, whether they're our safety ambassadors, cleaning
ambassadors and special projects, are doing what they are supposed to be
doing. Unlike a regular office environment it’s kind of hard to tell what they're
doing unless you, you know, out there going up and checking on ‘em.

Q: Okay.
A: Uh, so at that time, um, so that’s the reason | was out there.

Q: Okay and, um, when you were out at 3™ and Hennepin at about 1700 - 1705

hours, did you witness somethlng?
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A: 1did, um, as | was walking on the north side of 3" Street approaching the
northwest corner of 3™ and Hennepin, smelt a strong cdor of what smelled like to
me marijuana, um, so | looked in the bus shelter and it was a clock bus shelter
on that comer and there is like two main vestibules and a main foyer area in the
center. The one on I'd say the closest of the northwest corner, there was about
eight to ten probably individuals in there and from what | observed smoking
marijuana or some type of narcotic and they were passing it around.

Q: Okay.
A: Um, [ observed them for five - ten minutes doing this and made a call to my
dispatch, which, um, they were able to put a camera on it, but didn’t have a good

. view, and at that time | requested a call be placed to 911 for a response.

Q: Okay and did you stay in that area and wait for the police to respond?
A: 1did, um, | initially walked across to the — actually northwest corner, it was the
northeast corner the bus shelter is on. And then | traveled down to the southwest
corner where the other bus stop is, pretty much kiddie corner to that bus stop and
just continued to observe them until units arrived. '

- @ Okay and when the police arrived, um, did you stay in the south corner or did

you come closer to the bus stop again.

A: | came closer, once |, um, saw that they arrived on scene | started to head
back north, uh, up to the northwest corner of 3 and Hennepin and maybe twenty
or thirty feet up there there is like a tree and I'm kind of just leaning up against a

. tree pretty much directly across from the bus stop and just observing everything

that was taking place

- Q: Okay, and, um, can you tell me what you observé_d once...tell me what you

observed the pollce do once they arrived on scene?

. A: Um, first they arrived on scene they, uh, made an announcement over the

loud speaker or the blow horn, um, they had their headlights and both spotlights

to me, uh; shining into that main vestibule area on the northeast corner, um, and
at that time that's when |, uh, motioned myself or moved myself from the north or
the southeast corner up to the northwest corner or, yeah, southwest corner up to
the northwest corner.

Q: Okay. '

A: So, um, and from there then | positioned myself. Um, maybe a couple
minutes later there was an officer that detained an individual, had, um, what
looked:like-to-me:was:already-in..,was.in handcuffs -um,-wasn’t.able to see

inside the bus. shelter-what taok place prior to this. :

Q: Okay.

A: Um, just:because there was so miich-light and-clarity. and-the- glass was bad
~but-anyways-um-the officer-had this individualin. handcuffs, um, behind the back
and was escorting him along the sidewalk and the suspect or the arresting
person, um, was:-being very verbally abusive to-the officer.



10
11
12
13

14

15
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25
26
27
28

29

30

31

32

33.

34
35
36
37
38
39
40
41

42

43

44

45
46
47
48

NS0 =1 Ch B W RO

Q: Okay.

A: Um, was jumping up, basically with...the officer had one arm on him carrying
him, basically jumping up and kind of flail or kick his legs.

Q: Okay.

A: Um, you know, what | do, what | do, you know let me go, | didn’t do anything
wrong, so on and so forth. The officer is like you know you just need to calim
~down, um, and that's pretty much what | heard since | was across the street.

Q: Okay.

A: Um, for the loudness of the voices that were carrying.

Q: Okay.

A: Um, was able to, the suspect hewas still-trying-to-resist, wiggling back’and
forth;-jumping.-up.and-dewn;-um;-very-loudly-making-::l-wouldn:t-say-actions-or:
threats.against-the-officer-but;-uh;was not béing cooperative.

- Q: Okay.

A clneany“respe,et—;‘-arz:net--;showingzany-:resp.ectfatfla"lI"-—t"o"W'aifdé'h’if‘ﬁ‘,‘f

Q: Okay.

A: Um, you know jumping around, flailing around. The officer took him down.
Another officer | believe at that time came up and helped him and they-escorted

\|J.,—J-

Q: Um-hum (positive response).
A: Did afull search, um, put him in the car. Had a littie trouble in that aspect
where was, um, you know again the guy was resisting most of the time.

Q: Um-hum (positive response).

A At that point, uh, while this is going on the rest of the individuals that were
inside that bus stop vestibule were in that main foyer area or just right outside
and the other responding units — officers, they were dealing with them.

Q: Okay.

A: Um, you know, and there was one guy particularly that was within that group
that was passing around the narcotics that-was.very-verbally-upset-saying,-you
:knowywhy'd:yourtreat this guy-this way and-so-on-so-forth. < That's not rightzum,
maybe roughly fifteen, ten - fifteen minutes later they...officers went to — the
same officer that carrled him went to talk to the individual in the car, in the back
of the squad car. Opened up the door, uh, there was another officer | think just
more towards the front of the squad, um, was trying to talk to him and they went
to try to shut the door and the suspect just wouldn't let them shut the door. You
know they tried shutting the door again and the suspect was visibly, | could see
him just, you know, trying to push the door open, wouldn't let ‘em close or
anything, um, and that time they took him out again in the car, uh, put him up
against the side, didn't hear anything on what was said or exchanged other than
the suspect’s still very much being abusive and resistance to what was going on.
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| Q: Okay.

A: Um, eventually they got him back in the car and shut the door, um, again they
at that time about five minutes later after that the majority of the people that were
associated in the.vestibule, they either were cited or they were just finally
disbursed from that area, except for like two people | believe.

Q: Okay. '
A: Um, another individual who was a heavier set black or African Amencan
male, probably mid-forties or so.

Q: Okay.

A:. Uh, maybe five-ten, five-eleven, uh, but he was the most, um, opinionated or
voiceful of saying, you know, that's wrong why do you treat him like this, so on an
so forth, um, referring to obviously the individual that they had in custody was
again a black African male, I'd say [ate mid to late twenties, maybe early
thlrtles

Q: Okay.
A: You know, five-ten, five-eleven, | think some sort of (lnaudlble) little hair, as
well.

Q: Okay.
A: Um, so after they talked to him, uh, | approached ([naudlble) across the
intersection over the south or the northeast corner, uh, approached the officers

~ said hey you know what, | don't know if you need'anything from me in regards to
-what happened here, just because | heard this guy mouthing off and | gave, uh, 1

believe it was Sgt. Nelson my business card.

Q: Okay. -

A: Saying if you need anything just, you know, please feel free to contact me. |
was like you know, to me; | don't know, my opinion there wasn’t any excess of
force used in my opinion.

Q: Okay.

~ A: ‘Um, | mean the guy was being very resistive, very verbally abusive towards

the officer, um, you know they, these...to me he was doing the best he could to
control the suspect. '

Q: Okay, alright. Um, I'm just gonna ask a few questions of some of the things
you said. When you, um, when you said they made a, the officers made an
announcement over the squad PA, do you recall if it was a male or a female that
made — could you tell?

A: Oh | think, I'm not a hundred percent positive but | want to say one of each
did.

Q. Okay.
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A: Um, that's kind of what got my attention cause | was kind of like looking
around, looking in back because usually after these types of calls when we call it
in, it's such a low priority call on the 911 board system.

Q: Um-hum (positive response).

A: Um, that sometimes they don’t even show up in time or whatever s0, but they
showed up actually quite in time and that's how | noticed that they arrived on time
by the announcement and | was like oh they’re here.

Q: Okay, do you recall, um, what they said, maybe not specifically but what they
—kind of the gist of what they said over the PA to the group?

A: Uh, | think it was you know, something like, uh, stay there don’t move, you
know, just stay where you’re at.

Q: Okay, um, and for the most part did it seem like the groups stayed until the
officers got out of the car or did you see any of them run from the area?

A | didn’t see anybody run from the area, | seen some of ‘em kind of being
all...try to disburse like maybe over to the main foyer area of the, um, far
vestibule on the bus shelter.

Q: Okay, um, and then you talked about the individual that the officers ended up
detaining. You said he was jumping up and verbally abusive. Do you recall any
of the things that he was saying, any phrases or any words he was using towards
the officers?

- A: Um, hewsEs: yourknow, whatdid:-I-do;-why-am'I-being detained; $6-onand- éo

forth, um, thatwas:the main-part-ofit;you-knew; it-was-like-he-didn't kKrnow-what ™

-.he.did-wrong-and-he: kept on:# basncally that's what-he'was repeating, what-dig--

e Whatdld I-do-wrong. -

Q:- Okay, um, and then when you talked about, um, he had been seated in the,
the person who was detained was seated in the squad car and then they opened
the door and you said he wasn't letting ‘em close the door and you had kind of
motioned with your shoulder like he was pushing, um, would — just for the record
would that be accurate. He was using his like body weight to push the door open
or block them from closing it.

A: Right, yeah. He was definitely trying to prevent them from closmg it because
they wouldn’t have had to...none of this, kind of, like the one had to close the
door and the door just popped right back open and that's when they tried closing
the door again and he was, you know, still screaming at the offlcer and visibly
trying to prevent the door from closing on its own.

Q: Okay, um, did you know, uh, any of the officers, um, that were involved in this
incident from any previous work through the DID or anything?
A: Um...no.

Q: Okay, um, I'm just gonna go to the report here. Did at any time you notice
‘the individual that had been detained in the squad car, did you notice a police
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officer put a choke hold, um, around this individuals neck at any time while you
were out there? . .

A: Standing up, no. | mean possibly trying to get him under control when the
suspect was, you know, in handcuffs, jumping up and flailing his legs on the
sidewalk, trying to being escorted over to the squad car, um, but nothing
intentional.

Q: Um-hum (positive response).
A: You know nothing like, you know, I'm gonna put you in a Full Nelson or you
know I'm just standing there and okay there it goes.

Q: Okay.
A: No.

Q: Okay, um, did you hear the officer use any racially derogatory Ianguage um
to the lnd|V|duaI that was in handcuffs?
A: ldid not.

Q: Okay, um, did you see, um, and | don’t know if you could-see from where you
were at. Did you see an officer go into this squad car and physically put his
hands around the throat of the individual, like in a choking motion at all? If you
couldn’t see it...

A: No, no really, | mean that whole door, um, the squad door instance, | know
they were trying to initially get him back in, so'| mean they had to open up the
door and kind of shove him in. So whether, | don’t know... the hands landed on
the neck or what part of the body gkwasn't-thatclese torsee that-but you know, |
know they were trying to get him into the car and secured.

Q: Okay, um, and then when you described towards the end there was an older
African American male, possibly in his forties, that was, um, asking — making

. statements about what the police did?

A: Um-hum (positive response).

Q: Um, did it appear to you that he was with this group or possibly just happened

_to be in that bus stop?

A: I'm pretty sure he was with, uh, that group inside the bus shelter, um, | can't
say a hundred percent, uh, there was a few other people that were in the farther
vestibule of that bus shelter, so it could have been, you know, after everything
was going on | was looking at this, could have been, you know, came over and
saw the whole thing, kind of inter-mixed with the other people that were in there
that kind of, uh, funneled out into the main foyer area.

Q: Okay. Um is there anythingb else about this incident that stands out to you
that you think | should know about?
A: Um, you know not too much, | mean other than you know my personal

-opinion | don’t see how someone could act the way they did act if they were just |

smoking maruuana
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Q: Okay.

A: Um, you know being that resistive, not understandlng why they were being
detained, um, continually through the whole time, um, yelling in the squad car,
trying to prevent the door from being closed and you know, not feeling any pain,
you know, from his resistance and, you know, some of the force they had to, in
my opinion they had to, um, apply to subdue the individual, um, without him
causing harm to any of the officers around.

Q: Okay, um, is there anything else that you can think of that stood out about
this event or anything that you think | should know about?
A: No, | don’t think so.

Q: Okay and the night of this incident when you observed it were you under the
influence of any alcohol or narcotic at the time?
A: | was not.

Q: Okay, has this been a true and accurate statement today’?
Al lthas. :

OKAY IF THAT 1S IT THIS STATEMENT WILL BE CONCLUDED AT 1305

-HOURS.

Justin Kaler Date Witness

| have received a copy of this statement.

Justin Kaler



"

Chiodo, Melissa

¢ From: Chiodo, Melissa

- Bent: Tuesday, November 13, 2012 7:25 PM
To: 'ikaler@blockbyblock.com'
Subject: Interview
Justin,

I just wanted to confirm our interview for Thursday November 15™ at 1:00pm in City Hall Internal Affairs Room 112. If
something comes up and you need to re-schedule please call me on either my cell at 612-919-9130 or my desk at 612-
673-2748. '

" Thank you for your assistance.

Spt. Modisea Chindo

/‘%f}{frac;aaﬁ&’ Follce Defaﬁb‘mfrf
Internal Affaine Uit

350 8 8 ST M 172
/ﬁﬁ/‘rfm;aaﬁ!s; M 55475

(612)673-2748
7

This electronic message may contain wwestigative dato which iy non-public pursuant to-
Minnesotow Statiites section 13.82 subdivision 7, orpemoﬂmzbdatwwhdemmpubhopwmm
to-Mirwesotow Statutes section 13.43 subdivision 4.

Ifyowa«r@notﬂwwmded/rea,pm#ﬁﬂwef—nwb (1) dvnotreadath@oontaru‘ofﬂw
message; (2) imwediately not’uﬁ/t}wwnderﬂmyowwwwrectb/ received the message; and: (3)
do-not disseminate; distribute, ov copy thiy e~-maili”
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Reporting Officer:
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Supervising Officer:
Approving Supervisor:
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Precinct:

Related CCN :
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Entered By:

001075: John Chamberlain
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Nov 10, 2012 18:00
001075

Approval Status:
Approval Date: -
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Solvability:

Primary Routed Unit:

Approved
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4116 - Assault

Incident Details

Offense1: OBSTRU Desc: Obst Legal Process Statute: 609.50 Attempted:
Offense2: DISCON Desc: Disorderly Conduct Statute: 609.72 Attempted:
Offense4: FORCE "Desc: Use Of Force Statute: Attemipted:
Address: 38TS

MINNEAPOLIS, MN 55401
Intersection: Hennepin AV S
Occurred From: | 111072012 17:05 Dispatched: 17:07:00
Occurred To: 11/10/2012 17:58 Arrived: 17:14:00
L~ Hon: Cleared: 19:00:00
k. ) )Involved: No
Public Data

Officers responded to a disturbance at the listed location.

REC: FURTHER INVESTIGATION.
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MPD CAPRS Case Report With Supplements - MP-12-351609

Supplement number: 1 CCN: MP-12-351609 Author: 001075 - John Chamberlain

sfﬁﬂement of Off J.Chamberlain #001075 on 11/10/2012 20:56

Police responded to the above intersection to investigate a disturbance call. DID was the 911 caller. The remarks indicated that
a group of 10 were smoking marijuana at the above location. Police observed odor of marijuana use inside of the bus shelter
by a large group at this location. AP1 began using profanities and his actions were getting the other mermbers of the group
beside him upset. AP1 was ordered fo step away from the group and he showed much hostility towards police. AP1 was then

- told he was under arrest. The on duty supervisor was called to the scene to assess the force used. AP1 was eventually 1D'd

and tagged in lieu for DISCON and OBSTRUCT.

REC: CASE CLOSED BY ARREST.

On Saturday, November 10, 2012, at about 1707 hours, | was working uniformed patrol district 160 (as the passenger) with my
assigned partner OFCR APPLEDORN. At this time, officers were dispatched to a DISTURBANCE located at the NE corner of
HENNEPIN AVE and 3RD ST S. The 911 caller was the Downtown Improvement District (DID). The remarks of the cali stated

the following:
"11/10/2012 17:06:13 CT064075 Response NE CORNER GRP OF 10 SMOKING POT"

Upon arrival, officers located a group at the NE corner of the above intersection inside the bus shelter closest to the north
(there were two separate bus shelters right next to each other at this location). | saw a group of males sitting in the bus shelter,
Officer APPLEDORN pulled the car up to the north shelter from the surface parking lot; officers were specifically coming from
the north. | illuminated the shelter area with the squad car's overhead takedown lights and .my side spotlight.

Officers walked up to the bus shelter entryway and | could immediately smell from my career experience and career training
that there was a pungent odor of marijuana coming from the bus shelter. The other adjacent shelter appeared unoccupied and
was available for any individuals wishing to stay away from marijuana use. ' '

Y

Puodd my portable flashlight to illuminate the group in addition to the squad car's lighting. | notified MECC dispatchers via radio
that officers were out with the group.

When | shined my flashlight at the group, one of the males facing officers, (later |D'd as AP1) said, "Get those lights outta my
fuckin' facel" | saw that AP1's eyes were watery and bloodshot in appearance and he appeared enraged. He W

- badger officers while using loud profanities.

There were at least 5 males in the shelter, including AP1. There were people inside of the shelter; from where officers were
facing, to our right, our left, and straight ahead. The group of males were all seated on the separate benches inside of the
shelter. | could smell the odor of burning marijuana, even stronger in smell, as | got closer to the enclosed portion of the
shelter. The smoking of any substance is prohibited inside of bus shelters by law.

AP1 was causing a disturbance while the other males sitting in the bus stop were not being boisterous or directing profanities

"t police; however they were communicating with one another as if acquainted. The others in the group appeared to be gefting_

incited by AP1's conduct. From my experience dealing with groups of people, under the infiuence of alcohol or drugs, |
‘Balieved tRar T would be safest for officers to remove AP1 from the other group of males as AP1 had showed the most verbal
aggression. Officer APPLEDORN and | were also outnumbered by the group at this point in time. .

| instructed AP1 to stand up. AP1 did not cooperate and he was in the furthest bench away from officers; meaning that | would
have had to enter the shelter past the other group members to geta hold of AP1. | pointed my MPD issued CED (Taser} at
AP1, red-dotting his torso. 1 told him again to stand up and to keep his hands where | could see them. | told AP1 to come back
towards me outside of the shelter and to face away. He walked outside of the shelter and stood with his body facing mine. His
posture was tense. | told him a second time to face away and he did not cooperate. 1 then told AP1 that he was "under arrest"
and to face away. | pushed him with my free hand, | still had my CED in my weapon hand. He took a step back and his eyes

" b~~ame wide and his profanities and boisterous tone continued. | told him he was interfering with officer's ability to do our jobs.

- -;'ter_ed my CED AP1 | tried to walk AP1 away from the bus shelter and towards the squad car parked on
- ace Tot and AP1 violently pulled away from me. | briefly attempted a wrist lock but these attempts at control were not
effective. AP1 had not been searched at this point and | did not know his intentions. | then used a conscious neck restraint to
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bring AP1 under control. | lowered AP1 to the ground but he struggied violently. | did not use any strikes, and AP1 did not
appear to go unconscious. | did use my body weight to pin AP1 down until | could check his waistband for weapons. AP1

U r%n screaming at me while he was down on the ground. | did not use any strikes directed at AP1, but he was moving his
k. _ / aggressively while down on the ground. It is possible that his face made contact with the asphalt.

OFCR APPLEDORN was still speaking with other males from the group.
-1 | saw and heard an older male standing nearby with his cellphone in his hand, appearing to record the incident.

| was able to get AP1 to stand up and walk over to the squad car. He was continually indignant and used loud profanities. |
searched AP1 more thoroughly at this time, because AP1 needed to be booked to prevent further criminal conduct. AP1 began

: raising his voice again, while | was searching him and pulled his body away. | pinned AP1's body between the sguad car and

3 my body. It seemed likely that AP1 was trying to distract me from searching him, possibly to prevent me from locating

. contraband at a NARC related call. | told AP1 to spread his feet and he did not cooperate. | used a hypoglossal pressure point
technique; in order bring AP1's resistance under control. | checked AP1's hands and handcuffs for fit prior to pushing him into
the squad car. | had my flashlight in my free hand. AP1 again, tried to get out of the car, causing me to bump my head against
the door frame of the squad car. | pinned his leg with my knee and pushed his head back with hypoglossal pressure point, long
-1 ° enough to get him all the way inside of the squad car and | got out and secured the door.

| then got in the front passenger seat of the squad car and attempted to ID AP1 by name. Initially he told me that he wasn't

going to give his name. | then explained to him why officers were on the call by showing him the computer, | showed him that

he was at the NE corner of 3TH ST and HENNEPIN AVE and that the remarks indicated that there was marijuana being

i smoked by 10 at this location. He seemed to calm down and told me that his name was on his ID. AP1's mood swings were

' cyclic, but at this point he was softer spoken and it seemed like he had calmed down. | then attempted to get his 1D from him

" because | was not able to get it before, and he had convinced me that he would be cooperative. As soon as | opened the door

" he quickly kicked his legs out, | took a step back to avoid being struck, at which time moved his body out of the squad car. |
tried to use my strength to maintain control of him and to prevent flight. My efforts to bring him under control by my strength
aaain proved to be unsuccessful. | then used the conscious neck restraint to lower AP1 to the ground. AP1 did not appear fo
g.—/ }conscious at this time. At this point, OFC APPLEDORN and OFC BASKIN assisted me with getting AP1 info the squad
car.'| closed the door. SGT NELSON responded to the arrest scene. | asked her if she wanted me to report the force at this

time and she said that | could report it back at the station.

| noticed that | had fresh scratches on both my left and right forearms as a result of the struggle with AP1 and a blood spof on
my left shoulder patch. | showed my injury to SGT NELSON and she photographed the scratches and blood stain to my patch.

END of Supplement 1
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Supplement number: 2 - CCN: MP-12-351609 Author: 000214 - Sherry Appledorn

3lement of Off S.Appledorn #000214 on 11/10/2012 20:58

While working squad 160 with my partner OFC Chamberlain, we were dispatched to 3 St S/Hennepin Av S on the NE corner
where the MTC bus shelter is located that there is a group smoking "pot" according to the caller. _

[ pulled into the parking lot from Hennepin Av S to approach the front of the bus shelter at which point | could see that there
were some people sitting in the shelter. The bus shelter is partially enclosed with glass on three sides except for the east
facing side; this is where | pulled the front of the squad to face with the lights into the shelter. Because it was dark outside and
the shelter was not lite from inside, | used the front headlights and OFC Chamberlain turned on his spot light and also the take
down lights on top of the squad. This was enough light that | could visibly see everyone making sure that our safety was not

jecpardized.

There is a wooden fence that is used to block the front of the bus shelter and stretches along the sheiter and partially past.
Because of the height of the wooden fence | did not want to try and jumnp over and fall, so I walked down to'one of the opening

which was closest to the group sitting inside the shelter.

When | got to the front of the opening | could see that there were about six people sitting in the sheiter and one of them as later
ID as Trokon Guar 12-25-90. Guar was sitting on the far bench which faces the squad which is why he started to complain
about the lights being in his face. He was getting upset over the lights and had asked that we "officers” tumn the lights off and
that is was "wrong" for us to be using them. | told Guar "Honey, it is dark outside and | need to see and | am oid" which | said
to help diffuse the situation of Guar getting upset. He contiriued to complain and | again told him that | needed to see and just
give me a minute to figure stuff out. It should be noted that the rest of the group sitting in the shelter was compliant and had no
issues with the lights being used. '

£0N

I._drd OFC Chamberlain tell Guar to relax and to "shut up" which Guar said he was doing nothing wrong which | then noticed
the taser red dot on Guar chest/torso area. it should be noted that he was still sitting at this time when the taser red dot was
deployed by OFC Chamberlain. | then heard OFC Chamberlain tell Guar that he was under arrest and to get up, but Guar
refused right away saying something to the effect that he was doing nothing wrong. OFC Chamberlain again told him to get up

and walk toward him. - :

Guar got up leaving his belongings on the bench and started to walk toward OFC Chamberlain at the same time Guar was
upset over being asked to get up and being placed under arrest and was yelling about it but | don't remember what all he was
saying. | was now focused on the remainder of the group sitting in the bus shelter. | noticed movement ouf of the corher of my
right eye which is where OFC Chamberlain was with Guar, | was watching the group but also trying to keep OFC Chamberlain
in view. | saw him shove Guar up against the glass of the shelter face first at the same time telling him to get his hands behind
his back. OFC Chamberiain was able to get him handcuffed and started to walk him back toward the squad.

| then explained to the group that we got a 911 call on several people smoking inside the sheiter and that I could smell both
marijuana and cigarette smoke, which the group verbally acknowledged but denied it was them. It should be noted that | did
not observe anyone smoking when ! first arrived on scene. While | was talking with the group of which they appeared to be
teenagers, | heard Guar yelling and screaming about how he wasn't doing anything wrong and | observed OFC Chamberlain
take Guar to the ground and apply a neck restraint on him. Guar was yelling and | walked over to where they were at and | told
Guar to stop resisting and just to relax to stop struggling with OFC Chambertain while they were both on the ground at this
point. At some point OFC Chamberlain then got compliance and got Guar up to his feet and started to walk him back to the

. squad. | watched OFC Chamberlain walk Guar to the back of the squad on the passenger side and open up the door. i

observed Guar being put up against the trunk of the squad with his face on the back windshield and 1 could hear Guar yelling
about OFC Chamberlain but then Guar was placed in the rear of the squad.

| #~~n noticed that OFC Baskin had arrived on scene and asked me if | needed anything in regards to the group that was still in
t. .nelter. | was up by the group and they were yelling about OFC Chamberlain and his behavior and one asked if they could
go. | told them that everything was ok with them and if they wanted to leave they could. At some point another person walked
up and said something about "that officer and his behavior and that he has it on his cell phone".
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i . 1could hear Guar yelling while he was in-the back of the squad because | had the back windows down because of how nice it
4 vw*=outside. | looked over and saw OFC Chamberlain in the backseat of the squad leaning inside and partially on top of Guar

{ . nis hands around Guars neck. | then saw Guar being taken out of the backseat of the squad and being put on the ground
4 and OFC Chamberlain was administering a neck restraint. '

E | immediately started over r in their direction because now | could leave because the group had left the bus shelter unlike

- before | had to keep an eye on them and OFC Chamberlain and Guar dividing my attention making sure the group would not
get involved because like | said earlier they were already upset over OFC Chamberlains behavior. | have had past experiences
where groups standing by and watching get "worked up” upset and start yelling and at some point will try to get involved.

When | got over the squad OFC Chamberlain was trying to get Guar back into the backset but Guar was not going to go saying
1 something about "he is trying to kill me" and stiffened his body upright which was-making it hard for OFC Chamberlain to get

A him into the squad. | walked over to the driver side of the squad and opened the back door and crawled inside, knowing this

‘ goes against my comfort in officer safety placing myself in this position, but | did this to try and de-escalate the situation in
getting Guar in the backseat. Once | was inside the back of the squad, | started to talk very calm and slow saying "honey just
relax, breath and get inside" which Guar turned to his left looking at him and got inside the squad all the way. | was frying to

1 calm Guar down over the situation and | told him that | was taking care of this and had called my sergeant. | closed the
backseat door and noticed that the windows were now rolled up. '

I then walked over to the guy that said initially that he had been taping the incident and was expiaining to him that | had a
‘sergeant-coming out and that if he would be willing to stay she would like to view the video.

OFC Chamberlain then yelled at me that "we are leaving" and when | did not acknowledge him, he got on the PA system of the

squad "loud speaker" and yelled "we are leaving get in the squad, he's going to jail". It was then that | walked over to OFC

Chamberlain who was sitting in the front seat and told him that we are not leaving and Sgt. Nelson was coming out to the

scene that | had called her to come out.

‘\/ :Ne!son arrived on scene and | spoke to her about what occurred. Sometime fater Sgt. Nelson wanted to speak with Guar

anu take some photos and which point | took him out of the backseat of the squad took the handcuffs off. While Sgt. Nelson

: was asking him questions about the incident and if he needed medical attention, he mentioned that OFC Chamberlain put

; something to his throat at the same time he was making hand gestures in trying to describe what was used. He at first held his
hands out in front to show how long the 'thing' and then said it was on his belt. | looked at my belt trying to figure out what Guar

- was talking about and then he made another gesture with his hands like a up and down motion at which paint | took out my .
ASP and showed it to him and he stated that was it. '

| was informed to go to the precinct to start my report which [ started to and then realized when | got here and opened up the
trunk that | had Guar property. | then returned to incident location and returned his property.

END of Supplement 2
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Supplement number: 3 CCN: MP-12-351609 Author: 005040 - Patricia Nelson

& :_,;%Iement of Sgt P.Nelson #005040 on 11/10/2012 21:46
E 12-351609; Disturbance

- On 11/10/2012 at 1710 hours, | was called to 3rd St S/Hennepin Avenue S by Officer Appledorn. She was assigned Squad 160
= with her partner, Officer John Chamberlain, and they were outon a disturbance cail (CCN: 12-351609). When | arrived, | was
met by Officer Appledorn, who informed me that Officer Chamberlain had used force against the male (TROKON GUARY} in
their back seat. She then directed me to several witnesses that were in the bus stop on the Northeast corner of the

intersection. ‘
The following is a summary of what the witnesses told me:

When officers pulled up facing the bus shelter (in the parking lot, facing southwest), they had their spotlights and takedown
iights on. Officer Appledorn was initially making contact with the group when GUAR told her the lights were bright. At that point,
Officer Chamberlain walked up to GUAR with his taser out, started yelling at him that he was under arrest, then pushed him up
_ against the walls in the bus shelter. Officer Chamberlain continued to yell at GUAR and wrenched his right arm behind his

3 back, while still pushing him up against the bus shelter. Officer Chamberlain then put GUAR in a choke hold and they went
down to the ground. Officer Chamberlain maintained the choke hold and finally handcuffed GUAR. Witness Bedford,
Arceneaux, and Vaughn all demonstrated the choke hold by wrapping their arm around their neck while describing Officer

Chamberlain's actions.

i Once GUAR was up, and walked back to the squad car, once back at the squad car, the witnesses saw Officer Chamberlain

! put GUAR in a choke hold again, and try to slam him into the car door. Officer Chamberlain finally shoved GUAR into the back
seat of the squad car. One of the witnesses (BENFORD) stated that Officer Chamberlain was using racially derogatory
language, but did not want to repeat the exact phrases for me. BENFORD also has some of the incident captured on the video

- on his phone; however, he was having problems playing it back for me at the scene. He stated he would be preserving the
\i ) on his Blackberry Phone and woulid be able to access it better at home.

| spoke with the subject of the force, TROKON GUAR, who gave me an accounting of the incident that | recorded on my MVR
in P#76371. The tape the statement was recorded on, P1-1323, was property inventoried at the precinct. | reviewed just a
short portion of the video, and it appears that the entire statement was recorded. | did this because GUAR does not have a

contact phone number, only a contact email: T_Man1son@yahoo.com

Guar stated that he was standing in the bus shelter, but he was not affiliated with the original group that was smoking
marijuana. When the officers pulled up, the lights on the squad were shining right at him and he made a comment about the
lights being in his face. At that point, Officer Chamberlain walked up to him and put his flashlight in Guar's face. Guar also saw

~ that Chamberlain had his taser out. Chamberlain yelled at him, and used racial slurs according to the victim, then slammed
Guar up against the glass, stating that Guar was under arrest. Guar stated that He put his hands up and Officer Chamberlain
wrenched his arms behind his back, pushing his right arm up into the middle of his back. Officer Chamberlain put him in a
chokehold and then handcuffed Guar, Once back at the squad car, Officer Chamberlain again put Guar in a chokehold, and at
some point, ripped Guar's necklace from his neck. Officer Chamberiain also grabbed Guar by the front of the throat with his
hand and pinched, as well as using his ASP to push on Guar's neck. Guar stated that both techniques were extremely painful.
Officer Chamberlain shoved Guar in the back of the squad car, continuing to yell at him and using racial siurs. Guar would also
not tell me the exact racial slurs that Officer Chamberlain was allegedly using.

When GUAR was talking about the ASP, Officer Appledorn was standing near me, listening, and GUAR was attempting to

: describe the tool. He held his hands out about 12 inches apart, said it was black, and then made a flicking motion with his right
— wrist, while saying that the officer had it on his belt. He said that it was the thing you hit with, and then made a striking motion
= with his right hand, a motion that looked like a baton striking motion. At that point, Officer Appledorn removed her ASP baton

from her belt, and GUAR immediately pointed at it, and said, "that's it."

- ¢~r had a small cut over his left eye, but refused medical treatment when it was offered to him several times. | took -
. J:bgraphs of the small cut, the broken necklace, and Guar's neck area. Guar was released from the scene. He was
extremely upset, and although | had been able to calm him down enough to get a statement, he was enraged when | sent the
officers back to the precinct to do their report. | explained to him that action was being taken that evening; however, | got the

hitps://caprsweb/ CabrsApp/CaprsRepoft.aspx‘?GUID=a7 1c1a2d-1609-401¢-b97a-af030d2¢5d37 11/13/2012




MPD CAPRS Case Report With Supplements - MP-12-351609

impression that he thought | was not going to do anything. This suspicious was later confirmed when GUAR came to the
station, upset, demanding that something be done, but he left before | could come downstairs to speak with him,

I, Jke to Officer Appledorn, who was Chamberlain's partner, and she was so upset that she had o walk away from the squad
car and could not even be in it with Chamberlain. She teld me that he had been out of control, that he had been choking Guar.
I did not have her elaborate further since | needed to make some phone calls to find out further steps. Officer Baskin was also

on scene, but | did not get a chance to interview him in depth. :
Officer Chamberlain offered to brief me on his use of force, but | purposely did not discuss it with him. | had all three officers

return to the precinct to complete their CAPRS reports.

Squad 160 and S"duad 110 did not have their MVR's reco‘rding. Squad 160 was pointed at the incident; however, Squad 110

‘was out on Hennepin Avenue, not pointing at the incident.

| contacted SIC to determine if there was any camera footage, there are no cameras at 3/Hennepin, however Officer Melissa
Bjorklund was checking the other cameras to see if any were pointed in that direction. | requested that any possible footage be

preserved, :

Witness Benford stated he will be preserving his footage since he wants to make a formal complaint. He also called the
precinct to make the complaint, and was informed by the desk officer to speak with me. He stated that he already had and

wanted to make sure that action was being taken.

| attempted to contact security at the Minneapolis Central Library to check on possible footage from their cameras, but | have
riot had any success yet. | : ‘

At the precinct, Officer Chamberlain showed me some red marks on both his right and left forearms that appeared to be
scratches from the incident. He also had a drop of blood on his patch on his left arm. | took photographs of these injuries and
the blood on a separate S/D card, and also property inventoried it with the S/D card that had Guar's injuries, and the MVR with

Guar's statement.
AN

) . _
(\)‘mCers Appledorn and Baskin, along with Officer Charnberlain, were directed to complete their reports as required by policy.

It was my decision to release GUAR at the scene without a citation or being booked because | did not believe that the criminal
standards of disorderly conduct or obstruction had been met when | spoke to Officer Appledorn and the witnesses. Guar could
always be charged by complaint. Officer Chamberlain had not been informed of this action, before completing the public
information in this report that is why Guar is still listed as A1. Also, | changed the public narrative, which was the same as the
first paragraph in Officer Chamberlain's supplement, to the one sentence it currently reads. | felt that the current public

" information was all that was necessary at this time for the report.

END of Supplement 3
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MPD CAPRS Case Report With Supplements - MP-12-351609

Supplement number: 4 _ CCN: MP-12-351609 Author: ' 000332 - Timothy Baskin

& Slement of Off T.Baskin #000332 on 11/10/2012 22:42
Gu, {1-10-12 at about 1707 | was dispatched to. Hennepin Ave. S/3rd St. S. along with Squad 160 on.aa disturbance call.
Upon arrival | parked just north of 3rd St. on Hennepin and noticed that Squad 160 had already arrived and was parked in the

surface lot by the bus shelter.

| observed Officer Chamberlain escorting @ party later ID'd as Trokontlsaac Guar (05-14-69) towards his squad car. Upon

arrival to his squad the back doors were locked so | unlocked them for Officer Chamberlain. Guar was yelling while being
escorted and it appeared that Officer Chamberlain was stuggling trying to control Guar during the escort. Officer Chamberlain
placed Guar, in the rear of his squad. '

| then met with Officer Appledorn who by the bus shelter and asked if there were was anything she needed assistance with and
she said no. | could still hear Guar yelling and there were bystanders who were yelling in objection to the way they thought
Guar was treated. | then noticed that Officer Chamberlain had the rear door to the squad open and Guar got out of the squad
car and Officer Chamberiain unable to control him put him in a neck restraint and they both went fo the ground. Officer
Chamberlain gained control of Guar, got him up, and he was put back in the squad. It appeared that there was a good amount
of struggling and effort to get Guar in the squad. -

| was advised by Officer Appledorn that Sgt. Nelson was enroute. | met with the witnesses who wanted to make a complaint
and advised them that a Sergeant was on the way. Sgt. Nelson arrived and met with the witnesses. | then gave Officer
Chamberlain a ride back to the station to start on the report. '

At about 1910 while at the front desk area, Guar came into the station and was yelling' about being treated the way he was. |
asked if he would like to speak to a Sergeant and he said that he didn't. He stated that his necklace was broken in the incident
and that we would all be swept away by the flood. S

END of Supplement 4

£

Lo
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MPD CAPRS Case Report With Supplements - MP-12-351609

Supplement number: | 5 CCN: MP-12-351609 Author: 005040 - Patricia Nelson

%ﬂ'?\lement of Sgt P.Nelson #005040 on 11/12/2012 00:10
t. 51609 |

On ﬂ/1 172012, | went to Hennepin County Security Headquarter, located in the Government Center, and reviewed the exterior
cameras on the Minneapolis Central Library. None of the exterior cameras were in a position to record the event at 3/Hennepin

Avenue. - '
END of Supplement 5 ‘

End of report for case MP-12-351609. Print ID: a71c1a2d-1609-401 e-b97a-af030d2¢5d37
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i MPD CAPRS Case Report With Force - MP-12-351609

Minneapolis Police Department CCN: MP-12-351609

Case Report

Report Details

= Reporting Officer: 001075: John Chamberlain Approval Status: Approved

; Assisting Officer: 000214: Sherry Appledorn Approval Date: Nov 10, 2012
; Supervising Officer: 005040: Patricia Nelson Date Returned:

g Approving Supervisor: 005040: Patricia L Nelson Return Count: 0

i callfSqd: 160 Date Printed: Nov 13, 2012

Precinct: o) Last Uploaded: Nov 10, 2012

3 Related CCN : - Solvability: 100

g ‘Reported Date: Nov 10, 2012 18.00 Primary Routed Unit: 4116 - Assault
‘ 001075

Entered By:

Incident Detazils

Offensel: OBSTRU Desc: Obst Legal Process Statute:  609.50 Attempted:
Offense2; DISCON Desc: Disorderly Conduct Statute:  609.72 Attempted:
Offensed: FORCE Desc: Use Of Force Statute: Attempted:
Address: 3ISTS
MINNEAPOLIS, MN 55401

Intersection: Hennepin AV S .
Gceurred From: 11110/2012 17:05 Dispatched: 17:07:00

: Occurred To: 11/10/2012 17:58 Arrived: 17:14:00

: location: Cleared: 19:00:00

M T Involved:

No

N

Public Data

Officers responded to a disturbance at the listed location.

REC: FURTHER INVESTIGATION.

https://caprsweb/ Cap_rsApp/CaprsReport.aspx?GUID= {BAASOE7A-1E6A-4724-9C21-C3 2EF9303EC9}  11/13/2012



















MPD CAPRS Case Report With Force - MP-12-351609

Name: Benford, Woodrow Role / Role #: Wooz2
" dence: 6540 River RD E Apt, 337
% Fridley, MN 55432
Telephone: C:952-406-1129
Witness Narrative: Please see my statement for the synoposis of the witness rec
Name: Edwards, Johnny Role / Role #: Wo0o3
Residence: 173 Glenwood AV Apt. 316
Minneapolis, MN
Telephone: C:612-910-4071
Withess Narrative: -Please see my statement for the synoposis of the witness rec
Name: Arceneaux, Erica Role / Role #: Wo04
Residence: 1041 County Rd D E Apt. 303
Vadnais Heights, MN 55109
Telephone: C:612-396-6520 .
Witness Narrative: Please see my statement for the synopasis of the witness rec
Name: Vaughn, Shawntrel Rcle / Role #: W05
Reslidence: 2723 Knox AV N
Minneapolis, MN 55411
Telephone: C.:612-578-7648
Witness Narrative: Please see my statement for the synoposis of the witness rac
Name: Mitchell, Marguel Role / Role #: W00s
Residence: 3307 Russell AV N ‘
Minneagelis, MN 558412
Telephone: (0:612-396-6520

Wit~ass Narrative:

{ A
< J

Please see my statement for the synoposis of the witness rec

Non-inventoried Property

Property and Evidence

AuthID DspDt Dsp Mnr

PI# ltem# Description ) _ Owner Qty Make/Mod/Ser#
2012-42821 1 DIGITAL PHOTOGRAFHIC EVIDENCE 1
2012-42821 2 DIGITAL PHOTOGRAPHIC EVIDENCE 1
2012-42822 1 MVR, P#76371, SQUAD #1086, TAPE #P1-1318 1

End of report for case MP-12-351609. Print ID: {BAAS0E7A-1E6A-4724-9C21-C32EF9303EC9}
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VisiNet Browser 4.5 - Reports - Incident Report

Incident Detail Report

Data Source: Data Warehouse
Incident Status: Closed
Incident number: 12-351609
3 Incident Date: 11/10/2012 17:06:10
g _ ] Last Updated: 11/13/2012 20:44:33

Incident Information - ' :
Incident Type: 2 Officer Response - Pct Car Alarm Level:

Priority: 2 Problem: Disturbance (P)
= _Determinant: i Agency: ' POLICE
- Base Responsei#: Jurisdiction: - MPDMFDHCMC
3 Confirmation#: Division: Precinct 1
. Taken By: Jones,Robin-CT Battalion: P1 Sec1
| Response Area: . 110 Response Plan: P1 2 Officer Response
i Disposition: " RPT-Report : Command Ch:
- Cancel Reason: ‘ Primary TAC:
' Incident Status: Closed Secondary TAC:
Certification: ) Delay Reason (if any): :
Longitude: 83270188 Latitude: 44981281
i incident Location '
F Location Name: : County: HENNEPIN
Address: 3 8§t 5/ Henngpin Av S Location Type:
i Aparfment: ) o . Cross Street: -
- Building: ' . Map Reference: : 101E
B City, State, Zip: MINNEAPOLIS MN 55401 ' .
7 Call Receipt
. Caller Name: ‘ DOWNTOWN IMPROVEMENT ‘
Method Received: Call Back Phone: _ (612} 333-0422
Caller Type: ‘ Caller Location: 36058TS
_ Time Stamps . Elapsed Times ‘ .
- F‘—';-jription Date Time User Description Time
i jePickup 1110/2012 17:05:21 ‘
TscKey Stroke 11102012 17.05:31 Received fo In Queue 00:00:03
In Waiting Queue 1110/2012  17:06:13 Call Taking
Call Taking Complete 1110/2012  17:08:13 Jones,Robin-CT In Queue to st Assign 00:01:30
. 1st Unit Assigned 1110/2012  17:07:43 Call Received to 1st Assign 00:02:22
1st Unijt Enroute 11/10/2012 . 17.07:51 Assigned to 1st Enroute : 00:00:08
1st Unit Arrived 11110/2012  17:14:26 : Enroute fo 1st Arrived : 00:06:35
Closed 11/10/2012  21:58:11 VisiNetMobilelnterface  Incident Duration 04:52:50
Resources Assigned ‘
Delay Odm. Odm. ) .
Unit Assigned Disposition - Enroute Staged Arrived At Patient Avail Complete Enroute Armived Cancel Reason
110 17:07:43 RPT-Report  17:07:51 17:15:48 17:18:14 - 20019:39 250750 25075.0
160  17:07:43 RPT-Report  17.07:51 A7:14:26  17:18:14 21:68:111 247196 247196
952  17:14:37  AST-Assist 17:14:37 17:18:14 17:20:28
106  17:55:17  AST-Assist 17:55:17 17:59:56 20:00:29 54738 - 54738
Personnel Assigned
- Unit Name
- 110 Baskin, Timothy S {000332) .
160 Appledorn, Sherry R (030214); Chamberlain, John P (001 075)
052 Fahey, Thomas P (030277)
106 Nelson, Patricia L (005040)
Pre-Scheduled Information -
No Pre-Scheduled Information -
Transports
No Transports Information
Transport Legs _ )
No Transporis Information
s ‘ments '
buee Time User Type Conf. Comments . .
11/10/2012 17:06:13 CT084075 Response NE CORNER GRP OF 10 SMOKING POT -

160 - TO: MPB168-00103967 20121110 17:46:33 084F01961F FROM:

http:// 170.159.130.7/VisiNetBrowser/Search/IncidentReport.aspx 7id=2847099&ds=a _ ‘ 11/13/2012 -






 VisiNet Browser 4.5 - Reports - Incident Report

- 11/10/2012

i

11/10/2012

. P12012

414012012
C

1110/2012

11/10/2012
11/10/2012
1111072012
11/10/2012

11/10/2012
Edit Log
Date
11/10/2012
11/10/2012
“11/10/2012
11/10/2012
11/10/2012
11/10/2012
11/10/2012
11/10/2012
11102012
11/10/2012
11/10/2012
11/10/2012

121M0/2012

S, 102012
11/10/2012
111012012
1111012012

17:57:14

17:59:56
18:34:50

18:56:35

18:56.54
20:00:29
20:19:39
21:58:11
21:58:11

Time
17:05:21
17:05:36
17:05:41
17:05:41
17:05:41
17:06:08
17:06:13
17:06:13
17:06:21
17:08:21
17:06:28
17:32:51
17:48.05
17:48:44
17.54:08
17.57:14
18:34.50

1 8:56:35

Custom Time Stamps'
No Custom Time Stamps

Custom Data Fields

No Custom Data Fields

Attachments

No Attachment

Read Comme

Comment for Incident 099 was Marked as
Read.

3 8t 8/ Hennepin Av S

Comment for Incident 099 was Marked as

Read. ’

Comment for Incident 099 was Marked as
- Read.

User clicked Exit/Save

3 8t S/ Hennepin Av S
3 5t 5/ Hennepin Av S
194 StN [PCT 1]

Read Comment
1086 A Arrived
Read Comment
- Read Comment
UserAction
106 __Available
110 __Avaijlable
160 __Available
Response Closed
Field Changed From
Address (Blank)
Address (Blank)
- Address 3/HENNEPIN
Latitude 0
Langitude o
Caller_Nam
Pickup_Map
- Map_Info
Read Call False
Read Comme False
Read Comme False
Read Comme False
Read Comme .False
Read Comme False
Read Comme False
Read Comme False
Read Comme Faise
False

3 5t S/ Hennepin Av S
Changed To Reason
35058TS New Entry
3/HENNEPIN. New Entry
3 8T S/HENNEPIN Entry Verified
AV S :

44981281 Entry Verified

93270188 Entry Verified

DOWNTOWN {Response

IMPROVEMENT Viewe

101E

101E

True (Recall
Window)

True (Recall

: Window)

True’ {Response
Viewe

True- {Response
Viewe

True (Recall
Window)

- True (Recall

Window)

True (Recall -
Window)

True (Recall
Window)

True (Recall
Window)

“True (Response
Viewe

Tabie
Response_Master_Incident FO3
Response_Master_Incident FO3
Response_Master_Incident F03
Response_Master_Incident FO3
Respense_Master_[ncident F03
Response_Master_Incident FO3
Response_Transports FO3
Response_Master_incident FG3
Response_Master_Incident P03
Response_Master_fncident P03
Response_Master_Incident 101

Response_Master_Incident SO1
Response_Master_Incident P03
Response_Master_Incident P03
Response_Master_Incident P03
Response_Master_Incident P03
Response_Master_Incident P03

Response_Master_Incident 102

065649

VisiNET
065649

80849
80849

" VisiNET

068353
VisiINET
VisiINET

Workstation User

CT064075
CT064075
CT0B4075
CT084075
CT0684075
CT084075
CT064075
CT064075
065649
065649
112741
109664
065649°
065649
065648
065649
065649

80849 .
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Chiodo, Melissa

Crime Lab Work Order

Tuesday, November 13, 2012 7.50 PM
Chicdo, Melissa

Subject RE: Form Returned: wems1g-010776.pdf

Your Work Order has been received and assigned.



Investigator’s Request for Video Service

MPD Crime Lab, Room 316 City Hall Fax: 612-673-3647
FAILING TO FULLY FILL OUT THIS FORM MAY DELAY REQUEST OR CAUSE REQUEST TO BE
RETURNED PENDING MISSING INFORMATION. CALL x3439 or x5452 WITH QUESTIONS.

REQUEST DATE 1171872012 NAME/RANK Sgt. Melissa Chiodo

UNIT IAU _ PHONE 673-2748
~CCN 12-3516809 ) OFFENSE Obstruct

OFFENSE DATE 11/10/2012 OFFENSE TIME 1758 Hours

Pl 2012-42822  Lines 1 Pl Lines PI# Lines
Pl# Lines Pi# -~ Llines Pi#t Lines

Request Information

D Video Analysis _
: Make Viewable Copy (incident only) D Video Comparison (Homicide/Critical Incident Only)

Disola ill Images D Create Time Line of Events
To CD[__IPrint Out isolated Stils .

[[Video Copy

. VHS Squad Video .
[[Jrowss  [/]renvo
|:| Digital Squad Video
P# P# P#
D Disc Copy/Other media forms copied to disc {surveillance discs may not be viewable on City network computers)

[ |Safe Zone Video ,
Time Frame Date Intersection
Intersection _ Intersection

[ ]Audio Analysis

|:|Clarifv . DConven Format

|:|Vide0 Recovery Please note, all businesses with liquor or smail grocery licenses are required by
City ord. 259.230 to create and supply MPD with surveillance video within 8 hours
or be subject to a fine. Licensing will be notified of failure to comply.

Location Hours of Operation
Contact Name Contact Phone
Make/Model of DVR Time Frame/Date

Suspect/Incident Info

Other/Comments
It is MVR P#76371, Squad 106, Tape # P1-1318 and the incident occurred shortly after 1800 hours.

| will need-2 coples of the DVD please. Thank you.




Chiodo, Melissa

féé{rom: . Crime Lab Work Order

—=3ent: Tuesday, November 13, 2012 7:55 PM
To: Chiodo, Melissa
Subject: RE: Form Returned: wems1g-010646.pdf

Your Work Order has been received and assigned.



1 oo L

Chiodo, Melissa

~~From: Bjorkiund, Melissa
. Sent: Tuesday, November 13, 2012 8:27 PM
To: Chiodo, Melissa

Subject: 12-351609

On Nov 10, 2012 I was working at the Strategic information Center when Sgt. Patricia Nelson called me regarding an
incident at 3st/Hennepin Av. I informed her that we do not have a camera at that location but we do have one at 4th
st/Hennepin. She asked me to review the 4th/Hennepin camera from the time the call was dispatched until an hour
after. I reviewed the 4th/Hennepin ¢camera and did not find any evidence of the incident captured. ‘

At 18:34 hours I added the following remarks to the call for CCN 12-351609.

"Per 106's request to review video nothing found on camera.”
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) Phone Call Log

Date:

A PD et

12 ~ 35 Loy

. A
Name: (‘) h \ ()d@ Department: Cose V\2-290
Name: 1) nadvowy Reoveerd [Phone Number: Time of Call: . |Purpose: Follow-up:
Company: 952-Yol-it29 Jutfizla,  1J v )
Notes: 77 c.alled end asied € he ad uvded of Tt bnLident.on 1o ard he  Savd Hheve
ey o audio o Jidsn.
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* 5-103 USE OF DISCRETION

The police profession is one that requires officers to use considerable judgment and discretion in the
performance of their daily duties. Officers have a large body of knowledge from Department policies
and procedures, training, their own’professional police experience and the experiences of their fellow
officers to guide them in exercising proper judgment and discretion in situations not specifically
addressed by Department rules and regulations. In addition, officers must always adhere to the
following principles in the course of their employment with the Minneapolis Police Department:

POLICE ACTION - LEGALLY JUSTIFIED: Officers must act within the limits of their authority

5-105 PROFESSIONAL CODE OF CONDUCT

3. Officers shall use reasonable judgment in carrying out their duties and responsibilities. They need to
weigh the consequences of their actions.

14. Employees shall not use any derogatory language or actions which are intended to embarrass,
humiliate, or shame a person, or do anything intended to incite another to violence

5-303 AUTHORIZED USE OF FORCE

Minn. Stat. §609.06 subd. 1 states, "When authorized...except as otherwise provided in subdivision 2,
reasonable force may be used upon or toward the person of another without the other’s consent when

_the following circumstances exist or the actor reasonably believes them to exist:

When used by a public officer or one assisting a public officer under the public officer’s direction:
» |n effecting a lawful arrest; or

» |n the execution of legal process; or

« In enforcing an order of the court; or

* In executing any other duty imposed ubon the public officer by law."

- In addition to Minn. Stat. §609.06 sub. 1; MPD policies shall utilize the United States Supreme Court

decision in Graham vs Connor as a guideline for reasonable force.
The Graham vs Connor case references that:

Because the test of reasonableness under the Fourth Amendment is not capable of precise definition or
‘mechanical application, its proper application requires careful attention to the facts and circumstances
of each particular case, including:



s ili

i b

» The severity of the crime at issue,
* Whether the suspect poses an immediate threat to the safety of the officers or others, and;
= Whether he is actively resisting arrest or attempting to evade arrest by flight.

The "reasonableness" of a particular use of force must be judged from the perspective of the reasonable
officer '

The calculus of reasonableness must embody allowance for the fact that police officers are often forced
to make split-second judgments - in circumstances that are tense, uncertain, and rapidly evolving -
about the amount of force that is necessary in a particular situation."

Authorized use of force requires careful attention to the facts and circumstances of each case. Sworn
MPD employees shall write a detailed, comprehensive report for each instance in which force was used.



